
همهچیزدربارهمالیاتسلبریتیها
کاربران دارای بیــش از ۵۰۰ هزار دنبال کننده در شــبکه های اجتماعی 
از ســال ۱۴۰۰ در ردیف مودیانی که مکلف به پرداخت مالیات هستند، 
قرار گرفتند و تاکنون حــدود ۱۷ میلیارد تومان مالیــات برای این افراد 

شناسایی شده است.
طبق دســتورالعمل اجرایی بنــد ذ تبصره ۶ قانون بودجه ســال ۱۴۰۰ 
کل کشــور، درآمدهای کاربران دارای بیش از ۵۰۰ هــزار دنبال کننده 

رسانه های کاربرمحور از محل تبلیغات، مشمول مالیات بر درآمد شد.
بر این اســاس، ســازمان امور مالیاتی مکلف شــد ظرف دو مــاه پس از 
لازم الاجرا شدن این بند، دســتورالعمل اجرایی مربوط به اخذ مالیات از 
درآمدهای کاربران حرفه ای رســانه های کاربرمحور از محل تبلیغات را 

تهیه کند و به تایید وزیر امور اقتصاد و دارایی برساند.
این سازمان همچنین مکلف شد فهرست مودیان مالیاتی و خوداظهاری 
ارائه شده توســط آن ها را تهیه کند و در تارنمای سازمان در منظر عموم 

قرار دهد.

نحوهشناساییسلبریتیها
پس از آن اخذ مالیات از این افراد که اصطلاحا به آن ها سلبریتی گفته می 
شود، جدی تر شد. در این راستا، بهمن ماه ســال گذشته، داوود منظور، 
رئیس سابق سازمان امور مالیاتی در یک نشست خبری بر این نکته تاکید 
کرد که سلبریتی ها مانند سایر مودیان هستند و بر اساس میزان درآمدی 
که دارند مشمول مالیات می شوند، اعلام کرد که داره کلی در تهران فقط 
برای مالیات سلبریتی ها راه اندازی شــده و همه قراردادهای این افراد را 

بررسی و شناسایی می کنند.
پس از آن، مهدی موحدی بکنظر، سخنگوی سازمان امور مالیاتی درمورد 
نحوه شناســایی ســلبریتی ها برای اخذ مالیات اینطــور توضیح داد که 
الگوریتم ها و فرمول های مختلفی برای شناسایی وجود دارد که قرار است 
به سازمان برای شناســایی کمک کند. درواقع صرفا یک فرمول نیست و 
شــامل اطلاعات مختلفی می شــود که بعضا  از طریق پلیس فتا به دست 
آمده است. از سوی دیگر صاحبان صفحات شناسایی شده و اسامی آن ها 
استخراج می شود، پس از آن اســامی با کد ملی انطباق داده خواهد شد و 

حساب های بانکی آن ها بررسی می شود.

نتیجهچهشد؟
طبق آخرین اخبــار، اداره کل امور مالیات مودیان متوســط در تهران 
مامور شناســایی اینفلوئنسرهای مشــمول مالیات دهی شده است و 
این اداره وضعیت اظهارنامه های ســال ۹۹ و ۱۴۰۰ این اینفلوئنسرها 
با دنبال کننده بالای ۵۰۰ هزار را مورد بررســی قرار داده است؛ طبق 
بررســی های انجام شــده ۵۵۱ کاربر و فعال مجــازی دارای بیش از 
۵۰۰ هزار دنبــال کننده شناســایی شــدند که مشــمول مالیات بر 
درآمد می شــدند که تعداد زیادی از افراد مذکور شناسایی شدند و در 
نهایت برای ۱۲۳ اینفلوئنســر که درآمد قابل توجهی داشتند، درآمد 

تشخیصی صادر شده  است.
بر این اساس، تراکنش ها و حساب های این افراد شناسایی شدند و تقریبا 
مجموع تراکنش های واریزی برای این ۱۲۳ اینفلوئنســر در سال ۱۴۰۰ 

بیش از ۲.۳ هزار میلیارد تومان بوده  است.
 البته معیار تشــخیص درآمد اینفلوئنسرها لزوما واریزی به حساب بانکی 
آنها نبوده و شناســایی این افراد از طریق شــرکت های واسط تبلیغاتی 
صورت گرفته اســت. صرفا بــرای تعداد ۱۲۳  اینفلوئنســر شناســایی 
شده حدود ۱۷ میلیارد تومان مالیات تشــخیص داده شده که ۲۳ نفر از 
اینفلوئنســرها این مالیات را  پذیرفتند و در قالب توافق ماده ۲۳۸ مالیات 

را می پردازند.  

مالیات با تثبیت حضور در سازمان همکاری های شانگهای

گشایشبازارهایجهانبرایایران
خریدار  دولت ســیزدهم در آغاز فعالیت 
خود توانســت عضویت ایران در ســازمان 
همکاری های شــانگهای را رســمی کند 
و اکنون با اعلام رســمی این خبر، مســیر 
برای حضور در بازارهای کشــورهای جهان 
هموار شده است و می تواند در توسعه روابط 
اقتصادی و رشــد تجارت خارجــی ایران 
تاثیرگذار باشد و خنثی سازی اثر تحریم ها 

نقش بسزایی دارد.
 سازمان همکاری های شــانگهای در سال 
۱۹۹۶ توســط رهبــران چین، روســیه، 
قزاقســتان، قرقیزســتان و تاجیکستان با 
هدف همکاری هــای چندجانبه اقتصادی، 
فرهنگــی، امنیتی و مبارزه بــا قاچاق مواد 
مخدر پایه گذاری شــد و در حــال حاضر 
کشــورهای هنــد، قزاقســتان، چیــن، 
قرقیزستان، پاکستان، روسیه، تاجیکستان 
و ازبکســتان در این پیمان به عنوان اعضای 
اصلی، افغانســتان، بلاروس و مغولستان به 
عنوان عضو ناظر و جمهــوری آذربایجان، 
ارمنستان، پادشاهی کامبوج، نپال، ترکیه 
و سریلانکا نیز از شــرکای گفت وگوی این 

سازمان محسوب می شوند.
ایران نیز از ۲۶ شهریورماه ۱۴۰۰ در بیست 
و یکمین اجلاس ســران این ســازمان به 
عنوان نهمین عضو رســمی معرفی شــد؛ 
عضویت ایــران در ســازمان همکاری های 
شــانگهای، فــارغ از موضــوع سیاســی و 
امنیتی، نقــش اقتصادی این ســازمان در 

منطقه را بسیار پررنگ خواهد کرد.
همچنین روز ۱۳ تیرماه در جریان برگزاری 
بیست و ســومین نشست ســران سازمان 
همکاری شــانگهای که به صورت مجازی و 
به میزبانی هند برگزار شــد، عنوان نهمین 
عضو اصلی این ســازمان منطقه ای، پس از 
طی فرآیند عضویت قطعی و انجام تعهدات 
رویه ای به جمهوری اسلامی ایران اعطا شد 

و به تصویب و امضای دیگر اعضا رسید.
»قانون الحــاق دولت جمهوری اســلامی 
ایران به سازمان همکاری شــانگهای« در 

چهارم بهمن ماه ۱۴۰۱ در مجلس شورای 
اســلامی تصویب و در تاریــخ ۱۵ بهمن به 
تایید شــورای نگهبان رســید تا در بیست 
و ســومین نشســت ســران نیز به امضای 

کشورهای عضو برسد.
این ســازمان که از نظر فعالان اقتصادی به 
عنوان قدرت اقتصادی جهانی و منطقه ای 
شــناخته می شــود، می تواند فرصت های 
خوبی را برای توســعه مبــادلات تجاری و 
افزایش صادرات برای ایران فراهم کند؛ زیرا 
علاوه بر دستاوردهای سیاســی و امنیتی، 
مزایای اقتصادی گســترده ای را پیشروی 
تجار ایرانی قرار می دهد و مســیر مبادلات 

تجاری با کشورهای عضو تسهیل می کند.
کشــورهای عضو ســازمان همکاری های 
شــانگهای یک ســوم جمعیت جهــان را 
تشــکیل می دهند. در حال حاضر روسیه، 
چین و هنــد از جملــه کشــورهای عضو 
»بریکــس« بــوده و قدرت هــای نوظهور 
صحنــه بین المللی محســوب می شــوند. 

کنار هم قرار گرفتن چیــن و هند به عنوان 
پرجمعیت تریــن کشــورهای جهــان با 
اقتصادهای روبه رشــد، در کنار روســیه و 
ایران که بیشــترین ذخایر نفت و گاز را در 
اختیار دارند، حکایت از تجمیع قدرت های 

بین المللی در یک سازمان منطقه ای دارد.
توســعه تعامــلات بــا اعضای ســازمان 
همکاری های شــانگهای، فرصتی بی نظیر 
بــرای افزایــش چندین برابــری صادرات 
غیرنفتی و بهبود شرایط اقتصادی در اختیار 
کشور قرار می دهد؛ زیرا با توجه به موقعیت 
جغرافیایی استثنایی ایران می توان بهترین 
بهره برداری را برای توسعه ارتباطات داشته 
باشیم.ســازمان همکاری های شــانگهای 
بــر اســاس محــور همــکاری متقابل در 
زمینه های مختلف تشــکیل شــده است و 
می تواند پایه و مبنایی برای توسعه و روابط 
اقتصادی اعضا باشــد که ایران با اســتفاده 
از این فرصت می تواند در راســتای تعمیق 
روابط اقتصادی خود با سایر کشورهای عضو 

قدم بر دارد.این ســازمان می تواند فرصت 
استفاده بیشــتر از ظرفیت های اقتصادی 
آســیای میانه را برای ایران مهیــا کند و با 
گره زدن آن به اقتصاد کشــوری مانند هند 
که از اعضای سازمان اســت، دستاوردهای 

بسیاری را برای ایران به همراه بیاورد.
از سوی دیگر موضوع کاهش تسلط یا حتی 
پایان دادن به مبادلات بــا دلار و یورو بارها 
مطرح شــده و چین به عنــوان بزرگ ترین 
رقیب تجاری ایــالات متحده از پایه گذاران 
سازمان همکاری های شــانگهای است که 
در کنار روســیه می تواند نویــد تقویت این 

رویکرد را بدهد.
کاهش قــدرت دلار برای کشــوری مانند 
ایران تصویری از جهانی را ارائه می دهد که 
به راحتی می تواند بــه بازارهای بین المللی 
ازنظر مالی دسترســی پیدا کنــد، اما نباید 
فراموش کــرد که حــذف دلار و یــورو به 

سادگی و در کوتاه مدت رخ نخواهد داد.
همچنین چین، هند و روســیه از اعضای این 

پیمان هســتند که دسترســی به بازارهای 
جهانــی از خاک ایــران برای آنهــا اهمیت 
بسیاری دارد که در موضوع کریدور شمال به 
جنوب به خصوص برای منطقه آسیای میانه 
فرصت محســوب می شــود و برای کریدور 
شــرق به غرب می توان آن را به نوعی تهدید 
تلقی کرد،  ایران با تلاش برای فعال ســازی 
و دسترســی آســیای میانه می تواند تمام 

فرصت های بالقوه را به بالفعل تبدیل کند.
یکــی از مهم ترین مزایایی کــه این پیمان 
برای ایران به همراه دارد، گذر از تحریم های 
سال های گذشته و دســتیابی به بازارهای 
جهانــی اســت؛ زیرا بــا توجه بــه تجارت 
۲۱ هــزار میلیارد دلاری هشــت کشــور 
عضــو ســازمان همکاری های شــانگهای 
با کشــورهای جهان که حــدود ۴۰ درصد 
مبادلات جهانــی در اختیــار اعضای این 
پیمان قرار می دهد، شــرایط مناسبی برای 
ایران فراهم اســت که تا بتوانــد بر اقتصاد 
جهانی تاثیر بگذارد و با اثر گذاری بر تجارت، 
 تحریم هایی که چندین سال است، بر کشور 
اعمال شــده، پایان می یابــد و عاملی برای 

شکست آنها محسوب خواهد شد.
همکاری هــای  ســازمان  در  عضویــت 
شــانگهای، فصلــی جدیــد بــرای روابط 
بازرگانــان بــاز می کند و بــه همین دلیل 
اهمیت قابل توجهی برای فعالان اقتصادی 
دارد و باید هرچــه زودتر پیشــنهادها در 
بخش خصوصی مورد توجه قــرار بگیرد و 
اعمال شــود؛ زیرا با افزایش سطح مبادلات 
اعضا، شرایط برای اعطای تسهیلات فراهم 
می شــود که می توانــد برای بســیاری از 
مشکلات اقتصادی و توسعه تجاری راهگشا 
باشد.دولت سیزدهم توانست ورود به یکی 
از مهم ترین پیمان ها در جهــان ورود پیدا 
کند تا بتواند از مزایای آن بهره مند شود و در 
صورت پیگیری مناسب،  تسهیل مبادلات و 
اســتفاده از مزایای این عضویت با همکاری 
بخش خصوصی گشــایش بســیاری را به 

همراه بیاورد.

در میزگرد مسیر درآمد مالیاتی در برنامه هفتم توسعه مطرح شد

مالیاتستانینیازمندبهروزرسانیسامانهها
رئیس جمهور در آیین افتتاح مطرح کرد
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دبیر کل انجمن صنایع لوازم خانگی مطرح کرد
درخواستتغییرشیوهقیمتگذاری

درسازمانحمایت

در حاشیه سمینار بین المللی اوپک انجام شد
مذاکراتایرانوعراقبرایپیشبرد

پروژههاینفتیمشترک

دردسر جدید گوگل برای کاربران ایرانی
خطرلغوپروانهشرکتمخابراتایران
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اصلاحطلبان؛ازمطالبهواقعبینیحاکمیتتابازسازیدرونی
هشــت ماه مانده به انتخابات، نیروهای سیاســی در پی ایجاد آرایش  جوادمرشدی
خود متناســب با شــرایط معین و جدید هســتند؛ آنان خود را به تدریج برای کسب 

کرسی های مجلس دوازدهم آماده می کنند. 

یادداشت

جایبیرانوندبودیدبهاستقلالنمیرفتید؟
علیرضابیرانوند با پیشنهادی روبرو شــد که به شدت وسوسه کننده  مرتضیرضایی

بود.بریزیم دور این شرایط تعصب به لباس و پیراهن و عشق های بچگی را.

دیدگاه

بر اساس بخشنامه سازمان امور مالیاتی آخرین مهلت 
تســلیم اظهارنامه مالیات بر ارزش افــزوده دوره اول 

فصل بهار سال ۱۴۰۲ تا ۲۶ تیرماه تمدید شد.
 محمد هــادی ســبحانیان رئیس کل ســازمان امور 

مالیاتی کشور طی بخشــنامه ای آخرین مهلت تسلیم 
اظهارنامه مالیات بر ارزش افــزوده دوره اول فصل بهار 
سال ۱۴۰۲، را که مورخ ۱۵ تیرماه ۱۴۰۲ و مصادف با 
روز پنجشنبه بوده را به منظور تکریم مودیان مالیاتی 

و فراهم آوردن زمینه اجرای تکالیف قانونی برای آنان 
بنا به اختیار حاصل از قانون و مقررات مالیات بر ارزش 

افزوده تا ۲۶ تیرماه تمدید کرد.
 به منظــور رســیدگی و پذیــرش اعتبــار مالیات بر 

ارزش افــزوده خریدهــای انجام شــده به اســتناد 
صورتحســاب های صادره خارج از ســامانه مودیان، 
مودیان عضو سامانه مودیان نیز مکلف به تسلیم اظهار 

نامه تا تاریخ تعیین شده، هستند.

مالیات

تمدیدمهلتارائهاظهارنامهمالیاتارزشافزودهبهارتا۲۶تیرماه
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اصلاحطلبان؛ازمطالبهواقعبینیحاکمیت
تابازسازیدرونی

هشــت ماه مانده به انتخابات، نیروهای سیاسی در پی  جوادمرشدی
ایجاد آرایش خود متناسب با شــرایط معین و جدید هستند؛ آنان خود 
را به تدریج برای کسب کرســی های مجلس دوازدهم آماده می کنند. 
بالارفتن تبَِ انتخابات از دوماه پیش و طرح پروژه خالص سازی از سوی 
تندروها با شــائبه ورود لاریجانی به انتخابات کلیــد خورد، بگذریم که 
لاریجانی نیز به تک آنها پاتک زد و هرگونــه اقدام مخرب آتی را خنثی 
و آن عده را که در پی پالایش و خالص ســازی نظــام از طریق محدود 
کردن دایره انتخــاب مردم بودند،تا حدودی ناامیــد کرد. ظاهرا طیف 
تندرو فراموش کــرده بودند که طبق تاکتیک هــای انتخاباتی، عموما 
سیاســتمداران ده ماه مانده به انتخابات حضور خود را رســانه ای نمی 
کنند و با پرهیزاز این کار مترصد فراهم شدن شرایط مناسب برای اعلام 
کاندیداتوری خواهند ماند. در عین حال این موضع تندروها این گمانه 
را به همراه داشت که دولت رئیســی چند ماه زودتر، از قصد خود برای 
تشکیل مجلسی یکدست برای همراهی با دولت در دوسال پایانی خود، 

پرده برداشته است.
همان زمان واعظــی رئیــس دفترروحانی هــم در مــورد انتخابات 
موضع گیری کرد و گفــت: باید منتظر بمانیــم و ببینیم همان طور که 
مقام معظم رهبری در دیدار با کارگزاران نظــام فرمودند یک انتخابات 
رقابتی، آزاد، سالم و مشارکتی برگزار خواهد شــد یا نه. این تب زمانی 
بالاتر رفت که اخیرا مغز متفکر اصلاحات شش فرض و یک توصیه را به 
اصلاح طلبان در خصوص حضور در انتخابات دوازدهمین دوره مجلس 
شورای اسلامی توصیه کرد ،این پیشنهاد ســعید حجاریان از نگاه نافذ 
طیف اصولگرا پنهان نماند و محمد رضا باهنــر در واکنش به آن گفت: 
»اینکه برخی بــرای آمدن به صحنه انتخابات شــرط می گذارند، معنا 
ندارد. آقای حجاریان برای آمدن شــما حاکمیت شــرط می گذارد، نه 
آنکه شما برای حاکمیت شرط بگذارید. اگر خواســتید وارد انتخابات 
شوید یکسری شــرط و شــروط اســت، اینها را بپذیرید بعد تشریف 
بیاورید.« این اظهارات باهنر حتی از همقطارانش در طیف اصولگرایان 
میانه رو با واکنش منفی مواجه شــد. به این معنا که اعلام کردند موضع 
باهنر یک موضع شخصی اســت و ارتباطی با حاکمیت ندارد. روزنامه 
جوان نیز بر این موضوع، مطلبی نوشت و موضع باهنر را موضع شخص 
او عنوان کرد. از این رو باید این ســوال را مطرح کرد کــه چرا باهنر، به 
ویژه از این منظر که مســئولیتی در حاکمیت ندارد، قاطعانه از شرط و 
شــروط ورود اصلاح طلبان به عرصه انتخابات سخن می گوید تا حتی 

همفکرانش بر او خرده گرفته مواضع اش را نقد کنند؟
اما آثار ایجاد آرایش سیاســی جدیــد، در اردوگاه اصــلاح طلبان به 
وقوع پیوســت. اصلاح طلبان در جبهه اصلاحات خانه تکانی کردند و 
برای اولین بار در حیات جمهوری اســلامی ایران یک زن را به ریاست 
این جبهــه گماردند. از نظر کارشناســان این انتخــاب در راس جبهه 
اصلاحــات، در همراهی با مردمی تلقی می شــد کــه در دو انتخابات 
گذشــته، از آنان فاصلــه گرفته بودنــد؛ از این منظر انتخــاب مذکور 
بازسازی جبهه در پیوســتن به بدنه اجتماعی تفســیر شد در عین آن 
که می توانست در صورت مشــارکت در انتخابات آتی، حضوری رنگین 
را به نمایش گذاشته، و معنای نوینی از مشــارکت سیاسی را در راس، 
بدنه، و جامعه خواهــان اصلاحات به نمایش بگــذارد. امری که به زعم 
اعضاء شــاخص این حزب نیازمنــد رویکرد حاکمیت و فراهم شــدن 
مواضع مطرح شده در بیانیه پانزده ماده ای رهبر جبهه اصلاحات است 
و طبعا اگر بهبودی حاصل شــد به همان نســبت اصلاح طلبان هم به 
انتخابات نزدیک می شوند و اگر بهبودی حاصل نشد همانطور که مردم 
از انتخابات فاصله گرفته انــد اصلاح طلبان هم به اجبــار از آن فاصله 

خواهند گرفت.
در آخر اینکه چنانچه حاکمیت مشارکت حداکثری مد نظر رهبری در 
انتخابات را در دستور کار داشته باشد، بی تردید باید برای حضور مردم 
از ورود اصلاح طلبان به انتخابات بی بهره نماند و شــرایط را برای جبهه 

اصلاحات تسهیل کند.

بهادری جهرمی:
تکمیلقطعهدومآزادراهتهران-شمالنماد

خودباوریاست
سخنگوی دولت گفت:  بهره برداری از قطعه دوم آزادراه تهران - شمال 

که با تلاش جوانان ایرانی تکمیل شد، نماد  خودباوری است.
علی بهادری جهرمی در حساب کاربری خود در توییتر نوشت:

»بهره بــرداری از قطعه دوم آزادراه تهران - شــمال که با همت جوانان 
ایرانی تکمیل شد، نماد  خودباوری است.

صرفه جویی در وقت و سوخت، کم شدن مسافت و ایمنی بیشتر مسیر 
از مزایای این طرح است که سال ها بر زمین مانده بود.«

شریعتی:
عضویتایراندرسازمانشانگهایمنجربه

دلارزداییازاقتصادکشورمیشود
یک عضو کمیسیون عمران مجلس شورای اسلامی گفت: حضور ایران 
در سازمان قدرتمند اقتصادی شــانگهای یقینا باعث بالا رفتن قدرت 

اقتصادی جمهوری اسلامی ایران خواهد شد.

غلامرضا شــریعتی ، درباره مزایای عضویت دائمی ایران در ســازمان 
شــانگهای، بیان کرد: حضور دائمی ایران در ســازمان شانگهای سبب 
می شود تا ایران با کشورهای بزرگ اقتصادی در دنیا ارتباط برقرار کند 
و در جهت مراودات مالی و اقتصادی و تجاری دست ایران بسیار نسبت 
به گذشته بازتر خواهد شــد.وی در ادامه اظهار کرد: سازمان شانگهای 
نصف جمعیت دنیا را در بر می گیرد و شامل کشــورهایی با جغرافیای 
وسیع می شود. روســیه و چین و سایر کشــورهایی که در این پیمان 
حضور دارند، از لحاظ اقتصادی به مرز کشورهای پیشرفته دنیا رسیده 
اند. حضور در این پیمان قدرتمند اقتصادی یقینا باعث بالا رفتن قدرت 

اقتصادی جمهوری اسلامی ایران خواهد شد.
نماینده مردم بهشهر در مجلس شورای اســلامی، تصریح کرد: از سوی 
دیگر با عضویت ایران در ســازمان شــانگهای یک جانبه گرایی و انحصار 
اقتصادی که آمریکایی ها به دنبال آن هستند شکسته خواهد شد و سبب 
می شــود که ایران در صحنه بین المللی مانور خوبــی در حوزه اقتصاد 
داشته باشد.شریعتی گفت: از ســوی دیگر بناست تا کشورهای عضو این 
ســازمان از پول های رایج خود برای مراودات اقتصادی اســتفاده کنند 
بنابراین شکســتن انحصار دلار و دلار زدایی از اقتصاد کشور نیز از دیگر 

دستاوردهای عضویت دائمی ایران در سازمان شانگهای خواهد بود.

یادداشت

تریبون
وزیر خارجه انگلیس در گفت وگویی عنوان کرد که اگر 
ایران رفتارهای خود را تغییر دهد،  پاســخ انگلیس به 

این رفتارها نیز تغییر خواهد کرد.
جیمز کلورلی، وزیــر خارجه انگلیس روز پنج شــنبه 
در گفت وگویــی بــا العربیه درخصــوص توافق ایران 
و عربستان گفت: ما از گفت وگو اســتقبال می کنیم و 
امیدواریم که که مذاکرات و دیدارهایی که سعودی ها 
با ایرانیان داشــتند، بــا تغییر رفتار آن ها شــود اما در 

نهایت همه چیز به انتخاب سران ایران بستگی دارد.
کلورلــی در ادامه مدعی شــد که اگــر گفت وگوهای 
سعودی ها و ایرانیان به توقف حمایت ایران از گروه های 
مسلح منتهی شود،  تغییر مثبتی محسوب می شود.این 
مقام انگلیسی در ادامه میانجی گری چین میان ایران 
و عربستان ســعودی را اقدامی مثبت خواند؛ به شرط 

آنکه پکن بتواند ایران را توقف سیاست های 
خصمانه  علیه همسایگانش ترغیب کند.

وی در ادامه گفت: مــا در نهایت همه چیز را 
اقدامات شــان قضاوت می کنیم. برای ایران 
ساده اســت که توافق هایی را امضا کند و این 
گامی مثبت بالقوه ای محســوب می شود اما 
مسئله مهم تر این است که ببینیم ایران واقعا 

دســت به چه کاری می زند. باید ببینیم که آیا ایران به 
آن تعهدات پایبند و کشور صلح جوتری می شود یا نه.

کلورلی درخصــوص تهدیدات ایران علیــه منتقدان 
انگلیســی گفت: ما آزادی بیــان و آزادی مطبوعات را 
یکی اولویت های اصلی خود می دانیم پس ما به تهران 
می گوییم که ستیزه جویی خود علیه منتقدانی که در 

انگلیس هستند را متوقف کند.

به نوشــته العربیه، کلورلی مدعی شده است 
که ایران از ابتدای ســال ۲۰۲۲ تاکنون ۱۶ 
تلاش برای آدم ربایی یا قتل اشخاص حاضر 

در انگلیس انجام داده است.
کلورلی باوجود ابراز تمایــل انگلیس مبنی 
بر تعامــل دیپلماتیک با ایــران جهت تغییر 
رفتارهــای این کشــور، بر اهمیــت اتخاذ 
اقداماتــی در جهت دفــاع از خود، مــردم انگلیس و 

منافع مان در قبال اقدامات ایران تاکید کرد.
وی با اشــاره به تحریم هــای جدید خــود علیه ایران 
گفت که ایران باید متوجه فشــار اقتصادی که به دلیل 

تحریم های بین المللی با آن مواجه است را درک کند.
وزیــر خارجه انگلیــس گفــت: تغییر این مــوارد در 
دســتان خود ایران اســت. ســران ایــران می توانند 

رفتارشــان را تغییر دهند. آن هــا می توانند بازیکنان 
مســئولیت پذیرتری در منطقه و ورای آن باشند و اگر 
آن ها رفتارشــان را تغییر دهند، ما نیز در وضعیتی قرار 
خواهیم گرفت که پاسخ مان را تغییر بدهیم. ما به ایران 
این پیشنهاد را می دهیم که بازیکن بهتری در مرزهای 
خود، در منطقه و در قبال انگلیس و دوستان مان باشد 
و ما نیز پاســخ مان را تغییر خواهیم داد.وی همچنین 
مدعی شد که قرارگیری نام ســپاه پاسداران در لیست  
گروه های تروریستی گزینه ای است که لندن همیشه 
آن را مورد ملاحظه قــرار می دهد.کلورلی عنوان کرد: 
این کاری نیســت که در حال حاضر انجام داده باشیم 
اما کلیت سپاه پاســداران انقلاب اســلامی را تحریم 
کرده ایم. ما همیشه گزینه های مان را باز نگه می داریم و 
پاسخ مان همیشه با اقدامات ایران مرتبط خواهند بود. 

وزیر

خریدار  امام جمعه موقــت تهران با بیان 
اینکــه فراهم آوردن یک قدرت شــرقی در 
برابر توطئه های دشــمنان، یک سیاســت 
متوازن اســت، گفت: عضویت دائمی ایران 
در سازمان شانگهای، نقطه عطفی در دولت 

سیزدهم است.
 حجت الاسلام و المسلمین کاظم صدیقی 
در خطبه های نماز جمعه تهران با اشــاره به 
عضویت دائمی ایران در سازمان شانگهای، 
اظهار داشــت: ما بدون وابســتگی به دیگر 
کشورها در ســازمان شــانگهای پذیرفته 
شــدیم که دارای مصالح ملی و عزت کشور 

ماست.
وی همچنیــن بــه حملــه وحشــیانه 
صهیونیست ها به منطقه جنین اشاره کرد 
و افزود: مقاومت جانانه مردم به پاخاســته 
و درس گرفته از شــهدای ایران، مشــاهده 
کردیــد که نتانیاهــو که در باتلاق کشــور 
خودش در حال غرق شــدن است، شکست 
خورد که ان شــاءالله بعد از این شکستش را 

خواهیم دید.
امام جمعه موقت تهران اضافه کرد: مطالبه 
هر روز مــردم از ما و مســئولان، مســاله 
حجاب است. مساله کشــف حجاب ریشه 
در سیاست های اســتعماری ها دارد. اولین 
کسانی که کشــف حجاب را علنی کردند، 
بهائی ها بودند که در زمــان قاجار آن را آغاز 
کردند و با مقامــت زنان پاکدامــن ایرانی 

مواجه شدند.

وی یادآور شد: اما در زمان رضاخان دستور 
آمد که با زور کشــف حجاب کنند. ماموران 
آن زمان با ســرنیزه چادر و حجاب از ســر 
زنان برمی داشــتند. زنان از ترس برداشتن 

حجابشان از خانه بیرون نمی آمدند.

حجابیکمسالهسادهفردینیست
حجت الاســلام صدیقی گفت: امــا اقدام 
رضاخان در خراسان در کنار مضجع شریف 
حضرت رضا )ع(، با مقاومت مردم و زنان این 
دیار روبرو شــد. برادران و خواهران، بدانید 
مساله کشــف حجاب، یک مســاله ساده 
فردی نیســت. حجاب یک مساله سیاسی 
- اجتماعی و اعلان اجتماعــی بودنِ بانوان 

است.
خطیــب نمــاز جمعه تهــران افــزود: لذا 
مســئولان ما، تا آنجا که من با روســای سه 
قوه صحبت کردم، همــه از وضع پیش آمده 
که ناشی از سوءاستفاده های آشوبگران بود، 
ناراحتند. این افراد سه گروهند؛ گروه اول، 
برخی هســتند که برای عادی کردن کشف 
حجاب پول می گیرند. گــروه دوم، افراد بی 
خبــر و بی اطلاع از قانوننــد. حجاب صریح 
قرآن کریم در ســوره نور و احزاب اســت و 
بیش از یک میلیارد مســلمان به آن پایبند 

هستند.
وی با اشاره به اینکه گروه سوم هم تابع بادند 
و نوعی لجاجت دارند  مــی خواهند خودی 
نشان بدهند، تاکید کرد: آموزش و پرورش، 

دانشــگاه ها، حوزه های علمیه و حوزه ها و 
از همه مهم تر شــبکه های مجازی باید در 
مقابل بهائی هــای انگلیســی، برنامه های 
متناســب با هر مرحله تدارک ببینید که تا 

امام زمانمان بیش از این آزرده نشوند.
حجت الاســلام صدیقی ادامــه داد: امروز 
بســیاری از بانوان رده بــالای مملکت هم 
حجــاب فاطمی دارنــد و هم رشــد بالای 

اجتماعی و سیاسی دارند.
امام جمعه موقت تهران اظهار داشــت: لذا 
آنچه که توقع داریم این است که قاطبه زنان 
مومنه و باشــرافت ایران که کشف حجاب 
را ضــد ارزش و بیگانه پرســتی می دانند و 
مردانی که صرف نظر از متدمن بودنشــان، 
غیرتمند هســتند، برنامه خاصــی در هر 

مرحله ای برای مساله حجاب داشته باشند.

غدیرحقیقتبعثتاست
حجت الاســلام صدیقی در بخش دیگری 
از خطبه های نماز جمعه ایــن هفته اظهار 
داشت: عید غدیر روز تجلی تقوا، نور، ایمان، 
اقتدار دین، مدیریــت توحید، ربوبیت خدا 
در ارائه راه زندگی و تجلــی صفات الهی در 

انتصاب امیرالمومنین به زمامداری است.
وی افزود: بهترین هدیــه ای که می توانیم 
که روز عید غدیر به صاحبمان بدهیم، توبه 
اســت. شــما بندگان خوب خدا، برادران، 
 خواهران، همه ملت شیدای امیرالمومنین 
و عاشق تماشای جلال و اقتدار سیاسی الهی 

امیرالمومنیــن را توصیه به تقــوا می کنم.
حجت الاســلام صدیقی با تأکیــد براینکه 
غدیر ثمره زحمات همه پیامبران خداست، 
تصریح کرد: غدیر حقیقت بعثت اســت که 
وجود نازنین پیغمبــر )ص(، این نهال را ۲۳ 
ســال مراقبت کرد و میوه رُسل همه انبیاء، 
لذا ولایــت امیرالمونیــن )ع( و حکمرانی 
مردان الهی، برای رســاندن غافله بشــر به 

سرمنزل مقصود است.
خطیب نماز جمعه این هفتــه تهران ادامه 
داد: علــی )ع( یعنی همه انبیــا؛ کمااینکه 
یکی از القاب حضرت امیر، سِرّالانبیا است. 
اوصاف امیرالمومنیــن )ع( در قرآن کریم 
برای موحدان ترسیم شــده است تا بدانند 

راه، راهنما، راهبر، آغاز، مسیر و مقصدی که 
با آن به خدا می رسید، علی )ع( است.

وی گفت: آیــه تطهیر در شــان اهل بیت 
علیهم السلام نازل شده که امیرالمونین )ع( 
از ارکان اهل بیت علیهم السلام است. دلالت 
کلمه »انما« نشان می دهد که حضرت امیر 
)ع( در کنار پیغمبر و ســه عنصــر دیگر، از 

همه انبیاء برترند.
حجت الاســلام صدیقی خاطرنشان کرد: 
هرچه پیغمبــر )ص( دارد، علی )ع( هم آنها 
را داراست. ولایت امیرالمونین )ع( مساوی 
با همه دین اســت. روح، حقیقت و ضمانت 
اجرای دین، ولایــت امیرالمونیــن و ائمه 

اطهار علیهم السلام است.

کلورلی:پاسخهایمابارفتارهایایرانمرتبطاست

خریدار  رئیــس جمهور با بیــان اینکه 
بهره برداری از کلان بیمارستان غدیر اقدام 
ماندگار و امدیرآفرین در کشور است، گفت: 
تلاش می کنیم بــا امکانــات و ظرفیت ها 
مراکز درمانی یکی پس از دیگری راه اندازی 

شوند و مردم احساس آرامش کنند.
 آیــت الله ســید ابراهیم رئیســی در آیین 
افتتاح بیمارســتان غدیر کــه صبح دیروز 
)۱۶ تیرماه( انجام شــد، با اشــاره به اینکه 
در ایــن دولــت اقدامات قابــل توجهی در 
حوزه ســلامت انجام شــده اســت، اظهار 
داشت: براســاس گزارش وزارت بهداشت، 
۱۰ درصــد تخت های بیمارســتانی یعنی 
حدود ۱۵۰ هزار تخت در دولت ســیزدهم 

به بهره برداری رسیده است،
وی بهره برداری از کلان بیمارســتان غدیر 
را از اقدامــات مانــدگار و امیدآفریــن در 
کشور دانست و اضافه کرد: افتتاح دو کلان 
بیمارســتان )مهدی و غدیر( در فاصله ای 
کوتاه، نشــان از توان بالای مهندسی و کادر 

درمانی در کشور دارد.
وی افزود: خداوند را بــر نعمت ولایت فقیه 
در ایــن کشــور شــاکر هســتیم، پیغمبر 
می فرمایند ولایت یعنی گوش شنوا داشتن 
به ولی خدا و اطاعت کردن در میدان عمل و 

اجرا نسبت به آنچه که ولی می گوید.
وی ادامه داد: از افتخارات نظام اســت که با 
گذشت ۴۴ سال از پیروزی انقلاب اسلامی 
هر ســال یک مراجعه به آرای عمومی و رای 
مردم را داریم. ایــن از افتخارات نظام مردم 

سالار است.
رئیس جمهور تأکید کرد: تجریش مردمان 
اصیلــی دارد و آنچه که از آن ســراغ داریم 
مردمی دین مدار، اصیل و اخلاق مدار است. 
شهدای تجریش، شهدای بزرگواری هستند 
که نامشــان زینت بخش این بیمارســتان 

شده است.
وی با اشاره به اینکه بنا بر تعبیر رهبر انقلاب 
بیمار نباید جز مریضی درد دیگری داشــته 
باشد، بیان داشت: از همه نقاط کشور به این 
بیمارســتان مراجعه می کنند. تصور نکنید 
که چون بیمارستان غدیر در تجریش واقع 
شــده، تنها افراد ثروتمند به اینجا مراجعه 
می کنند. بیــش از ۶۰ درصــد مراجعان به 
بیمارســتان غدیر از نقاط مختلف تهران و 

چه بسا کشور هستند
آیت الله رئیســی در ادامه با اشــاره به بحث 
بهداشت و درمان، خاطر نشان کرد: مسأله 
بهداشــت مقدم بر درمان است و بهداشت 
جسم و جان کنار هم اهمیت دارد؛ بهداشت 
معنوی و بهداشــت جســمی با هم مرتبط 
است. امروز روز غدیر و روز توجه به انسان و 
سلوک انسانی است. درفرهنگ علوی توجه 
به بهداشت جســم و روح و جان بسیار مورد 

تأکید واقع شده است.
رئیس جمهور تصریح کرد: آنگونه نیســت 
که هرچه در آزمایشــگاه اثبات نشــده راه 
درمانی برایش وجود نداشــته باشــد، در 
دانشــگاه های دنیا دپارتمان هایی اســت 
که ســخن های نو در آن بررسی می شود و 
دانشــمندان ما هم اگر با حرف نویی مواجه 

شدند باید آن را مورد بررسی قرار دهند.
وی مطرح کرد: زمانی که در آســتان قدس 
بودم، دربیمارستان رضوی گفتم بخشی به 
عنوان طب سنتی زیر نظر پزشکان احداث 
شــود، حتما آنچه که امروز بــه عنوان طب 
سنتی مطرح است، حائز اهمیت است و در 
کنار فرمول های شــیمیایی این باید مورد 
توجه قرار گیرد. نوآوری های پزشکی همه 
باید مورد توجه باشد و پزشکان باید به طب 

سنتی هم بپردازند زیرا ممکن است با حرف 
و سخن جدیدی در آن مواجه شوند.

ایراندراولویتگردشگری
سلامتمنطقه

آیت الله رئیســی با بیان اینکه طرح پزشک 
خانواده ســبب مراجعه درســت به مراکز 
درمانــی می شــود، تاکید کــرد: در دولت 
سیزدهم مساله سلامت در اولویت قرار دارد 
و تــلاش می کنیم با امکانــات و ظرفیت ها 
مراکز درمانی یکی پس از دیگری راه اندازی 

شوند و مردم احساس آرامش کنند.
رئیس جمهور با بیان اینکه اخلاق پزشکی 
که از ویژگی های پزشــکان اســت ســبب 
آرامش بخشــی به مردم می شــود، اظهار 
کرد: درصــد بســیاری از مراجعــان این 
بیمارســتان از مناطــق مختلــف تهران و 
مناطق مختلف کشــور هســتند. کشور ما 
به دست توانای پزشــکان در حوزه سلامت 
افتخارآفرینی های بسیاری داشته است و در 

جایگاه خوبی قرار داریم.
آیت الله رئیسی تاکید کرد: امروز گردشگری 
سلامت به نحوی است که کشورهای منطقه 
و آســیایی مرکزی برای درمان ترجیح می 
دهند به ایران ســفر کنند تا به بیمارستان 

های اروپایی؛ زیرا از جهت تخصص و هزینه 
برایشان به صرفه تر است  و این باور برایشان 

شکل گرفته است.
وی با اشــاره به اینکه مراجعین درمانی، هم 
از نظر تخصص و هم از نظــر هزینه، ایران را 
به دیگر نقاط دنیا ترجیح می دهند، گفت: به 
اصحاب رسانه تاکید می کنم به این سرمایه 
های کشور یعنی پزشکان کم توجهی نشود، 
یک پزشــک متخلف مانند یــک روحانی 
متخلف و تاجر متخلف اســت، این در همه 
صنوف وجود دارد، کادر درمان و پزشــکی 
باید همواره محترم شــمرده شوند. تعمیم 
دادن یک نقطه آســیب به کل قشــر بسیار 
غلط اســت .اگر کســی هم  متخلف است و 
رعایت شأن خود را نمی کند، باید نسبت به 

آن فرد معترض شد.
رئیــس جمهور با بیــان اینکــه امیدواری 
در کشــور نکته مهمی اســت، یادآور شد: 
رهبر انقلاب در ۱۴ خرداد فرمودند »امروز 
دو رکــن در جامعه اساســی اســت؛ یک 
ایمان و دوم امیــد. پیدا شــدن امید فقط 
با سخن نیســت، باید در عمل و اجرا مردم 
آن را احســاس کنند و باید مدیران و دست 
اندرکاران این ها را برای مردم تبیین کنند«. 
دومین کلان بیمارســتان مــدرن و مجهز 

کشــور با نام »غدیــر« در مرکز پزشــکی، 
آموزشی و درمانی شهدای تجریش با حضور 
رئیس جمهور افتتاح شــد و به بهره برداری 

رسید.
پروژه ســاخت کلان بیمارســتان غدیر در 
قالب طرح توســعه بیمارســتان شهدای 
تجریش به همت یکی از خیرین ســلامت 
در سال ۱۳۹۰ در زمینی به مساحت ۶ هزار 
متر مربع کلیــد خورد و در ســال ۱۳۹۴ با 
پیشــرفت فیزیکی حدود پنج درصد برای 
تکمیل و احداث به قرارگاه سازندگی خاتم 

الانبیا )ص( واگذار شد.
با شروع دولت مردمی سیزدهم و تاکیدات 
آیت الله رئیسی مبنی بر تکمیل پروژه های 
نیمه تمام عملیــات اجرایی پروژه با فوریت 
پیگیــری و بــا حمایت های مســئولان و 
اهتمام شــبانه روزی، با هزینــه ای بالغ بر 
۱۴۰۰ میلیارد تومان تکمیــل و به مرحله 

بهره برداری رسید.
کلان بیمارســتان مدرن و مجهــز، غدیر 
بــا زیربنــای ۶۲ هــزار متر مربــع در پنج 
بلــوک و ۱۳ طبقه با ظرفیــت ۸۲۱ تخت 
در تراز و اســتانداردهای جهانــی از جمله 
اتاق عمل هــای جراحی هوشــمند با ۲۴ 
 CCU،NICU تخت، بخش هــای ویــژه
ICU،، زایمان LDR، اورژانس پیشــرفته 
مجهز به هلی پــورت هوایــی، آنژیوگرافی 
مغز، تصویر بــرداری، دیالیــز فیزیوتراپی 
درمانگاه های فوق تخصصی، آزمایشــگاه 
بخش های بستری زنان و مردان و کودکان، 
با به کارگیــری کادر مجــرب و بهره گیری 
از فناوری هــای روز جهــان بــا رعایــت 
اســتانداردهای درمانی به عنــوان یکی از 
کلان بیمارستان های مطرح در غرب آسیا 
پروژه ای مهم در تســهیل هر چه بیشــتر 
فرایند درمان برای بیماران از سراسر ایران 

اسلامی است.
این بیمارستان مجهز به پیشرفته ترین هلی 
پورت اورژانس با قابلیت ارتباط با ســازمان 
هواپیمایی کشوری و اورژانس کشور است 
که از طریق آن مصدومان در کمترین زمان 
با بالگرد به این بیمارستان منتقل می شوند.

با افتتاح این کلان بیمارســتان مدرن ۸۲۱ 
تخت مجهز به مدار ارائــه خدمات درمانی 

کشور افزوده خواهد شد.
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مدیرعامل بورس تهران:
برنامهایبرایافزایشدامنهنوساننداریم

مدیر عامل شــرکت بورس تهران با اعلام اینکه برنامه ای برای افزایش 
دامنه نوسان در دســتور کار این شــرکت نیست، گفت: ســواد مالی 
موضوعی نیســت که بتواند فقط دارای یک متولی باشــد بلکه آموزش 

و پرورش، سازمان بورس و وزارت اقتصاد باید درگیر این اقدام شوند.
»محمود گودرزی« به راه های افزایش آگاهی ســرمایه گذاران در بازار 
سهام اشاره کرد و افزود: مســاله مربوط به سواد مالی، نکته ای است که 
اخیرا بارها مورد بحث قرار گرفته، بنده مخالف ورود همه افراد به سمت 
افزایش سواد مالی هستم؛ زیرا لزومی ندارد که لایه های مختلف جامعه 
ایران با آموزش معامله گری آشنا شــوند.وی اظهار داشت: معنای سواد 
مالی این اســت که همه افراد در بورس نســبت به معامله گری در بازار 
آموزش ببینند، در حالی که افراد آگاه در زمینه مفاهیم مربوط به سود 

و زیان تا حدودی مطلع از سواد مالی هستند.
گودرزی خاطرنشــان کرد: این موضوع باید مورد توجه باشــد تا قشر 
عمــده ای از مردم که از دانــش و تخصص کافی برای ســرمایه گذاری 
برخوردار نیستند به این سمت سوق داده شــوند که چگونه می توانند 

پول خود را نسبت به تورم و نوسانات پوشش دهند.
مدیر عامل شــرکت بورس تهران معتقد اســت که انجــام این اقدام از 
طریق ابزارهای حاضــر در بــورس مانند صندوق تضمین ســرمایه، 
صندوق سهامی و صندوق اهرمی قابل اجرا اســت.وی اعلام که مردم 
دارای سطوح مختلف ریسک پذیری هســتند و نمی توان یک پیشنهاد 
را برای همه سهامداران تجویز کرد.گودرزی خاطرنشان کرد: در آینده 
نزدیک، رویکرد جدیدی را در بورس تهران دنبــال خواهیم کرد و قرار 
اســت فراخوانی داده شــود تا مجموعه های دارای تلویزیون اینترنتی 
در این طرح مشــارکت داشته باشند. در این راســتا در صورت پذیرش 
شــرایط بورس تهران فضایی برای ارتقای فرهنگ ســرمایه گذاری در 

اختیار آنها قرار می گیرد.
مدیر عامل شرکت بورس تهران تاکید کرد: سواد مالی موضوعی نیست 
که بتواند فقط دارای یک متولی باشــد بلکه آموزش و پرورش، سازمان 

بورس و وزارت اقتصاد باید درگیر افزایش سواد مالی شوند.
وی ادامــه داد: ایــن فعالیت نوعــی اقــدام بلندمدت اســت اما باید 

برنامه هایی برای اجرای درست این هدف در دستور کار قرار بگیرد.
گودرزی در پایان در پاســخ به ســوالی مبنی بر برنامه شرکت بورس 
برای افزایش یک درصدی دامنه نوسان اعلام کرد: فعلا برنامه ای برای 

افزایش دوباره دامنه نوسان نداریم.

دبیر کل انجمن صنایع لوازم خانگی مطرح کرد
درخواستتغییرشیوهقیمتگذاری

درسازمانحمایت
دبیر کل انجمن صنایع لوازم خانگی ایران با بیان اینکه روش کاســت 
پلاس که در حال حاضر در ســازمان حمایت استفاده می شود، درست 
نیســت، گفت: بر اســاس این روش، هر چه هزینه  تمام شده محصول 
در واحدی بالاتر باشــد، سود آن بیشــتر اســت و بنابراین روش باید 
اصلاح شود.عباس هاشمی، با اشاره به مشــکلات قیمت گذاری برای 
بخش تولید، گفت: در کشــورهای موفق اقتصادی، الگوهای صحیح و 
روش های دانش محورانه و نتایج آن ها را دیدیم. نمی توان در شرایطی 
که نرخ ارز و قیمت مواد اولیه داخلی تحت کنترل نیســت و در مواردی 
تابع قیمت های جهانی است، برای محصول نهایی قیمت گذاری اعمال 
کرد.وی با بیان اینکه اگر قرار اســت قیمت ها آزاد باشد باید تا زنجیره 
آخر فرآیند ادامه داشته باشــد، تصریح کرد: در حال حاضر لازم است 

قدرت خرید مردم تقویت شود.

به گفته دبیر کل انجمن صنایــع لوازم خانگی دولــت می تواند بدون 
تصدی گری، بر بازار نظارت کند.

وی با بیان اینکه ضوابط قیمت گذاری ســازمان حمایت نیاز به اصلاح 
دارد، اظهار کرد: روش کاســت پــلاس که در حال حاضر در ســازمان 
حمایت استفاده می شود، درست نیست، ادامه داد: بر اساس این روش، 
هر چه هزینه  تمام شده محصول در واحدی بالاتر باشد، سود آن بیشتر 

است. این روش باید اصلاح شود.
هاشمی همچنین گفت که تورم در بخش لوازم خانگی از سایر بخش ها 
کمتر اســت، اما نباید تصمیم گیری ها به گونه ای باشــد که سهم این 
صنعت از کل ارزش افزوده صنعت کم شــود.گفتنی است تا اوایل سال 
۱۴۰۱ فرآیند قیمت گذاری کالاها به این شکل بود که تغییر قیمت ۵۰ 
قلم کالای اساسی، حساس و ضروری مشــمول قیمت گذاری پیشین، 
مســتلزم طی فرایند قانونی بود. در اصل این ۵۰ کالا که گوشت قرمز، 
گوشــت مرغ، لبنیات، روغن موتور، پوشــاک و لوازم خانگی از جمله 
آن ها بود،  کالاهای اساســی بودند که از نظر ســازمان حمایت در سبد 
خانوار نقش بالایی داشتند. بنابراین اگر تولید کننده یا صاحب کالایی 
می خواست قیمت این ۵۰ کالا را تغییر دهد، اول باید مستندات تغییر 
قیمت را به ســازمان حمایت ارائه می کرد تا کارشناسی و بعد در ستاد 

تنظیم بازار ابلاغ شود تا افراد بتوانند افزایش قیمت دهند.
اما مردادماه ســال قبل نامه ای از حســین فرهیدزاده، رئیس سازمان 
حمایت تولیدکنندگان و مصرف کنندگان، بــه معاونان وزارت صمت 
منتشر شد که بر اســاس آن مقرر شــده بود درخواست افزایش قیمت 
کالاها در دفاتر تخصصی وزارت صمت و جهاد کشــاورزی، ســازمان 
حمایت، کمیسیون اقتصادی دولت و ستاد تنظیم بازار بررسی و تایید 
شود و در نهایت به تایید رئیس جمهوری برســد. هر چند این موضوع 
کمی بعد از انتشار نامه منتفی اعلام شــد، اما اظهارات بعدی مسئولان 

نشان می دهد بخشی از مراحل آن در حال اجراست.

رئیس اتاق اصناف ایران خبر داد
تشکیلکمیتهپیگیریاصلاحقانوننظامصنفی

رئیس اتاق اصناف ایران از تشــکیل کمیته پیگیری اصلاح قانون نظام 
صنفی خبر داد و هم افزایی کسب و کارهای ســنتی و آنلاین و تقویت 
منابع مالی پایــدار اتحادیه ها را از جمله درخواســت های اصناف بری 

تغییر قانون عنوان کرد.
حســین طاهر محمدی، درباره اصلاحات مد نظر اتــاق اصناف درباره 
قانون نظام صنفی، اظهار کرد: اخیرا کمیته پیگیری اصلاح قانون نظام 
صنفی تشکیل شــده تا با نظرخواهی اعضای نمایندگان اتاق ایران در 

این رابطه جمع بندی شود.
به گفته وی، یکی از موضوعاتی که برای اصلاح مد نظر بوده، بحث تغییر 
ســرعت فرهنگ خرید و فروش یا تغییرات دنیای مدرنیته و کســب و 
کارهای سنتی اســت. کســب و کارهای نوین و آنلاین باید با کسب و 
کارهای سنتی هم افزایی داشته باشند و هر دو رشــد کنند. نباید بین 

این دو بخش افتراق و فاصله ایجاد شود.

بازار

خریدار در میزگرد مسیر درآمد مالیاتی 
در برنامــه هفتــم توســعه گفته شــد در 
حال حاضر بــرای مالیات ســتانی پلتفورم 
کارآمدی وجود ندارد کــه این موضوع باید 

اصلاح شود.
 نشســت کارشناســی مســیر درآمدهای 
مالیاتــی در برنامه هفتم توســعه با حضور 
محمد نــوری مدیــر اداره مالیات شــبکه 
کانون های تفکر ایران، حسن میرزاپور مدیر 
اداره نرم افزار بانــک مرکزی و علی ملکزاده 
پژوهشــگر اقتصادی در خبرگــزاری مهر 

برگزار شد.
در ابتدای این نشســت محمد نوری مدیر 
اداره مالیات شــبکه کانون های تفکر ایران 
)ایتان( گفــت: مالیات بــر ارزش افزوده و 
مالیات بر دارایی و در آمد نیاز به یک پلتفرم 
دارد و در حال حاضر برای مالیات ســتانی 
پلتفرم کارآمــدی وجود نــدارد و مالیات 
ســتانی در این بخش هنــوز در نقطه صفر 

است.

مالیاتستانیباشیوهفعلیقابل
نقداست

وی در ادامــه افزود: اگر مالیات ســتانی را 
یک بســته )درآمد محاســبه هزینه قابل 
قبول، محاســبه معافیت، تشخیص درآمد 
مشــمول مالیــات ســتانی و…( در نظر 
بگیریم با شــرایط فعلی مالیات ســتانی با 
مشــکل رو به رو خواهد بود؛ از گذشــته تا 
امروز مالیات ســتانی به شــیوه ای بوده که 
یک نفر اظهارنامه می دهــد و یک ناظر این 
اظهارنامه را بررســی می کند و تمام موارد 
توسط عامل انسانی راستی آزمایی می شود 
حتی شناســایی مدعیان و ارزیابی مالیاتی 
هم با ابزارهای مالیاتی نبوده و از این جهت 
خروجی تشــخیص برای وصــول مالیات 

مورد بحث و انتقاد بوده است.
نــوری در ادامــه اظهــار داشــت: امروزه 
پارامترهای جدیدی برای مالیات ستانی در 
دنیا وجود دارد که نقش انسانی را به حداقل 
می رســاند و اکثر پرونده های مالیاتی بدون 
عوامل انســانی به جمع بندی می رسد؛ در 
واقع مجموعه ای از ســاز و کارها و روابط در 
نظام مالیاتی آن کشــور در نظر گرفته شده 
است که اظهار خلاف واقع که نقطه استارت 
مالیات ســتانی از ســمت مودی است در 
بســیاری از موارد امکانپذیر نیســت یا اگر 
امکانپذیر باشد هزینه بالایی دارد یعنی اگر 
اظهار خلاف واقع کنند برای مودی مالیاتی 

هزینه بالایی دارد.

قانونفروشگاهیوسامانه
مودیانحرکتبهسمتمالیاتستانی

جدیداست
وی در ادامه افزود: به نظر می رســد، قانون 
فروشگاهی و سامانه مودیان که سال ۱۳۹۸ 
توسط نمایندگان مجلس تصویب شد گام 
مهمی برای حرکت به ســمت نظام مالیات 
ســتانی نوآورانه در عصر جدید اســت و تا 
امروز بخشــنامه هایی هم در این خصوص 

ابلاغ کردند.
مدیر اداره مالیات شــبکه کانون های تفکر 
ایران تصریح کرد: به طور خلاصه باید گفت 
مودیان مالیاتــی در گام اول ارزش افزوده 
و در گام دوم بقیــه مودیــان در این پلتفرم 
مالیات ســتانی باید ثبت نــام کنند تحت 

عنوان سامانه مودیان مالیاتی است.
به گفته این کارشناس امور مالیاتی افرادی 
که با مصــرف کننده نهایی طرف هســتند 
علاوه بر ثبت نــام در ســامانه مودیان باید 

در پایانه فروشــگاهی نیز ثبت نام کرده و از 
پایانه فروشگاهی استفاده کنند.

نــوری بیان کــرد: ســال گذشــته اولین 
فراخوان برای شــرکت های بورسی صادر 
شــد که مودیان وارد شوند و صورت حساب 
الکترونیکی صادر کنند بعد از آن در ابتدای 
زمستان شرکت های دولتی مشمول شدند 
و باید ثبت نــام می کردند از ابتدای ســال 
جاری نیز باقیمانده اشــخاص حقوقی وارد 
این پروسه شدند و برای ثبت نام در سامانه 

مودیان اقدام کردند.

سامانههایمالیاتینیازمندهمکاری
دیگردستگاههاهستند

وی افــزود: ســازمان امــور مالیاتی برای 
هوشــمند ســازی به ظاهر نیــاز به یک 
ســامانه امور مالیاتی دارد که این سامانه 
پیش نیازهایی دارد خــارج از امور مالیاتی 
به عنــوان مثال تخصیص شناســه کالا و 
خدماتی کــه عرضه می شــود و این پیش 
نیاز مهمی است که بانک مرکزی و بانک ها 
بایــد با ســازمان امور مالیاتــی همکاری 

کنند.
نوری ادامه داد: باید دید که بانک ها چقدر 
توان همکاری در خصــوص تراکنش های 
و صورتحســاب های الکترونیکــی دارند 
و قرار اســت چقدر بــه ســامانه مودیان 
کمک کنند. چــرا که بخشــی از وظایف 
بانــک مرکــزی دادن اطلاعات بــه این 
ســامانه برای دریافت صحیــح اطلاعات 
مالیات برعایدی ســرمایه اســت که باید با 
نظام هوشمند و مدرن این بخش را مجری 
گری کرد. در دولت قبــل آنچنان تمایلی به 
هوشمند سازی نبود اما در دولت فعلی باید 

این رویه اصلاح شود.
وی همچنین با اشــاره به قانون پایانه های 
فروشــگاهی خاطرنشــان کــرد: قانــون 
پایانه های فروشگاهی که صورت حساب ها 
در آن به شــکل الکترونیکی صادر می شود 
یک چالش بزرگ دارد چرا که این ســامانه 
مــردم را درگیر سیســتم می کنــد اما اگر 
صدور صورت حســاب الکترونیکی به یک 
کار روزمره و عادی افراد تبدیل شود اجرای 
مالیات برعایدی سرمایه می تواند عملیاتی 

شود.

عدالتمالیاتیباسامانههایمالیاتی
در ادامه این نشست حســن میرزاپور مدیر 
اداره نرم افزار بانک مرکزی بیان کرد: مقابله 
با فساد یکی از اهداف ســامانه های مالیاتی 

است که باید محقق شــود و عدالت مالیاتی 
صورت گیرد؛ در نظــام مالیاتی فعلی که به 
صورت ســنتی اداره می شــود مشکلاتی 
وجود دارد و این مســئله موجب شده است 
که به ســمت یک نظام مالیاتی هوشــمند 
حرکت کنیم و از شکســت هایی که در این 
مســیر می خوریم درس گرفته و به سمت 

فناوری های نوین حرکت کنیم.
وی خاطرنشــان کرد: صحبتی که با رئیس 
کل بانــک مرکــزی داشــتم پلتفرم هایی 
در نظر گرفته شــده اســت تا از طریق این 
پلتفرم هــا بتوان به ســمت نظــام مالیاتی 

هوشمند حرکت کرد.

باشرایطفعلیامکانمالیاتستانی
هوشمندوجودندارد

میرزاپور تصریح کرد: بحث مالیات ســتانی 
می تواند بر اســاس دو مبنا باشد یک خود 
اظهاری که خود شخص انجام می دهد و به 
دلیل فرهنگی اکثراً رغبتــی بر ارائه مالیات 
ندارنــد و موضوع بعــدی مالیــات گیری 
هوشمند اســت که این موضوع در کشور ما 
کامل نیست و باید اطلاعات تا حدی تکمیل 
شــود چرا که اطلاعات ســازمان مالیاتی 
در ایران ناقص اســت و این بخــش را باید با 
جدیت دنبال کنیم تا در آینــده بتوانیم در 

بخش مالیاتی موفق شویم.
وی در ادامــه افــزود: در پــروژه تفکیک 
حســاب های تجاری از غیر تجــاری که از 
اوایل ۱۴۰۱ در بانــک مرکزی کلید خورد 
و توافقاتــی بین بانک مرکزی و ســازمان 
امــور مالیاتی امضا شــد، شــبکه بانکی 
در این پــروژه با محوریــت بانک مرکزی 
ســرویس هایی آماده کرده تا روند تفکیک 
را به سازمان امور مالیاتی در قالب سیستم 
و به صــورت آنی اعلام کند که در پروســه 
تجاری ســازی برای صاحبان حساب ها و 
مشاغل مشوق هایی در نظر گرفته شود که 
حســاب های تجاری خود را اعلام کنند به 
طور مثال می توان تســهیلات بانکی برای 
حســاب های تجاری و غیر تجاری در نظر 

گرفته شود.

بانکهاتمایلیبهمتصلشدن
بهسیستمبرخطسازمانامور

مالیاتیندارند
مدیر اداره نرم افزار بانک مرکزی بیان کرد: 
در حال حاضــر برخی از بانک هــا هنوز به 
سیستم آنلاین و ســامانه برخط نپیوستند 
و حســاب های تجاری را به سازمان مالیاتی 

ارائه نکردنــد؛ طبــق آخرین آمــار که از 
حســاب های تجاری و غیر تجاری موجود 
اســت ۱۲ میلیون و ۲۰۰ هزار حساب سهم 
افراد حقیقــی و ۱۰ میلیــون و ۴۶۰ هزار 

حساب تجاری موجود است.
میرزاپــور افــزود: در بخــش دوم مبنای 
تجاری ســازی حساب ها در شــبکه بانکی 
به دو روش انجام می شــود یک روش خود 
اظهاری که شخص به سازمان امور مالیاتی 
مراجعه می کند و پروســه تجاری سازی در 
شــبکه بانکی را آغاز می کند در حالت دوم 
براســاس اطلاعات بانکی اســت که بانک 
مرکزی احتمالات را در نظر گرفته و حساب 

را تجاری اعلام می کند.
وی در ادامه افزود: طبق بخشنامه ای که به 
بانک ها زده شده اســت تمام تراکنش های 
بانکــی در یک مرحلــه در بانــک مرکزی 
پردازش می شود و حساب های مشمول به 

سازمان امور مالیاتی اعلام می شود.
میرزاپور گفت: ســازمان امور مالیاتی باید 
بتواند با دقت بیشتری تراکنش های بانکی 
را رصد کند تا سرویس درســت ارائه کند؛ 
در یک بازه زمانی سازمان امور مالیاتی باید 
حساب شخص و ریز تراکنش ها را مشاهده 
کند یعنی سازمان امور مالیاتی با دو اهرمی 
که بانک مرکــزی در اختیــارش قرار داده 
اســت می تواند جلــوی بانــک متخلف را 

بگیرد.
وی در ادامه افزود: درخصوص دستگاه های 
کارتخوان طبق آئیــن نامه هایی که وجود 
دارد تمام حساب های متصل به دستگاه پوز 
تجاری قلمداد می شود و تمام حساب های 
افراد حقیقی به صورت پیش فرض حساب 
تجاری محسوب می شــود و تمام اطلاعات 
پوزهــا از بانک مرکــزی به ســازمان امور 

مالیاتی داده می شود.
میرزاپور بیان کــرد: در این بخش اطلاعات 
یک ماهه مد نظر نیســت و صحت سنجی 
در یــک ســامانه و یــک دســتگاه دیگر 
صــورت می گیرد؛ قدم هــای اول در زمینه 
اطلاعات حساب ها صورت گرفته است و از 
دستگاه های ذی ربط استعلام گرفته خواهد 
شد و فرض بر این است که بابت هر تراکنش 
لازم نیست مســتندی به بانک ها ارائه شود 
و همان استعلام از دستگاه مربوطه کفایت 
می کند و اظهارات شخص پیگیری می شود 
در موضوع دوم که می تواند راه گشــا باشد 
نوع حساب های بانکی اســت که براساس 
اطلاعات آنلاین به ســازمان امــور مالیاتی 
داده می شود به طور مثال حساب های یارانه 

و حســاب های حقوق و بعضاً حســاب های 
تسهیلات و برگشت اقساط در این سیستم 
در نظر گرفته می شود و تمام این حساب ها 
توسط ســازمان امور مالیاتی در نظر گرفته 

می شود.
وی در ادامه افــزود: بابت هــر خدمتی که 
کارمزد دریافت می شــود صورت حســاب 
صــادر خواهد شــد و این چالــش بانک ها 
اســت، مشــاهدات میدانــی نشــان داده 
اســت که عمده بانک ها صورت حســاب را 
صــادر نمی کنند و عملًا ریــز تراکنش ها را 
نمی توانیم آنی دریافت کنیم و چالش هایی 

وجود دارد.

شرکتهایدولتیبایدپیش
قدمباشند

وی خاطرنشان کرد: چالش بعدی چالش در 
بحث شناســه کالا و خدمات است که برای 
آن راه کاری وجود دارد کــه از نظر مالیاتی 
می تواند هزینه هــای قابل قبــول و اعتبار 
مالیاتی ایجاد کند و قابل شناســایی باشد 
که ایــن راه کار شناســه اختصاصی لازمه 
سازمان مالیاتی است تا وقتی که کد شناسه 
اختصاصی بــرای افراد تعریف نشــود این 

موانع برطرف نمی شود.
میرزاپور افزود: اگر مالیات ســنگین برای 
تنبیه در نظــر گرفته نشــود اختلال های 
موجود برطرف نخواهد شــد و برای کسانی 
که قواعد را رعایت کرده اند تشــویق در نظر 
گرفته شــود مانند معافیت هــای مالیاتی 

معافیت از قبیل خوش حسابی و….
وی در پایان گفت: برای ایجاد سامانه های 
مالیاتی باید موانع برداشــته شــود برای 
مثال تا وقتی که نتوانیم از منظر حاکمیت 
شــرکت های دولتی را ملزم بــه رعایت 
قواعد کنیــم نمی توانیم به ســراغ بخش 
خصوصی برای پرداخــت مالیات ها برویم 
یعنی شــرکت های دولتی باید پیشــتاز 

باشند.
در ادامه علی ملک زاده، پژوهشگر اقتصادی 
گفت: برای اجــرای قانون تصویب شــده 
ضمانت اجرا لازم اســت و در بحث سامانه 
مودیان باید ضمانت اجرا قابل رؤیت باشــد 
مانند قانون مالیات بــر خانه های خالی اول 
باید مالیات خانه هــای خالی را اعلام کنیم، 
باید مالک تشخیص داده شــود و بعد اجرا 
شــود. خانه خالی را نمی توان با قبض برق 
یا آب تشــخیص داد و نحوه اجرایی آن نیز 

مهم است.
وی بیان کــرد: در بحثی کــه بین بانک و 
سازمان مالیاتی وجود دارد احتمالاً رصد 
مالیاتی حســاب ها و جداسازی تجاری و 
غیر تجاری صــورت گرفت می تواند موفق 
باشد از سوی دیگر بحث کارمزدهای رمز 
ارزها و دلار و سکه است که رهگیری آنها 
به ســختی صــورت می گیرد و ســازمان 
مالیاتی با مشــکل رو به رو است و تا وقتی 
فرهنگســازی و شــفاف ســازی نشــود 
تعهدات مالیاتی صــورت نخواهد گرفت 
ولی ظاهراً ســازمان امــور مالیاتی اگر در 
این زمینه نظر مثبتــی در مورد پردازش ها 
داشــته باشــد می تواند حســاب هایی که 
الگوی خاصی دارنــد را شناســایی کند و 
براساس جمع بندی سالیانه مالیات تعیین 

کند.
ملک زاده گفت: هنوز ســامانه ها به یکدیگر 
متصل نیستند و این یک ضعف جدی است 
که باید برطرف شــود. تا وقتی ســامانه ها 
متصل نباشند نمی توان اتفاق قابل توجهی 

رقم زد.

دردسر جدید گوگل برای کاربران ایرانی

خطرلغوپروانهشرکتمخابراتایران
خریــدار دردســر جدید گــوگل برای 
کاربــران ایرانی، توضیح دربــاره رفع فیلتر 
برخــی از پلتفرم های خارجــی، لغو پروانه 
شــرکت مخابرات ایران و آخرین وضعیت 
پنجره ملی خدمات دولت هوشــمند برخی 
از مهم ترین موضوعاتی بودند که این هفته 
در حوزه ارتباطات و فناوری اطلاعات به آن 

پرداخته شد.
 هفته گذشــته برخی کاربران از اختلال در 
اینترنت نارضایتی داشــتند که دلیل آن در 
ابتدا مشــخص نبود اما با گذشت چند روز، 
ابتدای هفتــه، رئیس شــرکت ارتباطات 
زیرساخت دلیل این اختلال را توضیح داد. 
طبق گفتــه وی محدودیــت جدید گوگل 
بــرای کاربــران ایرانی، عامــل اختلال در 
دسترسی کاربران به سرویس دهنده گوگل 
بود؛ درواقع شــرکت گوگل در اقدامی غیر 
حرفه ای، نسبت به ایجاد اختلال در استفاده 
Google.( از سرویس جســت و جوی خود

com( برای کاربران ایرانی اقدام کرد.
از ســوی دیگر بــه دنبال مشــکلاتی که 
کاربران ایرانی جهت دسترسی به برخی از 

سایت های تحریم شده دارند، رئیس شرکت 
ارتباطات زیرساخت کشور از تحریم هزاران 
ســرویس پرکاربرد برای کاربران ایرانی از 
ســوی آمریکا خبر داد و تأکید کرد با ارائه 
ســرویس های فنی در کنار مردم هستند تا 

این تحریم ها بی اثر شوند.
عدم تمدید پروانه مخابرات ایران از ســوی 
رگولاتوری و واکنش مخابرات دیگر خبری 
بود که با نزدیک شدن به پایان هفته منتشر 
شد و واکنش مخابرات و وزیر ارتباطات را به 

همراه داشت.
مدیرکل ارتباطات و امور بین الملل شرکت 
مخابرات ایران در این زمینــه اعلام کرد با 
توجه به نامه ارســالی از ســوی ســازمان 
محترم تنظیم مقررات و ارتباطات رادیویی 
درباره پروانه شرکت مخابرات، در محتوای 
نامه و موارد اشاره شــده خلاء های قانونی و 
حقوقی زیادی وجود دارد که با پاســخ های 
مستدل و مستند شــرکت مخابرات قطعا 
مســیر تمدیــد پروانه این شــرکت هموار 

خواهد شد.
او تأکید کــرد با توجه به مفــاد پروانه فعلی 

شــرکت مخابرات ایران مانعی برای تمدید 
فعالیــت وجود نــدارد. همچنین عیســی 
زارع پور- وزیر ارتباطات در حاشــیه جلسه 
هیأت دولت بــه این موضوع اشــاره کرد و 
گفت: در حوزه حاکمیت شــرکتی و نقشی 
که شــرکت های خصوصی در شبکه که بنا 
به دلایلی که در گذشته بوده ماموریت خود 
را به درســتی انجام ندادند؛ به عنوان مثال 
شــرکت مخابرات ایران کــه در این روزها 
بحث آن مطرح اســت و در حوزه تجمیع و 
شبکه داخلی شهرها و استان ها طی سالیان 
گذشــته وظیفه خود را به درســتی انجام 
نداده و شــبکه اشــباع بــوده و در برخی از 
ساعات مشــکلاتی را در برخی از استان ها 

ایجاد کرده است.
البته زارع پــور روز چهارشــنبه درباره 
موضوعات دیگر ماننــد رفع فیلتر برخی 
از پلتفرم ها و پنجــره ملی خدمات دولت 
هوشــمند هم توضیحاتی ارائه کرد و در 
نشست مشــترک میان وزارت ارتباطات 
و سازمان فناوری اطلاعات مشخص شد 
تا الان بیش از ۹۷ درصد از دستگاه های 

اجرایی بــه پنجره ملــی خدمات دولت 
هوشــمند پیوســته اند و بیش از ســه 
هزار خدمت در بســتر آن به مردم ارائه 

می شود.
هشــدار شــرکت مخابرات درباره دریافت 
تماس یــا پیامک های کلاهبــرداری دیگر 
خبری بــود کــه در هفته ای که گذشــت 
منتشر شد. شــرکت مخابرات ایران در این 
زمینه هشدار داد که شهروندان از در اختیار 
قــرار دادن هرگونه اطلاعات شــخصی و یا 
مراجعه به محل های اعلام شده خودداری 

کنند.
 تماس های تلفنی و یا دریافت متنی که افراد 

کلاهبردار برای ارســال پیامــک تبلیغاتی 
انتخاب و کاربران را وادار به برقراری ارتباط 
با خودشــان می کننــد، باعث می شــوند 
علاوه بــر توصیه هــای متعــدد، کاربران 
اطلاعات شــخصی یا اطلاعات حساب را در 

اختیارشان قرار دهند.
بنابرایــن مشــتریان می تواننــد این گونه 
کلاهبرداری ها و موارد مشابه احتمالی را با 
سامانه پاسخگویی ۲۰۲۱ شرکت مخابرات 
ایران اعلام کنند و در صــورت اطمینان از 
کلاهبرداری با پلیس فتا تماس و یا از طریق 
ســایت www.cyberpolice.ir اقــدام 

کنند.
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مرحلهنخستخدماتحمایتی-درمانی؛واریز
۱۵۰میلیاردریالبهحسابهلالاحمر

 رئیس ســازمان داوطلبان از واریز مبلغ ۱۵۰ میلیارد ریال به حســاب 
جمعیت هلال احمر استان ها در قالب مرحله نخست خدمات حمایتی 

- درمانی در سال ۱۴۰۲  و به مناسبت عید سعید غدیر خبر داد.
به گزارش ســازمان داوطلبان جمعیت هلال احمر، وحید ســلیمی با 
بیان اینکه مرحله نخست خدمات حمایتی- درمانی برای کمک نقدی 
بلاعوض به بیماران نیازمنــد و مددجویان این جمعیــت، اوایل هفته 
آینده به حساب اســتان ها واریز می شود، مبلغ مرحله اخیر خدمات یاد 

شده را ۱۵۰ میلیارد ریال اعلام کرد.
وی خاطرنشان کرد: این اعتبار برای ارائه خدمات حمایتی-درمانی به 
بیماران نیازمند و مددجویان جمعیت هلال احمر در ســطوح ستادی، 

استان ها و شعب شهرستانی تخصیص خواهد یافت.

رییس اورژانس کشور:
توسعهناوگانهواییاورژانسنیازمندتأمین

اعتباراست
رییس اورژانس کشور گفت: برای نوســازی و توسعه ناوگان هوایی هم 
دولت و هم مجلس باید اعتبار مناســبی را در نظــر بگیرند و به محض 

تامین اعتبار بالگردها را تهیه و  در اختیار استانها هم قرار می دهیم.
جعفر میعادفر در حاشیه آیین آغاز به کار دومین پایگاه اورژانس هوایی 
تهران در گفت وگو بــا خبرنگار ایرنا افزود: در کشــور حدود ۵۲ پایگاه 
اورژانس هوایی فعالیت دارند و طبق برنامه ششم توسعه حدود ۱۴۰۰ 
پایگاه عقب مانده داریم. علاوه بر آن بــرای حفظ وضعیت موجود هم با 
کسری مواجهیم.وی با اشاره به کمبود ۱۵ هزار نفر نیروی اورژانس نیز 
افزود: از این تعداد د حال حاضر سه هزار و ۵۰۰ نیرو در مرکز ارتباطات و 

پایگاه های اورژانس فعالیت خود را اخیرا آغاز کرده اند.
میعادفر تصریح کرد: تعداد بالگردهای تخصصی ما نیز حدود هشــت 
فروند اســت که کافی نیســت و برای جبران کمبودها از امکانات سایر 
ســازمان ها و نهادها برای حل مشــکلات اقصی نقاط کشــور استفاده 
می کنیم. باید تلاش کنیم این خدمــات را تخصصی کنیم و با خدمات 
تخصصی به مردم خدمت کنیم، هم دولت و هــم مجلس باید در بحث 

زیرساخت های فوریت های پزشکی کمک کنند.
وی تصریح کرد: این پایگاه دومین پایگاه اورژانس هوایی تهران و اولین 
پایگاه اورژانــس هوایی تخصصی با بکار گیری هلــی کوپتر مخصوص 
اورژانس در کشور اســت.میعادفر در مورد فرســودگی ناوگان زمینی 
اورژانس نیــز گفت: در اولین مناقصه برگزار شــده بــرای تامین ۶۰۰ 
دستگاه آمبولانس برنامه ریزی شده که در حال حاضر با مشکل تامین 
ارزی مواجه شده ایم که در این ارتباط با ریاســت جمهوری و سازمان 
برنامه و بودجه مکاتبه کرده ایم و به محض تامین اعتبار ارزی که حدود 

۳۵ میلیون دلار است، آمبولانس های وارداتی تامین می شوند.

وی خاطرنشان کرد: برای نوسازی و توســعه ناوگان هوایی هم دولت و 
مجلس باید اعتبار مناســبی را در نظر بگیرند و به محض تامین اعتبار 

بالگردها را تهیه و در اختیار استانها هم قرار می دهیم.

رئیس کمیته حقوقی شورای شهر خبر داد
خدماترایگانحقوقیبهتهرانیها

درآیندهنزدیک
رئیس کمیته حقوقی شورای اسلامی شــهر تهران از انعقاد تفاهم نامه 
بین معاونت فرهنگی و اجتماعی شــهرداری تهران و مرکز وکلای قوه 
قضاییه و آغاز ارائه خدمات رایگان حقوقی به شــهروندان در راســتای 
انعقاد این تفاهم نامه خبر داد. مهدی اقراریان بــا بیان اینکه در »طرح 
نجم« که کمیته حقوقی شورا آن را دنبال می کند فعالیت های مشترک 
با دستگاه قضایی پیگیری می شــود، گفت: در هفته های اخیر به همراه 
معاون پیشــگیری از وقوع جرم قوه قضاییه در راستای اجرای این طرح 
از دو منطقه ۱۲ و ۱۷ بازدید به عمل آوردیم.عضو کمیســیون نظارت و 
حقوقی شورای اسلامی شــهر تهران با اعلام اینکه شاید برای اولین بار 
بود که ملاقات عمومی در چنین ســطحی برگزار می شد، خاطرنشان 

کرد: در این بازدیدها مواردی در رابطه با حقوق عامه مطرح شد.

وی از آغاز ارائه خدمات رایگان حقوقی به شــهروندان در ۲۲ ســرای 
محله در آینده نزدیک خبر داد و افزود: اخیراً تفاهم نامه ای بین معاونت 
فرهنگی و اجتماعی شــهرداری تهــران با مرکز وکلای قــوه قضاییه 
منعقد شده تا سرآغاز فصل جدیدی برای ارائه خدمات رایگان حقوقی 
به شــهروندان باشــد که ما نیز به عنوان نمایندگان مردم در شورا این 

شرایط را تسهیل خواهیم کرد تا این امکان فراهم شود.
اقراریان با اشاره به برگزاری نشستی با موضوع »حقوق عامه« با حضور 
مدیران حقوقی در راســتای اجرای طرح نجم، یادآور شــد: به صورت 
مستمر حداقل یک جلسه مشــترک را داریم و علاوه بر این بازدیدهای 

مشترکی از معضلات شهر تهران را نیز دنبال می کنیم.
رئیس کمیته حقوقی شورای اســلامی شــهر تهران به عمده مسائل 
مطرح شده از ســوی شــهروندان در ملاقات های عمومی اشاره کرد و 
گفت: مســائلی با محوریت شهرســازی، کمبود وســایل حمل و نقل 
عمومی، خدمات شهری، نظافت و ســد معبر در این ملاقات ها مطرح 
می شــود و به عبارتی می توان گفت که نگهداشــت جزء دغدغه های 
عمومی و اصلی مردم اســت.وی با بیان اینکه مشــکلات فردی مطرح 
شــده در ملاقات های مردمی نیز عمدتاً مربوط به مسائل ساخت و ساز 
است، اظهار کرد: با توجه به حضور مدیران قوه قضاییه در این بازدیدها، 
شــهروندان بعضاً پرونده های حقوقــی و کیفری خــود را نیز مطرح و 
مشــاوره دریافت می کنند و در صورت نیاز وکیل رایگان در اختیار آنها 
قرار می گیرد.بر اساس گزارش سایت شــهر، عضو کمیسیون نظارت و 
حقوقی شورای اسلامی شــهر تهران با اعلام اینکه در هفته سه ملاقات 
عمومی در مناطق داریم که در قالب طرح نجم انجام می شــود، اذعان 
کرد: در بازدیدها و جلساتی که داریم نظارت جمعی بر  مسائل بر اساس 

نظام جامع محلات صورت می گیرد.

دیوار

یک شــرکت دانش بنیان موفق به ســاخت گیت های 
کنترل تردد و همچنین گیت هــای ضد انتحاری برای 
استفاده در مراکز حســاس مثل سازمان انرژی اتمی و 

پالایشگاه ها شده است .
یک شــرکت دانش بنیان موفق به ســاخت، طراحی و 

تولید انواع گیت های کنترل تردد شده است.
این گیت ها به افزایش امنیــت و حفاظت فیزیکی در 
ســازمان ها و ارگان ها به ویژه مراکز حســاس کمک 
می کند و افــراد و خودروهــا را کنتــرل می کند. این 
شرکت همچنین موفق به صادرات محصولات خود به 

کشورهای حوزه خلیج فارس شده است.
ســاخت گیت ضــد انتحــاری کف خــواب، گیت 
ســتونی و نیزه ای نیز از محصولات تولیدی این این 
شــرکت اســت که به طور مثال گیت ضدانتحاری 
نیزه ای قابلیت اتصال بــه دوربین های پلاک خوان 

و یا اکســس کنترل را دارا هســتند و باعث می شود 
به صورت هوشــمند و خودکار تــردد در مکان های 
حســاس را کنترل کند. ارتفاع ایــن گیت زمانی که 
بالا می آید ۱۲۰ سانتی متر و مخزن اصلی این گیت در 

زیر زمین است.

گیت

خریدار رئیس کل دادگســتری اســتان 
تهران بر تسریع در رسیدگی به پرونده های 
با موضوع رانندگی افراد فاقــد گواهی نامه 
تاکید کــرد و گفت: برای رســیدگی به این 
گونه پرونده هــا از ظرفیت های قانونی لازم 
استفاده شــود تا موضوع مورد بررسی قرار 

گیرد.
به گزارش مرکز رســانه قوه قضاییه، »علی 
القاصی مهر« در نشستی با حضور معاونان و 
مسئولان قضایی دادگستری استان تهران، 
درباره اولین دســتور کاری این نشســت با 
موضوع افزایش ورودی و اطاله در رسیدگی 
به پرونده های وارده با موضوع رانندگی افراد 
فاقد گواهی نامه، از علی صالحی دادســتان 
عمومی و انقلاب تهران و غلامرضا مهدوی 
رییس شوراهای حل اختلاف استان تهران 
خواســت تا برای رســیدگی به این گونه از 
پرونده ها با اســتفاده از ظرفیت های قانونی 
لازم موضوع را مورد بررســی و برای ایجاد 
یک رویه واحد و مناســب در سطح استان با 
دادستان های شهرستان های تابعه و پلیس 
راهنمایــی و رانندگی اقــدام لازم را انجام 

دهند.

برایرسیدنبهدادگستریمطلوب
وایدهالفاصلهزیادیداریم

رئیــس کل دادگســتری تهــران گفت:  
فرمایشــات اخیر مقــام معظــم رهبری 
در هفته قــوه قضاییه و تاکیــدات معظم 
له، بــه صــورت برنامه عملیاتــی تدوین و 
برای دســتیابی به انتظارات ایشــان طی 
برنامه های مشــخص و زمانبندی مناسب 

اقدام خواهد شد.
وی با اشــاره به انتخاب و معرفی مدیر برتر 
ملی قوه قضاییه در اجلاس سراسری گفت: 
انتخاب مدیریت دادگســتری استان تهران 
بیانگر زحمــات و تلاش تمامــی همکاران 
در جهت ارتقاء و پیشــرفت دادگســتری 
است، هرچند اعتقاد داریم برای رسیدن به 
دادگســتری مطلوب و ایده ال فاصله زیادی 
در پیش داریم اما این نوید را می دهد که در 
مســیر مطلوب در حرکت هستیم و با تلاش 
و هم افزایی بیشــتر به نقطه ایده ال خواهیم 
رسید.وی اظهار داشت: هر ساله برنامه کاری 
در مجموعه قضایــی که به عنــوان برنامه 
عملیاتی که از ســوی معاونت برنامه ریزی 
چــه در ســطح ملــی و اســتان تدوین و 

پیش بینی شده است ابلاغ می شود.
القاصی با اشــاره به دیدار مســئولان عالی 
دســتگاه قضایی با مقام معظــم رهبری در 
هفته قــوه قضاییه، تاکیدات و فرمایشــات 
رهبر معظــم انقــلاب را به عنــوان حکم 
حکومتی و فراتر از قانون و اسناد بالادستی 
الــزام آور دانســت و گفــت: مشــروعیت 
کارقضایی هر یک از قضات براســاس اذن 
مقــام معظم رهبری اســت و انتظــارات و 
تاکیدات معظم له را بایــد نصب العین قرار 
دهیم و برای دستیابی به آن تلاش و اهتمام 
کنیم.رئیس کل دادگســتری استان تهران 

به ســیدمحمد شــفیعی معاون فناوری و 
برنامه ریزی ماموریت داد تا موضوعات مورد 
تاکید و انتظارات مقــام معظم رهبری را به 
صورت برنامه عملیاتی و با تعیین اقدام های 
لازم به صورت مدون و زمانبندی شــده به 
تمامی واحدها و حوزه هــای قضایی ابلاغ و 
برای دســتیابی به اهداف نظارت و پیگیری 
لازم را اعمال کند.القاصی افزود: در ســال 
گذشــته نیز مقــام معظم رهبری هشــت 
مطالبه مهم از مسئولان دســتگاه قضایی 
داشــتند که بــرای اجــرای آن برنامه ها و 
اقداماتی هدف گذاری و در طی سال به اجرا 
گذاشته شد.القاصی در تشــریح و تاکید بر 
موضوعات مورد اشــاره در دیدار مسئولان 
قضایی و کارکنان دســتگاه قضای با رهبر 
معظم انقلاب به مطالبه ایشان برای اجرایی 
شدن کامل سند تحول اشــاره کرد و افزود: 
باید سند تحول را متناســب و به روز انجام 
دهیم و آنچه مهم اســت مدیران و کارکنان 
در بدنه دستگاه قضایی شــاخص هایی که 
درراســتای اجرای ســند تحول اســت را 
اجرایی کند و معاونت برنامه ریزی، راهبری 

و نظارت لازم را در این مسیر داشته باشد.

یکرکناصلیکاردردستگاهقضایی
سلامتوصیانتاست

رئیس کل دادگستری اســتان تهران یکی 
دیگر از فرمایشــات رهبر معظــم انقلاب را 
مبارزه با فساد دانســت و اضافه کرد: مبارزه 
با فســاد به خصوص در خود قوه قضاییه که 
هرساله حضرت آقا به آن اشــاره می کند و 
امسال با حساسیت بیشتری بر این موضوع 
تاکید داشــتند بســیار اهمیــت دارد چرا 
که لازمه کار، جنس و ماهیــت کار قضایی 
حساس اســت و یک رکن اصلی آن سلامت 
و صیانت در دســتگاه قضایی است. اگر این 
اصل پایــه ای در امر قضا دچار تزلزل شــود 
تمام وظایــف و ماموریت ها تحت الشــعاع 
قرار می گیرد.القاصی خاطرنشان کرد: باید 

در مورد مسئله ســلامت رفتاری و اخلاقی 
همکاران توجه داشته و حســاس باشیم و 
به مجموعه همیشه تذکر دهیم و به عنوان 
مســئولان بخش های مختلف در دستگاه 
قضایــی، باید در زمینه لغــزش و انحرافات 
زیرمجموعه بی تفاوت نباشــیم و نسبت به 
تذکر و توجه دادن مجموعــه به انحرافات و 
اشــکالات دچار روزمرگی نشده و روی این 

موضوعات بسیار تکرار کنیم.

یکمدیرزمانیموفقاست
کهدرکارشپیگیروپاسخگوباشد

القاصی با اشاره به مطالبه دیگر مقام معظم 
رهبری دربــاره حقوق عامــه و آزادی های 
مشروع اظهار داشت: در بحث حقوق عامه و 
آزادی های مشروط لازم است تا ساختارها 
و خود اشخاص مجموعه پویا و پیگیر باشند.

رئیس کل دادگستری استان تهران، توجه 
ویژه بــه نظارت ها را مهم دانســت و افزود: 
یک مدیر زمانی موفق اســت و می تواند کار 
را پیش ببرد که پاســخگو باشد و در کارش 
پیگیرانه و مصرانه امــو را پیگیری کند و در 
صورتی که مدیر یــک واحد دچار روزمرگی 
و عادی انگاری شده باشــد اصلاح و یا تغییر 
وی برای پیشبرد بهتر و متوازن برنامه های 

دستگاه ضروری خواهد بود.

میزانبرگزاریدادگاههایمبارزهبا
مفاسداقتصادیافزایشداشتهاست

وی گفــت:  میــزان برگــزاری دادگاه های 
مبارزه با مفاســد اقتصادی اکنون بیشــتر 
از قبل شده و تنها در ســال گذشته به ۱۱۹ 
پرونده بزرگ اقتصادی رسیدگی شد که این 
مهم بیانگر عزم جدی و اســتمرار دستگاه 

قضایی در زمینه مبارزه با مفاسد است.
رئیس کل دادگســتری تهران بــه توصیه 
رهبر معظم انقلاب درباره تصویر رســانه ای 
قوه قضاییه اشــاره کرد و افــزود: در زمینه 
انتشــار برخی از پرونده های قضایی که در 

دادگاه ها مورد رســیدگی قرار می گیرند و 
یا موضوعاتی کــه مطالبه اجتماعی آن زیاد 
اســت، نیازمند پیش بینــی و آینده نگری 
صحیح هســتیم و ضروری اســت تا برای 
پاســخگویی تخصصی و حرفه ای به مسائل 
مطرح شده و توجیه و تنویر افکار عمومی با 

همکاری صدا و سیما اقدام شود.
وی با اشــاره به اینکه حوزه پیشــگیری از 
وقوع جرم به عنوان یک موضوع مهم اســت 
و ضرورت دارد تا در بســیاری از موضوعات 
با اتخاذ تصمیمات مدیریتی و شیوه نامه ها 
و بخشــنامه های لازم رویه هــای صحیح 
در کارها ایجاد شــود و با شناســایی نقاط 
آســیب زا و گلوگاه های خطرنــاک از وقوع 
جرائم پیشــگیری جلوگیری شــود و روند 
ورود پرونده هــای قضایی به دادگســتری 
تعدیل شود.القاصی مســئله تکریم ارباب 
رجــوع را از دیگر توصیه هــای رهبر معظم 
انقلاب در دیدار اخیر عنــوان کرد و گفت: 
حضور مراجعان و بیان مســائل، مشکلات و 
درخواست ها توسط مردم به مقام قضایی از 
جمله خاصیت های کار در دستگاه قضایی و 
جزیی از ماموریت ها و وظایفی اســت که در 

کار عدلیه بیشترین نمود را دارد.
وی گفت: آثار اجتماعی و نحوه رفتار فردی 
هر یک از مســئولان و قضات دادگستری با 
مراجعان افزایش اعتماد به دستگاه قضایی 
و میزان، ملجــاء و پناهگاه بودن قوه قضاییه 
برای مــردم را بیان می کنــد و حجم کارها 
نباید باعــث بدرفتاری بــا مراجعان و عدم 

پاسخگویی به آنها شود.

نتیجهملاقاتمردمیبایدحلمشکل
مردمباشد

القاصی، برگزاری ملاقات هــای مردمی را 
بخشی از شــقوق تکریم ارباب رجوع عنوان 
کرد و گفت: به تمامــی واحدهای قضایی و 
حوزه هــای شهرســتان ها و بخش ها طی 
بخشنامه ای ابلاغ شده اســت تا به صورت 

منظم، هماهنــگ و به عنوان یــک برنامه 
کاری در روزهای چهارشــنبه نســبت به 

برگزاری ملاقات مردمی اقدام کنند.
وی خطاب به معاونان قضایی و مســئولان 
قضایی دادگســتری اســتان تهران تاکید 
کرد: بــه برگــزاری ملاقات هــای مردمی 
نباید به عنوان یک کار تبلیغی نگاه شــود و 
اثر بخشــی این ملاقات ها باید نمود داشته 
باشــد و نتیجه این حضور باید حل مشکل 
مردم و مراجعه کنندگان و یا توجیه مناسب 
و تشــریح لازم درباره روند رسیدگی برای 

تنویر ذهن مراجعه کننده باشد.
القاصی گفت: ضروری اســت به مســائل و 
درخواســت های فردی که با هــزار امید به 
مقام قضایی مراجعه کرده اســت با حوصله 
گوش دهیم و به طور جدی برای رفع مسائل 
او پاسخ های موثر و لازم داده شود و از انجام 

دیدارهای نمادین به شدت اجتناب شود.
وی دقت در پاسخ گویی به مراجعان را مهم 
دانســت و اظهار داشــت: باید با توضیحات 
درســت و با دقت بــه مراجعــان و صدور 
دســتورات کاربــردی در مراجعــه کننده 
ایجاد انگیزه شود و با بررســی دقیق اسناد 
و مطالب به عنوان مثــال دلایل عدم اجرای 
احکام صادره بعد از مدت طولانی، وقفه های 
طولانی در روند رسیدگی ها، مورد پیگیری 

و بررسی دقیق قرار گیرد.
رئیس کل دادگستری استان تهران درباره 
تصویر رسانه ای قوه قضاییه تصریح کرد: ما 
در اطلاع رسانی احکام مصونیت هایی داریم 
که باید با هماهنگی لازم در زمینه انعکاس 
اخبار پرونده های مهم و موضوعات مبتلا به 
جامعه که خاصیت آگاه سازی و بازدارندگی 

دارند اقدام مناسب تری انجام شود.
ســیدمحمد شــفیعی معــاون فنــاوری و 
برنامه ریزی دادگســتری اســتان تهران با 
اشــاره به آمار عملکرد مراجع قضایی سطح 
استان در سه ماهه نخســت سال گزارشی از 
میزان پیشــرفت برنامه های عملیاتی را ارائه 
داد.محمدرضا صاحبی پسندیده نیز با بیان 
مصادیقــی از پرونده های کثیرالشــاکی در 
دست پیگیری، گزارشــی از اقدامات صورت 
گرفته برای تســریع و اجرای احکام صادره 
در برخــی از پرونده های مهــم را ارائه داد، و 
گفت: بر اساس مصوبه نشست قبلی معاونان 
رییــس کل دادگســتری اســتان تهران و 
مسئولان قضایی به تناسب مسئول پیگیری 
یک یا چنــد پرونــده کثیرالشــاکی برای 
دستیابی بهتر و ســریعتر به نتایج شده اند.
یونــس طرحانی معاون قضایــی رئیس کل 
دادگستری اســتان تهران در امور زندان ها 
و تخفیــف مجازات ها از پیگیــری مصوبات 
شــورای کاهش جمعیت کیفری خبر داد و 
گزارشی در این خصوص ارائه کرد.رئیس کل 
دادگستری در این جلسه مهدی رستگاری را 
به عنوان معاون قضایی و سرپرست دبیرخانه 
حفظ حقوق شــهروندی و بهنام باقری را به 
عنوان معاون قضایی رئیس کل دادگستری 

استان تهران معرفی کرد.

خریدار  افکار عمومی اغلــب از تاخیر در 
رســیدن کارشناســان پلیس راهور برای 
بررســی صحنه تصادفات گلایه دارند و این 
مساله به یکی از پرسش های عمومی تبدیل 
شــده اســت، اما پلیس هم در ایــن رابطه 
نظرات خــود را دارد و می گوید که تاخیر تا 

حدودی و براساس شرایطی، عادی است.
 هنگام وقوع تصادفات خودرویی، گذشــته 
از اینکه چه کســی مقصر است، مشکلاتی 
چون اتلاف وقت، خسارت، هزینه های مالی 
و شــاید هم هزینه های جانی فشار بسیاری 
را بر هر کســی وارد می کنند که با توجه به 
شــرایط امروزی البته هزینــه های بخش 

اقتصادی آن قابل توجه است.
اما یکی از مــواردی که بــر عصبانیت و بار 
روانی حوادث رانندگی می افزاید، گاه تاخیر 
حضور پلیس راهنمایی و رانندگی است که 
بسته به فصول سرد و گرم سال مایه رنجش 
مضاعف طرفیــن حادثه اســت. البته این 
مسئله کلیت ندارد و در بسیاری از موارد نیز 
شاهد حضور به موقع )البته نه سریع( پلیس 
راهنمایی بر سر صحنه هســتیم. اما عموماً 
این حضور با تاخیر همراه است که کلافگی، 
ســردرگمی را هم برای حادثــه دیدگان و 
هم برای مردمی کــه در ترافیک گرفتار می 

شوند، به همراه دارد.

پلیس راهور ماننــد دیگر نیروهای انتظامی 
وظیفه خدمات دهــی دارد و کارنامه قبولی 
آنها را می توان در حــوادث متعدد طبیعی 
مانند برف، بــاران، ســیل، تعطیلات آخر 
هفته و مدیریــت جاده ها برای ســفر امن 
مردم و کمک به در راه مانــدگان به وضوح 
دید. اما در مورد تصادفات به خصوص حوزه 
شهری موضوع متفاوت است.با وجود اینکه 
در تصادفــات بــه خصوص حوزه شــهری 
در مواردی شــاهد حضور بــه موقع عوامل 
انتظامی هســتیم، اما حضور کارشناســان 
تصادف برای تهیه کروکــی در اغلب موارد 
با تاخیر همراه اســت. در برخــی موارد این 
تاخیر از یک ســاعت نیز تجاوز می کند که 
نه تنها منجر به ترافیک سنگین در خیابان 
می شــود، بلکه زمینه کلافگی و عصبانیت 
عاملین تصــادف را ایجاد می کنــد که در 

بعضی مواقع به دعوا هم کشیده می شود.

تاخیرعادیبنابرشرایط
رئیس اطلاع رســانی پلیس راهور کشور به 
ایرنا، گفت: تاخیر کارشناسان پلیس امری 
طبیعی و عادی اســت و میــزان تاخیر در 
صحنه حوادث و تصادفــات رانندگی هم به 
طور میانگین در صورت عادی بودن شرایط 
بــرای مناطق بــرون شــهری ۲۰ دقیقه و 

مناطق شهری ۱۵ دقیقه است.
ســرهنگ مجید غفــاری افزود: بســته به 
پیک ترافیک، پیک ســفر، وقوع حادثه در 
مناطق روستایی و دور افتاده، نوع تصادفات 
محدوده عملیاتی کارشــناس و مواردی از 
این دســت، زمان حضور متصدی کروکی 

متفاوت خواهد بود.
وی ادامه داد: معمولا کارشناسان راهور که 
وظیفه ترســیم کروکی تصادفات را دارند، 
محدوده عملیاتی داشته و باید حوزه نسبتاً 
گسترده ای را پوشش دهند که ممکن است 
همزمان چندین تصادف در آن محدوده رخ 
داده باشــد و مامور مربوطه بایــد به تمامی 

تصادفات حوزه خود رسیدگی کند.
رئیس اطلاع رســانی پلیس راهور کشــور 
توضیح داد: به طور مثال ممکن است در یک 
حادثه چندین فوتی داشته باشیم که مامور 
باید برای هرکــدام از فوتی ها کروکی مجزا 
تهیه کند. همین مســئله منجــر به تاخیر 

حضور در صحنه تصادف دیگر می شود.

محدودیتکارشناسانآموزشدیده
ســرهنگ غفاری اظهار داشــت: در تعداد 
کارشناسان است با محدودیت هایی روبرو 
هستیم که به عوامل متعددی بستگی دارد؛ 
یعنی حضور کارشناسان در هر محدوده بر 

مبنای میانگین تصادفات اســت. اما برخی 
روزها ممکن است در همان محدوده شاهد 

چندین تصادف تقریباً همزمان باشیم.
به گفته او، مسئله دیگر، مهارت کارشناسان 
اســت و هر پلیــس درجــه دار نمی تواند 
کارشــناس تصــادف باشــد و بــه او کد 
کروکی تعلــق نخواهد گرفــت. کد و مجوز 
کروکی برای افسرانی اســت که دوره های 
کارشناســی تصادفات را در راهور گذرانده 
باشــند و همین مســئله شــمار ماموران 

کارشناس را محدود می کند.

وی در پاســخ به تاخیرهای طولانی و حتی 
ساعتی حضور کارشناسان راهو ردر صحنه 
تصادف، توضیــح داد: همانطــور که گفتم 
تاخیر تا حدودی پذیرفته شده است و بیش 
از این نیز مربوط به عوامل متعدد می شــود. 
البتــه نباید اســتثنائات را به عنــوان رویه 

پلیس تلقی کرد و آن را عادی دانست.
ســرهنگ غفاری تاکید کرد: بــا این حال 
پلیس وظیفه خود می داند مشکلات مردم 
به خصوص در حوزه ترافیکی را در کم ترین 

زمان و با بالاترین کیفیت برطرف کند.

توسطیکشرکتدانشبنیانصورتگرفت؛تولیدگیتهایضدانتحاریبرایمراکزحساس
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تخفیف۲۰درصدیکتاببهمناسبتروزملی
ادبیاتکودک

 پایگاه فروش محصولات کانون به مناســبت روز ملی ادبیات کودک و 
نوجوان کتاب های خود را با تخفیف ۲۰ درصدی عرضه می کند.

به گزارش اداره کل روابط عمومــی و امور بین الملل کانون، ۶۱۳ عنوان 
کتاب از تولیدات کانون پرورش فکری کودکان و نوجوانان از ۱۴ تا ۲۳ 

تیر ۱۴۰۲ با ۲۰درصد تخفیف ارائه می شود.
کانون پــرورش فکری کــودکان و نوجوانان کتاب هــای متنوعی را با 
موضوع های داستان، شعر، هنر، فلسفه، روان شناسی، تاریخ، جغرافیا، 

علوم، دین، آموزشی، طنز و سرگرمی و... منتشر می کند.
این کتاب ها براســاس رده بندی برای گروه های ســنی نوباوه )بالای ۴ 
سال(، نوخوان )بالای ۷ سال(، نونهال )بالای ۹ سال(، نونگاه )بالای ۱۲ 
سال( و نوجوان )بالای ۱۵ سال( مناسب اســت.علاقه مندان به خرید 
digikan�کتاب می توانند به پایگاه فروش محصولات کانون به نشانی 

oon.ir مراجعه و کتاب های مورد نظر خود را تهیه کنند.
یادآوری می شــود مدیریــت نظارت بر چــاپ و توزیــع محصولات 
کانون پرورش فکــری در پایان هر هفته از فصل تابســتان، منتخبی از 
کتاب هایش را در روزهای چهارشــنبه تا جمعه برای فروش ویژه روی 
ســایت دیجی کانون قرار می دهد و این بار به مناسبت روز ملی ادبیات 

کودک به مدت ۱۰ روز این محصولات را با تخفیف عرضه می شود.

بازگشتشقایقدهقانبه»ناتو«
تهیه کننــده و کارگردان رئالیتی شــوی »ناتو« تاکیــد کرد که »خبر 
حذف شــقایق دهقان از این برنامه صحت ندارد و در قسمت های بعدی 

حتما پخش خواهد شد«.
مهدی صفی یاری درباره پخش نشــدن قســمت هایی از برنامه »ناتو« 
با حضور شــقایق دهقان که باعــث ایجاد حواشــی در فضای مجازی 
شده اســت، گفت: پخش نشــدن دو قســمت ضبط شــده از برنامه 
به دلایل مســائل فنی بوده که برطرف شــده و بعد از این فصل پخش 
خواهد شــد و حذف حضور خانم دهقان از برنامه مــا صحت ندارد.به 
گفته کارگردان »ناتو« کامران تفتی، هادی کاظمی، شــقایق دهقان، 
کمند امیرســلیمانی و مجید آقا کریمی پنج شرکت کننده ای هستند 
که در قســمت های دهم تا دوازدهم برنامه با یکدیگر به رقابت خواهند 
پرداخت. خبر حذف شــقایق دهقان از برنامه »ناتو« در نمایش خانگی 
در هفته گذشته و در فضای مجازی حاشــیه های بسیار زیادی را برای 

این برنامه و شبکه نمایش خانگی به دنبال داشت. 
رئالیتی شوی »ناتو« به کارگردانی و تهیه کنندگی مهدی صفی یاری و 
با اجرای محمدرضا علیمردانی دوشنبه هر هفته ساعت هشت صبح در 
پلتفرم فیلم نت منتشر می شــود. یازدهمین قسمت از »ناتو« با حضور 
هنرمندانی چون بیژن بنفشه خواه، شیدا یوســفی، رضا داودنژاد، آشا 

محرابی و یوسف تیموری پخش شد.

در رئالیتی شوی »ناتو«، بازیکنان در طول مسابقه به ۱۰ پرسش سخت 
و گاهی خنده دار پاســخ می دهند. از میان این بازیکنان، یک نفر نقش 
»ناتو« را برعهده دارد. ناتو کسی است که جواب تمام سوالات را از قبل 
می داند. به غیر از بازیکنی که نقش ناتــو را ایفا می کند، هیچ کس حتی 

مجری برنامه از هویت این بازیکن خبر ندارد.

رئیس هیات امنای موسسه هنرمندان پیشکسوت:
کمکرئیسجمهوردراعتباراتسالجدید

پرداختمیشود
محمود ســالاری - معاون هنری وزارت فرهنگ و ارشــاد اسلامی - از 
تأمین و پرداخت اعتبارات از طرف رئیس جمهور به مؤسسه هنرمندان 

پیشکسوت خبر داد.
 به نقل از روابط عمومی موسســه هنرمندان پیشکســوت، سالاری در 
خصوص گله داریوش ارجمند در ارتباط با پرداخت نشدن کمک مالی 
۲۰ میلیارد تومانی رئیس جمهوری به موسسه هنرمندان پیشکسوت 
گفت: امسال طبق اعلام رســمی موضوع از سوی معاون محترم توسعه 
مدیریت و منابع در مراســم تجلیل از هنرمندان متولد اردیبهشت ماه 
و همچنین مذاکراتی که با جناب آقای دکتر اســماعیلی وزیر محترم 
فرهنگ و ارشاد اســلامی داشــته ام، این کمک در بودجه سال ۱۴۰۲ 
موسسه پیش بینی شــده و بدون هرگونه محدودیت و نگرانی پرداخت 

خواهد شد. 
رئیس هیات امنای موسســه هنرمندان پیشکســوت در ادامه اظهار 
کرد: طبق روال معمول در ســه ماهه ابتدای هر ســال در بســیاری از 
دستگاه های اجرایی مشکلاتی درخصوص کمک های مالی وجود دارد 
که به مرور حل و فصل می شــود و قطعا تکریم هنرمندان پیشکسوت 
به عنوان سرمایه های اجتماعی کشــور و حمایت از موسسه هنرمندان 
پیشکسوت از اولویت های وزیر محترم فرهنگ و ارشاد اسلامی است و 

این موضوع نباید باعث نگرانی اعضای موسسه شود.

نظریکیازنوازندگانکسنرتعلیرضاقربانی
دربارههمخوانیمردم

یک نوازنده ســازهای کوبــه ای که در کنســرت علیرضــا قربانی نیز 
می نوازد، می گوید که موسیقی سنتی مدتی در ایران مهجور مانده بود، 

اما اکنون مخاطبان دوباره به آن جذب شده اند.
 شــایان ریاحی نوازنده ســازهای کوبه ای که حدود ۲۸ ســال است 
می نوازد و با ســاز تنبک کار خود را آغاز کرده اســت، دربــاره فعالیت 
حرفه ای خود گفت: نزدیک به ۱۱ سال است که به عنوان یکی از اعضای 
اصلی گروه علی زندوکیلی کار می کنم و حدود هشــت ســال است که 
همزمان در کنار علیرضا قربانی نیز به خصوص در کنســرت های تهران 

حضور دارم.
ریاحی در پاسخ به این پرسش که اســتقبال مردم از کنسرت های اخیر 
علیرضا قربانی را چگونه می بیند، بیــان کرد: مردم ایران از نظر فرهنگ 
شنیداری رو به رشد هســتند. خیلی چیزها همچون فضای اجتماعی و 
مجازی بر این فضــا تاثیرگذار بوده و نظرات مخاطبان شــنیده و باعث 

شده مردم بتوانند کار تقلبی را از اصلی تشخیص دهند.
او در بخش دیگری از صحبت هایش درباره قطعــه مورد علاقه خود در 
کنســرت های اخیر علیرضا قربانی مطرح کرد: گرچه ترتیب خواندن 
قطعات در طول کنســرت ها تغییری نمی کند، اما هر اجرایی که تجربه 
می کنم برایم جدید است، به خصوص اجراهایی که در آن نقش اصلی را 
بازی می کنم. بسیاری از کارها را به صورت بداهه انجام می دهم؛ چراکه 
حس و حال آن لحظه در مــن تاثیر می گذارد و با حــال خود می نوازم. 
قطعه های »هم گناه«، »ارغوان«، »عروج« که کار کوبه ای ست و... را در 

اجراها بیشتر دوست دارم.

قاب

خریدار  ســینمای ایران اگرچه همچنان 
از برکت حضور بــزرگان و هنرمندانی بهره 
می برد که عمر گرانقدر خود را صرف اعتلای 
این هنر کرده  و قاب های ماندگاری را پیش 
چشــم تماشاگرانشــان خلق کرده اند، اما 
ســوگ فقــدان هنرمندانی شــریف را که 
نام شــان بر حافظه جمعی ما حک شــده 

است، از یاد نمی برد.
نخستین جشــنواره بین المللی فیلم حوا با 
محوریت موضــوع زن و خانواده و بازتعریف 
موقعیــت و جایگاه زنــان در جامعه و نقش 
تاثیرگذار ســینما در تحکیم بنیان خانواده 
شاید بهانه خوبی باشد تا مروری بر کارنامه 
درخشان بازیگران فقیدی داشته باشیم که 
مادرانگی و اقتدار زنانه را در قاب ســینما و 

حقیقت زندگی زیسته اند.

رقیهچهرهآزاد/مادر
رُقیــه چــِـهره آزاد بــا نــام اصلــی رقیه 
فخرالملــوک توکلی از همــان کودکی به 
بازیگری علاقه داشت تا جایی که در سنین 
کودکی بــرای فامیل و آشــنا نمایش اجرا 
می کرد، وقتی ۱۹ ســاله شــد و دیپلمش 
را گرفت توانســت به گــروه تئاتر حرفه ای 
جامعه باربد که زیر نظر اسماعیل مهرتاش 
بود، بپیوندد. در ۲۴ سالگی برای نخستین 
بار روی صحنه رفــت و تئاتــر را با نمایش 
تأثیر زن در جامعه آغاز کرد. سال ۱۳۴۴ در 
نمایش پهلوان اکبر می میــرد نقش مادر را 

بازی کرد.
در هشتمین دوره جشنواره فیلم فجر برای 
بازی در فیلم مادر ســاخته علــی حاتمی، 
سیمرغ بلورین بهترین بازیگر نقش اول زن 
در ۸۱ سالگی به وی اعطا شد. در آن زمان او 
مسن ترین بازیگری بود که برنده این جایزه 
شــد. وی در طول حیات هنری خود در آثار 
مختلفی بازی کرده است که از آنها می توان 
به طوفان زندگی، ســوته دلان، دســتکش 
ســفید، پریچهر، ارثیــه، مــادر، عروس، 
دلشــدگان، الو! الو! من جوجــوام و تهران 
روزگار نو اشاره کرد. چهره آزاد همچنین در 
مجموعه هایی تلویزیونی همچون آرایشگاه 
زیبا، هزاردستان و مزد ترس به ایفای نقش 
پرداخته اســت. هنــگام درگذشــت رقیه 
چهره آزاد در ۱۰ دی ماه ۱۳۷۳؛ روزنامه ها، 
نقل قولی از نقش غلامرضا )اکبر عبدی( را 
در فیلم مادر، تیتر کردند: »مادر مرد. از بس 

که جان ندارد.«

حمیدهخیرآبادی/پدرسالار
تــا مدت هــا جنــس دیالوگ گویی های 
او در ســریال های تلویزیونــی تبدیــل به 
ضرب المثل و نمــادی از مادرانگی ها میان 
اعضای یک خانواده معمولــی بود. حمیده 
خیرآبادی را کــه مادر ثریا قاســمی دیگر 
بازیگر دوست داشــتی ســینما و تلویزیون 
محســوب می شــود، آنقــدر در فیلم ها و 
سریال های مختلف در مقام مادر دیدیم که 
برای خیلی از ما، تعریف مــادر و مادرانگی، 

منطبق بر شمایل دوست داشتنی او بود.
در میان آثار خاطره ســازی کــه از حمیده 
خیرآبــادی به یــادگار مانده اســت، قطعا 
می توان جایگاه ویژه ای برای »پدرســالار« 
قائل شــد. حضور درخشــان خیرآبادی در 
کنار زنده یاد محمدعلی کشــاورز در نقش 
اســدالله خان هنوز هم برای نسل دهه ۶۰ و 

۷۰ یک خاطره فراموش نشدنی است.
خیرآبــادی حضورهــای خاطره ســازی 

دیگــری همچــون فیلــم »کلاه قرمزی و 
پسرخاله« و یا سریال محبوب  »خانه سبز« 

را هم در کارنامه خود دارد.
حمیده خیرآبــادی ۳۱ فروردین ۱۳۸۹ در 

سن ۸۵ سالگی دارفانی را وداع گفت.

شهلاریاحی/دلشدگان
قدرت الزمان وفادوســت معروف به شــهلا 
ریاحی، زاده ۱۸ شــهریور ۱۳۰۵ در تهران 
است. او هنرپیشه ســینما، تئاتر و تلویزیون 
بود که با ســاخت فیلم مرجان، نخســتین 

کارگردان زنِ سینمای ایران لقب گرفت.
او ســینمای حرفــه ای را ســال ۱۳۳۰ با 
فیلم »خواب های طلایی« بــه کارگردانی 
معزالدیوان فکری تجربه کــرد. با رکود کار 
تئاتر، ریاحی ســال ۱۳۳۵ فیلم »مرجان« 
را کارگردانی کرد و بــه این ترتیب نام اولین 
زن کارگردان ســینمای ایــران را به خود 
اختصاص داد. وی گوینده رادیو و تلویزیون 

و مجری برنامه های کودک نیز بود.
ریاحــی در بیــش از ۷۰ فیلم ســینمایی 
ایفای نقش کرده اســت که از آن میان می 
توان به گلنار، در مســیر تندباد، دو فیلم با 
یک بلیت، دلشدگان، حکیم باشی، سراب، 
عروسی خون و بســیاری از فیلم های دیگر 
اشــاره کرد. وی همچنین در دهها سریال 
تلویزیونــی و نمایش، ایفــای نقش کرده 
اســت. شــهلا ریاحی که به علت بیماری 
حدود ۱۰ ماه در بیمارســتان بستری بود و 
زندگی نباتی داشت، شامگاه ۱۰ دی ۱۳۹۸ 

درگذشت.

جمیلهشیخی/کاغذبیخط
جمیله شــیخی زاده ۹ اردیبهشت ۱۳۰۹، 
او در ابتــدا از شــاگردان کلاس آواز فاخره 
صبا بود که ســپس صبا وی را به شــاهین 
سرکیســیان معرفی می کند و ســپس نزد 
اســتادان دیگر تئاتر بــه آموختن و تمرین 
تئاتر مشــغول شــد و اولین فعالیت حرفه 
ای خود را در ســال ۱۳۳۶ با نمایش »پدر« 
آغاز کرد تا اینکه به استخدام رسمی »اداره 
تئاتــر« درآمــد. او برنده ســیمرغ بلورین 
بهترین بازیگــر نقــش اول زن از دهمین 
دوره جشــنواره فیلم فجر بــرای بازی در 
فیلم مسافران ساخته بهرام بیضایی و برنده 
ســیمرغ بلورین بهترین بازیگر نقش دوم 
زن از پانزدهمین جشــنواره فیلم فجر برای 
بــازی در فیلم لیلا بــه کارگردانی داریوش 

مهرجویی شده اســت. او همچنین در آثار 
درخشــانی همچون کاغذ بــی خط، پرنده 
کوچک خوشــبختی، پاییزان، مســافران، 
ماه و خورشــید و ده ها فیلم، سریال و تئاتر 
دیگر بازیگر کرده اســت. جمیله شیخی در 
روز چهارشــنبه دوم خرداد ۱۳۸۰ در سن 
۷۱ سالگی بر اثر ســکته قلبی درگذشت و 
در روز ۶ خرداد ۱۳۸۰ در قطعه هنرمندان 

بهشت زهرا به خاک سپرده شد.

هماروستا/ازکرخهتاراین
آنقدر صدایش آرام بود و عمق نگاهش گیرا، 
که در هر پلانــی که از یک فیلم یا ســریال 
حضور پیدا می کرد می توانست همه نگاه ها 
را به ســمت خود جلب کند. هما روستا که 
از چهره های برخاســته از صحنــه تئاتر به 
حســاب می آمد در ابتدای دهه ۵۰ مقابل 
دوربین حاضر شــد و هم در سینما و هم در 
تلویزیون حضورهای خاطره ســازی را رقم 
زد.مخاطبــان جوان تر ســینما و تلویزیون 
شاید او را به واسطه حضور در سریال »ترانه 
مادری« به یاد داشته باشند اما حرفه ای ترها 
حتما درخشــش او در فیلم »مســافران« 
بهرام بیضایی در آستانه دهه ۷۰ را فراموش 

نکرده اند.
یکی از حضورهای خاطره انگیز روســتا در 
مقابل دوربین که هم در میــان اهالی فن و 
هم در نگاه مخاطبان عام همچنان ماندگار 
به حســاب می آید، ایفای نقــش او در فیلم 
»از کرخه تــا راین« بود. فیلمــی از ابراهیم 
حاتمی کیا کــه روســتا در آن نقش خواهر 
کاراکتر اصلی یعنی ســعید را بازی می کرد 
و در آلمــان قرار بود میزبان بــرادر مبتلا به 

سرطانش باشد.
هما روســتا در چهارم مهرماه سال ۱۳۹۴ 
درست در روز تولد ۷۱ ســالگی اش تسلیم 
عوارض بیماری ســرطان شــد و چشم از 

جهان فروبست.

پرویندختیزدانیان/قصههایمجید
هنوز با خبر درگذشــت کیومرث پوراحمد، 
یکی از خاطره سازترین کارگردانان سینما 
و تلویزیون کنــار نیامده ایم. کارگردانی که 
برای ســاخت »قصه های مجید« وسواس 
بســیاری به خــرج داد تــا باورپذیرترین 
ترکیب بازیگران را گردهــم بیاورد و نتیجه 
همین وسواس و سخت گیری برای انتخاب 
کاراکترهای اصلی، او را بــرای ایفای نقش 

»بی بی«  به مادرش رساند.
پروین دخــت یزدانیــان مــادر کیومرث 
پوراحمد بــود که با حضور در این ســریال، 
چنان بــه کاراکتر »بی بی « جان بخشــید 
که سال ها بعد این کاراکتر به سینما هم راه 
پیدا کرد و فیلم »مهریه بی بی« برمبنای آن 

در سینما ساخته شد.
وی بعدهــا در فیلم ســینمایی »خواهران 
غریب« و یا سریال »ســرنخ« هم در مقابل 
دوربین پســرش نقش آفرینی کــرد و اما 
چندان علاقه ای به ایفای نقــش در مقابل 

دوربین کارگردانان دیگر نداشت.
پروین دخت یزدانیان در پنجم فروردین ماه 
۱۳۹۱ پــس از دوره ای ابتــلا بــه بیماری 

آلزایمر، دارفانی را وداع گفت.

فرخلقاهوشمند/مدرسهمادربزرگها
از دهه ۳۰ بازیگری در ســینما را آغاز کرد 
و تنوع حضورش در فیلم ها و ســریال های 
مختلــف از مجموعه فیلم هــای »صمد« 
تــا »کوچک جنگلــی« را دربــر می گیرد. 
فرخ لقــا هوشــمند هــم از آن بازیگــران 
دوست داشتنی ای اســت که صرف تماشا 
صورت مهربانــش با چشــمانی که گویی 
همیشــه در حال خنده بود، حجم عظیمی 
از خاطرات خوش را در ذهن و قلب مان احیا 
می کند.او که در بالغ بر ۶۰ فیلم ســینمایی 
حضور داشت در سال ۸۰ و در فیلم »غزل« 
برای آخرین بار روی پرده سینما ظاهر شد 
اما بخش عمده ای از خاطرات ما از او مربوط 
به تجربه هــای تلویزیونی اش می شــود؛ از 
»دنیای شــیرین دریا« گرفتــه تا »کوچه 
اقاقیا«.بی شک یکی از جذاب ترین خاطرات 
تلویزیونی هم که فرخ لقا هوشــمند در کنار 
جمعی از بازیگران خاطره ســاز ســینمای 
ایران در آن ایفای نقش داشــت، ســریال 
»مدرســه مادربزرگ ها« بــه کارگردانی 

غلامرضا رمضانی بود.
ســریالی که ســهم ویــژه ای در ادای دین 
خیلی از ما به مــادران و مادربزرگ های مان 
داشت.فرخ لقا هوشــمند ۲۲ تیرماه ۱۳۸۸ 

در سن ۸۰ سالگی چشم از جهان فروبست.

پروینسلیمانی/تعطیلاتنوروزی
مگر می شــود از متولدین دهه ۶۰ باشــید 
و بخشی از شــیطنت های کودکی تان را با 
چنگالی در دست به »طاهره خانوم« نسبت 
نداده باشید؟ ســریال »تعطیلات نوروزی«  

را خســرو ملکان در ســال ۷۰ کارگردانی 
کــرد و مخاطبان در نوروز ۷۱ به تماشــای 
آن نشســتند؛ همان ســریالی کــه پروین 
ســلیمانی در آن در نقش »طاهــره خانوم 
چنگال به دســت« معروف شــد و تا همین 
امروز هم سهم عمده ای در خاطرات جمعی 

ده شصتی ها از سریال های تلویزیونی دارد.
سلیمانی چهره ای دوست داشتنی و صدایی 
خوش آهنگ داشــت که همین ویژگی ها 
ســبب شــد حضور متعدد و متنــوع او در 
فیلم ها و ســریال ها در حافظه ها با شمایل 

یک مادر مهربان ترسیم و مانگار شود.
او از اوایل دهــه ۳۰ تا دهــه ۸۰ در بالغ بر 
۷۷ فیلم ســینمای ایفای نقــش کرد و در 
سریال های تلویزیونی هم چیزی در حدود 

۴۰ کاراکتر مختلف را بازی کرد.
پروین سلیمانی سرانجام در ۱۲ خرداد ۸۸ 

در سن ۸۷ سالگی دارفانی را وداع گفت.

ژالهعلو/روزیروزگاری
ژاله علــو زاده ۱۴ مــرداد ۱۳۰۶ در تهران 
شاعر، گوینده رادیو، صداپیشه و هنرپیشه 
تئاتر، سینما و تلویزیون است. او در کودکی 
آثار ادبــی ادیبان ایرانی همچــون حافظ و 
ســعدی و مولانا را فرا گرفــت. در نوجوانی 
عضو چند انجمن ادبی و گروه شــعرخوانی 
بود و همیــن فعالیت ها موجبــات راهیابی 
وی به رادیو برای دکلمه شــعر و گویندگی 
در آن را در ســال ۱۳۲۷، مهیا کرد. ژاله علو 
فارغ التحصیل دانشسرای مقدماتی تهران 
ســال ۱۳۲۶ و همچنیــن فارغ التحصیل 
هنرستان هنرپیشــگی تهران سال ۱۳۲۹ 
اســت. آخرین اجرای تئاتر خود را در سال 
۱۳۳۷ و در نمایشــی بــه نام »توپــاز«، به 
کارگردانی نصرت الله محتشــم، انجام داد. 
به پیشــنهاد اسماعیل کوشــان، نقش اول 
فیلم »افســونگر« را با آنکه نقش منفی بود، 
پذیرفت و ۳ هزار تومان دستمزد گرفت. او تا 
اواخر دهه سی خورشیدی ایفا گر نقش های 
اصلی بــود اما به تدریج به شــمایل مادر در 
ســینمای ایران بدل شــد. ژاله علو فعالیت 
در دوبله را از ســال ۱۳۳۱ آغاز کرد و پس 
از آن در فیلم های زیادی به جای ســتارگان 
معروف ســینمای جهان حرف زده است. او 
آغازگر دوبله کارتون در ایــران بود و دوبله 
بســیاری از کارتون های والت دیســنی، به 

سرپرستی وی انجام شده است.
وی بعــد از انقــلاب، بــازی در تلویزیون 
را بــا مجموعــه »امیرکبیــر« آغــاز کرد. 
آخرین حضــور تلویزیونــی اش مجموعه 
»مختارنامه« بود. شــاخص ترین آثار ژاله 
علو در سالهای بعد از انقلاب، یکی مدیریت 
دوبلاژ ســریال محبوب »ســالهای دور از 
خانــه« و دیگری، هنرنمایــی در مجموعه 
تلویزیونــی »روزی روزگاری« در نقــش 
زن ایلیاتی مقتــدری به نام خالــه لیلا بود 
که مورد اســتقبال قرار گرفــت. برای این 
ستاره تکرارنشدنی سینمای ایران، آرزوی 

سلامتی مدام و عمر طولانی را آرزومندیم.
نخســتین جشــنواره بین المللی فیلم  حوا 
به همت بنیــاد بین المللی گوهرشــاد و به 
دبیری مهدیه ســادات محور ۱۶ تا ۲۳ تیر 
ماه ســال جاری در سطح کشــور و از ۲۰ تا 
۲۳ در تهران برگزار خواهد شد. این رویداد 
محوریــت موضوع زنــان و خانــواده را در 
دســتور کار خود دارد و با همکاری مراکز و 
سازمان های فرهنگی مختلف فعالیت خود 

را دنبال می کند.

در گفت وگو با کارگردان نمایش »کبوترم را خواهم ساخت« مطرح شد

اعجازنمایشعروسکیبرایتوانجویانذهنیوحرکتی
خریدار  کارگردان نمایــش »کبوترم را 
خواهم ســاخت« با اشــاره به اینکه این اثر 
نمایشــی در مورد صلح و آرامشی است که 
کودکان به آن نیاز دارند، از ویژگی های آن و 
تاثیر تئاتر عروسکی در زندگی توان جویان 

گفت.
»کبوترم را خواهم ساخت« عنوان نمایشی 
به نویســندگی و کارگردانی نــدا هادیان 
از تهران است که چهارشــنبه ۱۴ تیر طی 
دو نوبت در ســاعت های ۱۷ و ۱۹ در بخش 
فراگیــر نوزدهمین جشــنواره بین المللی 
نمایش عروسکی تهران- مبارک در کارگاه 

نمایش مجموعه تئاترشهر به صحنه آمد.
این کارگردان بــا بیان اینکــه این نمایش 
پیش تر بــرای افراد دارای ســندروم داون 
اجرا شده است، داستان »کبوترم را خواهم 
ســاخت« را این گونه توضیح داد: دختری 
در حال کتــاب خواندن اســت و حوصله او 
ســر می رود و تلویزیون را روشن می کند و 
تصویر کودکانی را می بیند که تحت عناوین 
مختلف مــورد اذیت و آزار قــرار می گیرند. 
دختر، درنایی برای خود می ســازد و با آن 
شــروع به حرکت کــرده و بــه تابلوهایی 

مختلفی می رسد...
هادیان ضمن اشــاره به اینکه تمرینات این 

نمایش با توجه به وضعیــت بازیگران آن به 
صورت جســته وگریخته حدود پنج ماه به 
طول انجامیده، دربــاره موضوع و مضمون 
نمایش گفــت: این اثــر در مــورد صلح و 
آرامشی اســت که کودکان به آن نیاز دارند 
و متاسفانه اکنون آن را ندارند. چهار بازیگر 
این نمایش دارای معلولیت ذهنی، دو نفر از 
آن ها مبتلا به ســندروم داون، دو نفر دارای 
مشــکلات ذهنی و دو نفر از بازیگران سالم 
هستند. محدوده سنی بازیگران از ۱۷ تا ۴۵ 

سال است.
او هم چنیــن در مــورد ویژگــی  نمایــش 
»کبوتــرم را خواهــم ســاخت« این گونه 
توضیــح داد: تصاویــر این نمایــش تماماً 
آسیب هایی است که بچه ها در گوشه گوشه 
جهان تجربه می کنند و ایــن موضوع برای 
آن ها آزاردهنده اســت. ما خواهان صلح و 
آرامش در آینده هســتیم و باید از الان برای 
این موضــوع روی بچه ها ســرمایه گذاری 
کنیم. متاسفانه تاکنون از آن غافل مانده ایم 
و از این رو کودکان در سراسر دنیا هم چنان 

در حال تجربه ظلم و نابرابری هستند.
این کارگردان شــرکت کننده در جشنواره 
بین المللی نمایش عروسکی تهران- مبارک 
درباره ســبک و فضای اجرایی این نمایش 

هم افزود: این اثر به ســبک سایه بازی اجرا 
می شــود؛ بازیگران نقاشــی هایی را روی 
پلکســی با توجه به توضیحات من طراحی 
کرده اند که چاپ و مفصل بندی شده و اجرا 

می شود.
هادیــان در مــورد کیفیــت برگــزاری 
نوزدهمیــن جشــنواره بین المللی نمایش 
عروســکی تهــران- مبــارک هــم گفت: 
متاســفانه تاکنون به دلیــل اینکه درگیر 
آماده سازی نمایش خودم بودم، این امکان 
برایم فراهم نشــد تا تماشــاگر اثری در این 
رویداد باشم اما خوشبختانه استقبال خوبی 
از جشنواره شده اســت و به دلیل عملکرد 
به سامان و مدیریت موثر اداره کل هنرهای 
نمایشــی و ســتاد ایــن رویــداد، کیفیت 
برگزاری آن بسیار قابل قبول است و به نظرم 
از معدود جشنواره هایی است که ایرادی به 

آن وارد نیست.
او در مورد تاثیر نمایش عروسکی در بهبود 
زندگــی توان جویــان افزود: ایــن نمایش 
حاصل دوره ای با حمایت بهزیســتی برای 
برخی از مراکز اســت کــه در آن به کارکرد 
نمایش عروســکی بــرای افــرادی که نیاز 
ویژه دارند، پرداخته می شود و به نظرم این 
گونه نمایشــی در بهبود شرایط زندگی این 

افراد بسیار مثمرثمر است چراکه این افراد 
معمولاً جســارت صحبت ندارند اما زمانی 
که پشت عروســک قرار می گیرند، آسان تر 

حس و حال شان را بیان می کنند.
هادیــان ادامــه داد: »افــراد مبتــلا بــه 
ســندروم داون عضله های ســفتی دارند 
که خوشــبختانه در پی تمرینــات مداوم، 
بازیگران نمایش ما تفاوت بسیاری کرده اند 
و ماهیچه هــای آن ها پس از ۲- ۳ ســاعت 
تمرین دچار انقباض نمی شــود و به قدری 
عروسک را پذیرفته اند که متوجه گذر زمان 

نیستند. تکنیک ســایه بازی در این نمایش 
برای شان معجزه کرده است و لذت خاصی 
از آن و نقاشــی های خودشــان می برند و 
همین مســئله باعث شــده میان چشم و 
دست شان هماهنگی بســیاری ایجاد شود. 
ضمن اینکه نــور ماورای بنفــش نیز باعث 

تمرکز بیشتر آن ها شده است.«
 نوزدهمیــن جشــنواره بین المللی نمایش 
عروســکی تهران- مبارک به دبیری هادی 
حجازی فر از هشــتم تا هفدهم تیر در حال 

برگزاری است.
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دیدگاه

میدان

ســعید عزت اللهی راهی دانمارک شــده تا در اردوی 
پیش فصل وایله شرکت کند.

 یــک روز پــس از قرارگیــری کمــال کامیابی نیا در 
فهرست مازاد پرسپولیس، تماس پرسپولیس با سعید 
عزت اللهی برقرار شــده و او در موقعیت پیوســتن به 

سرخپوشان پایتخت قرار گرفته است.
پیگیــری این خبر البتــه نهایی موثــق و نهایی ندارد 
اما شــنیده خبرنگار ما حاکی از آن اســت که ســعید 
عزت اللهی راهی دانمارک شــده تــا مراحل دریافت 

رضایت نامه خود را پیگیری کند.

نکته مهم که شــاید از جمله شــواهد جدی 
برای احتمال این انتقال باشــد این است که 
عزت اللهی معمولا به این ســرعت در کمپ 
پیش فصل تیمش حاضر نمی شود اما حالا به 

سرعت خود را به وایله رسانده است.
باشگاه پرســپولیس به ســعید پیغام داده 
که رضایتنامه خود را به هر شــکلی که شده 

دریافت کند و در ادامه این باشــگاه رقم موردنظر را به 
قراردادش اضافه می کند.

نکته دیگر اینکه قرارداد او در دانمارک تنها شــش ماه 

اعتبــار دارد و به همین دلیــل وایله ترجیح 
می دهد با دریافت مبلغی این ســتاره خود را 

آزاد کند و بهره مالی هم ببرد.
صحت و سقم ادعای پرســپولیس در نهایی 
شــدن این انتقال تا چند روز بعد مشــخص 
می شود اما جالب اســت بدانید سعید که هر 
فصل ســریعا هر خبر انتقال به پرسپولیس 
و اســتقلال را تکذیب می کرد، این بــار ترجیح داده تا 
روشن شــدن تکلیف خود صبر کند که همین موضوع 
نشــان می دهد این بار چیــزی فراتر از یک شــایعه 

همیشگی است.به نظر می رسد حداکثر تا هفته آینده 
تکلیف این انتقال روشن می شود اما پیگیری خبرنگار 
ما نشــان می دهد برخلاف تکذیب رضــا درویش، این 

بمب دانمارکی کاملا فعال و زمان گذاری شده است.
البته سعید عزت الهی پیشنهاداتی از تیم های حاشیه 
خلیج فارس و پرتغــال هم دارد و پیشــنهاد تمدید با 
وایله را در جیب خود میبینــد و طبیعتا اولویت اولش 
حضور در اروپا یا حداقل دریافت دســتمزد بیشتر در 
خارج از کشــور خواهد بود تا شــاید انتقال او به لیگ 

ایران دوباره با تاخیر مواجه شود.

 مــدرس AFC معتقد اســت کــه دلالان و مدیران 
ناکارآمد، فضای فوتبــال را آلوده به فســاد و انحراف 

کرده اند.
وحیــد امیری، کارشــناس فوتبال و مدرس رســمی 
AFC  دربــاره فضای ناســالم حاکم بر فصــل نقل و 
انتقالات گفت: سالیان سال است که اسیر این تراژدی 
و فرایندی هســتیم که فوتبال ما را بــه انحراف برده 
است، دلال ها و مدیران ناکارآمد دو ضلع مهم وضعیت 
ناهنجار مالی فعلی حاکم بر فوتبال اســت. در این باره 
یک مثال می زنم، وقتی شــما برای خرید وسیله ای که 
از آن سررشته ای ندارید، به بازار می روید، فروشنده ها 
هر طور که بخواهنــد می توانند آن جنس را به شــما 

می فروشند.
بازیکــن ســابق تیم های وحــدت، پاس، شــاهین و 
اســتقلال، افزود: معتقدم که خیلــی وقت ها، مدیران 

با توجــه بــه اینکه نفــس وظیفه شــان را 
نمی شناســند و کار در محیط فوتبال را بلد 
نیســتند، با توجه به اینکه دلشان می خواهد 
بمانند، حرف هر کســی را که با آنها نشست 
و برخاست کند را می پذیرند و وضعیت فعلی 
به وجــود می آید. نمونه آن یکــی از مدیران 
تیم های مشــهور بود که چند سال پیش از 

یک فضای غیر ورزشــی وارد ورزش شــد و با بازیکنی 
که ۱۰۰ میلیون هم نمی ارزید، قرارداد ۷۰۰ میلیونی 

بست.
وی تاکید کرد: پشت پرده چنین قراردادهایی مسائلی 
وجود دارد که سبب می شود وضعیت دلالی در فوتبال 
هر روز پررنگ تر شــود. به عنوان نمونه به یک بازیکن 
۱۰۰ میلیونی گفته می شــود تــو را به یک باشــگاه 
می بریم و یک قرارداد ۵۰۰ میلیونی می بندیم اما به تو 

که قمیتت ۱۰۰ میلیون است، ۱۲۰ میلیون 
می دهیم. بازیکن هم امضــا می کند و کاری 
ندارد که آن ۳۸۰ میلیون کجا می رود و اینها 
مواردی است که سال هاست فوتبال ایران با 

آن درگیر است.
امیری در پاسخ به این سوال که چرا اراده ای 
برای برخورد با سیســتم دلالــی در فوتبال 
وجود نــدارد، تصریح کرد: این ســوال را باید مدیران، 
فدراســیون و نمایندگان مجلس و کمسیون اصل نود 
مجلس که پرونده قطور فســاد در فوتبــال را بایگانی 
کرده  اســت، پاســخ بدهد. چرا نباید به پرونده فساد 
در فوتبال که مدارک آن خیلــی از تخلفات رایج را در 

فوتبال را ثابت کرده است، رسیدگی شود.
مدرس AFC گفــت: یکی از فاکتورهــای مربیگری 
هوشــمند در فوتبال دنیا، ارتباط هوشــمند اســت 

که بر پایه فرهنگ های جامعه تعیین می شــود، مثلا 
می گویند طرف خیلی باهوش اســت و ســکوها را هم 
اداره می کنــد، در فرهنگ ما اداره کردن ســکو جزو 
هوش سرمربی لحاظ می شــود، آیا در فرهنگ فوتبال 
آلمان هم اداره ســکوها بر عهده مربی است؟تا زمانی 
که ما از اســتانداردها به دور هســتیم، چه انتظاری از 
این فوتبال می توانیم داشته باشــیم. به همین خاطر 
معتقدم ایــن اتفاقاتی که در فوتبال مــا می افتد کاملا 
طبیعی اســت و نباید از اتفاقاتی ماننــد درگیری در 

تمرین استقلال و جولان ارازل و اوباش تعجب کرد.
وی در ادامه با اشــاره به نفوذ سیستم دلالی در جامعه 
مربیگری، خاطرنشــان کرد:ســه چهارم مربیان لیگ 
به صورت بانــدی و زیر نظر یک گــروه دلالی فعالیت 
می کنند، یک دلال ۴۰۰ مربــی و بازیکن زیر نظرش 

هست و جدول را تعیین می کنند.

چهره

فوتبال

سپهرستاری همان طور که تصور می شد 
علیرضا بیرانوند در پرسپولیس ماندگار شد.

 ســرانجام نمایــش جدایــی علیرضــا از 
پرســپولیس به ســکانس پایانی خودش 
رســید. شــاید از همــان ابتدا هــم قابل 
پیش بینــی بود کــه این ماجــرا در نهایت 
با تصویر دونفــره علیرضــا بیرانوند و رضا 
درویش به پایان برســد و قرار نیست یاغی 
جدیــدی در فوتبــال ایران متولد شــود. 
این داســتان ســه روزه گرچه پایانی قابل 
پیش بینی داشــت ولی در آن اتفاقات ریز و 
درشت بســیاری رخ داد که روی سرنوشت 
دو باشگاه استقلال و پرســپولیس در لیگ 
بیست ســوم هم تاثیرگذار خواهد بود. جدا 
از سرنوشت دو تیم، بدون شک این اتفاقات 
هواداران اســتقلال و پرســپولیس را هم 
آزرده خاطر کرد. استقلالی هایی که منتظر 
یک انتقال بزرگ بودنــد و در نهایت چیزی 
عایدشان نشــد و پرسپولیسی هایی که سه 
روز تمام استرس جدایی و یاغی گری ستاره 

تیمشان را کشیدند.
با این حال بازنــده اصلی این اتفاقات حجت 
کریمی، سرپرســت باشگاه اســتقلال بود. 
او که پــس از ماجراهای کمپ این باشــگاه 
به شــدت تحت فشــار قرار داشت، تلاش 
کرد با یــک بمب نقل و انتقالاتــی اوضاع را 
به ســود خودش برگرداند ولی این بمب در 
ســاختمان باشگاه اســتقلال منفجر شد و 
نتیجه اش هم اســتعفای آقای سرپرســت 
بود. نکته ای که در این چند روز به شــدت 
خودش را نشــان داد، بی تجربگی کریمی و 
عدم شناخت او از فضای نقل و انتقالات بود. 

به خصوص که در این ماجــرا بحث خرید از 
تیم رقیب مطرح شد و نیاز به احتیاط ویژه از 
سوی استقلالی ها داشت. با این حال کریمی 
مانند یک مدیر بی تجربه و هیجان زده عمل 
کرد و حتی در صفحه شــخصی خود اعلام 
کرد که مشــغول مذاکره با علیرضا بیرانوند 
است. او فراموش کرد که تا وقتی قراردادی 
امضا نشــده هیــچ تضمینی بــرای انتقال 
بازیکن وجود ندارد و همین موضوع هم کار 

دستش داد.
حالا اســتقلال نه تنها علیرضا بیرانوند را از 
دست داده، بلکه از نقل و انتقالات هم عقب 

مانده و ممکن اســت در حفظ چند ستاره 
مهم خــود مثل مهــدی قایــدی و محمد 
محبی هم نــاکام بماند. جالب اینجاســت 
که هواداران اســتقلال در ماجرای اخیر به 
مراتب منطقی تر از مدیران این باشگاه فکر 
کردند. آن هــا از همان ابتــدا معتقد بودند 
که اگر اســتقلال پول دارد پس آن را برای 
نگه داشــتن قایدی و محبی خرج کند که 

حفظشان از نان شب هم واجب تر است.
به جز حجــت کریمی، علیرضــا بیرانوند و 
مدیران پرســپولیس هم دیگر بازنده های 
این ماجرا بودند. گرچه آن ها در پایان مقابل 

دوربین ها ژســت فاتح به خود گرفتند ولی 
اتفاقات این چند روز آن ها را هم زیر ســوال 
برد. درویش با وجود اینکه در نهایت ماجرا را 
مدیریت کرد و اجازه جدایی به بیرانوند نداد 
ولی به دلیل عدم پرداخــت طلب او مقصر 
اســت. بیرانوند هم که نقش اصلی اتفاقات 
این سه روز بود دل هواداران پرسپولیس را 
شکســت و با این ماجراها شاید دیگر نتواند 
ژســت یک بازیکن متعصب و عاشــق را به 
خودش بگیرد. او تــا همین یک ماه پیش به 
واسطه حواشی دربی محبوب ترین بازیکن 
پرسپولیس بود یک گناه نابخشودنی انجام 

داد و بعید اســت قرمزها این ماجرا را از یاد 
ببرند.

در این بین شــاید دو تیم تراکتور و سپاهان 
برنده های اصلی اتفاقات این چند روز بودند. 
دو تیمی که به دور از هیاهوی ســرخابی ها 
در اردوی ترکیه به ســر می برند و مشغول 
بستن تیم های خود هستند. سپاهان دیروز 
با رضا اسدی قرارداد بســت و از او رونمایی 
کرد. بازیکنی که در لیست جواد نکونام هم 
قرار داشت ولی اســتقلال موفق به جذبش 
نشد. تراکتور هم ســیامک نعمتی و آلوارو 
خیمنز، وینگر ســابق تیم هــای پایه رئال 
مادرید را به خدمت گرفت. با شــرایط این 
روزهای سپاهان و تراکتور، دو تیم استقلال 
و پرســپولیس کار ســختی در فصل آینده 

خواهند داشت.
اتفاقات اخیر شــاید یک برنده غیرمنتظره 
هم داشته باشد. حسین حسینی، کاپیتان 
فصل گذشته اســتقلال که با نظر نکونام در 
لیســت مازاد قرار گرفته بود، حالا شــانس 
اندکی برای ماندن در جمع آبی ها پیدا کرده 
است. البته گفته می شــود یک دروازه بان 
اســپانیایی هم در لیســت خرید استقلال 
حضور دارد و باید دید در نهایت سرنوشــت 

قفس توری آبی ها به کجا خواهد رسید.
در بازگشــت دوباره بیرانوند از نقش وحید 
امیری هم نبایــد عبور کــرد. او که رفاقت 
نزدیکی با بیرانونــد دارد در ماندن او تاثیر 
زیادی داشــت و به نوعی واسطه مذاکرات 
بود. امیری در این ماجرا فراتر از یک بازیکن 
عادی عمل کرد و مانند یک کاپیتان شرایط 

را به آرامش رساند.

آخرینخبرازبمبدانمارکیپرسپولیس!

امیری:دلالهاومدیرانناکارآمدفوتبالرابهانحرافکشیدهاند

باغمیشه:

بیرانونداگربهاستقلالمیرفتفوتبالشتماممیشد
خریدار علی باغمیشــه مهاجم اســبق 
پرسپولیس معتقد اســت علیرضا بیرانوند 
بهتریــن تصمیــم را بــرای مانــدن در 

پرسپولیس گرفت.
علی باغمیشه مهاجم اســبق پرسپولیس 
می گوید خود او هم در زمــان بازیگری در 
مقطعــی به دلیــل لجبازی بــا مدیرعامل 
وقت پرســپولیس یعنی امیــر عابدینی در 
شرایطی که از پرسپولیس جدا شده بود در 
آســتانه عقد قرارداد با استقلال قرار داشت 
اما در آخرین لحظه پشــیمان شد و ترجیح 
داد به لیگ امارات برود. به بهانه بســیاری 
از مسائل روز پرســپولیس از جمله جدایی 
مقطعی بیرانوند و پیش بینی اش از شــرایط 

پرسپولیس گفت وگویی با او داشتیم.

بهعنــوانمهاجماســبقچهنظر
مهاجم کارشناســیدرخصــوص
جدیدیکهپرســپولیسجذبکرده

دارید؟
شــهاب مهاجــم خوبی اســت و بــه درد 
پرســپولیس می خورد. بازیکنی که در اروپا 
بازی کرده قطعاً توانایی و پتانسیل فنی قابل 
قبولی دارد از این رو می توان روی او حساب 
باز کرد اما با وجود این باز هم پرسپولیس به 

وجود یک مهاجم ششدانگ دیگر نیاز دارد.
 

شــهابزاهدیدرپستوینگرهم
میتواندبهپرسپولیسکمککند.در

اینرابطهچهنظریدارید؟
پرسپولیس بازیکنان زیادی مانند عالیشاه، 
ترابی و صادقــی دارد که قادرند در پســت 
وینگر بازی کنند به همیــن دلیل نیازی به 
وینگر جدید نــدارد و حتماً باید از شــهاب 
به عنــوان مهاجم دوم یــا در نهایت مهاجم 
نوک اســتفاده کرد که البته ســرمربی تیم 
تصمیم می گیرد از شهاب به عنوان مهاجم 

نوک استفاده کند یا در پست دیگری.

باوجودتمدیدگولســیانی،فکرمی
کنیدپرسپولیسدرچهپستهاییبه

بازیکنجدیدنیازدارد؟
کنعانــی زادگان و یک دفاع چــپ برای خط 
دفاعی باید جذب شــوند اما جــدا از این باید 
یک پلی میکر خارجی ششدانگ و یک مهاجم 
گلزن دیگر هم برای تقویت پرسپولیس جذب 
شــوند. بحث حضور در لیگ قهرمانان آسیا 
حساســیت را بالا می برد از این رو حتماً باید 
این بازیکنان جذب شوند تا برای رقابت های 

حساس خارجی تیم به مشکل نخورد.

دررابطهبااتفاقــاتبینبیرانوندو
پرسپولیسافتادچهصحبتیدارید؟

من فکر می کنم یــک مقــدار کار بیرانوند 
قشــنگ نبــود و وکیــل ایــن بازیکن هم 
مشــاوره هایی به بیرانوند داد که واقعاً کار او 
را پیچیده تر کرد. بیرانوند نباید تحت تأثیر 

وکیلش قرار می گرفت. 
حرف هایی هم از وکیل او شــنیدم که اصلًا 
درست نیســت. مثلًا ایشــان گفتند عشق 
مربوط به دهه ۶۰ است که اگر این طور بود 
الان باید بازیکنان بزرگــی مانند محرمی و 
بقیه بزرگان از خاطر مردم محو می شــدند. 
پس عشق یک طرف است و یک طرف دیگر 
مردم و هواداران قــرار دارند که هیچ وقت و 

تحت هیچ شــرایطی ارزش خودشان را از 
دست نمی دهند و برای هم ارزش و احترام 
خاصی قائلنــد. در مورد بیرانونــد هم این 
مســأله مصداق پیدا می کند مثلًا زمانی که 
بیرانوند در اروپا موفق نبود و مجبور شــد به 
ایران باز گردد باز هم این پرســپولیس بود 
که او را پذیرفت تا جایگاهــش در تیم ملی 
پایدار بمانــد و در ادامه بیرانوند با کســب 
قهرمانی هــای متوالی برای هــواداران تیم 
به یک چهره فراموش نشــدنی و اســطوره 

تبدیل شود.

بیرانونداگربــهتیمرقیبمیرفت
فراموشمیشد؟

بازیکنی که از این دو تیــم به تیم دیگر برود 
جایگاهش را تا حدود زیادی از دست خواهد 
داد. خود من هم کسی بودم که بعد از اینکه 
حضور مجددم در پرســپولیس میسر نشد 
با مهندس عابدینی برای ماندن به مشــکل 
خوردم و سر لجبازی تا پای امضای قرارداد 
با اســتقلال هم پیــش رفتم اما پــای میز 
مذاکره و امضا از قرارداد منصرف شدم چون 
نتوانستم پیشینه پرسپولیسی ام را فراموش 
نکنم و در نهایت به امــارات رفتم. الان هم 
اگر بیرانوند به استقلال می رفت بزرگترین 

اشــتباه فوتبال خودش را مرتکب می شد 
و عمــر فوتبالش کوتاه می شــد و بیشــتر 

محبوبیتش را هم از دست می داد.

فکرنمیکنیددیرشــروعشــدن
تمریناتومهیانشــدنتمدیدیها
وســایرمواردبرایآمادهســازی

پرسپولیسمشکلسازمیشود؟
بله تمرینات دیر شروع می شود از این رو اردو 
هم دیر آغاز شود. در این بین از آقای درویش 
می خواهم در این مقطع حســاس بیشتر از 
تیم حمایت کنند تا باز هم با بهترین شرایط 

وارد فصل آماده سازی شویم.

پیشبینیتانازشرایطپرسپولیس
برایمســابقاتداخلیوآســیایی

چیست؟
حتماً پرســپولیس شــانس اول قهرمانی 
در ایران اســت و از عنوان قهرمانی خودش 
به دلیل شخصیت بالا دفاع خواهد کرد. جدا 
از این مسأله پرسپولیس در آسیا هم یکی از 
مدعیان قهرمانی خواهد بــود چون در این 
جام هم تنها تیم ایرانی محســوب می شود 
کــه در چنــد دوره اخیــر به فینــال لیگ 

قهرمانان رسیده است.

جایبیرانوندبودیدبهاستقلالنمیرفتید؟
علیرضابیرانوند با پیشــنهادی روبرو شد که به شدت  مرتضیرضایی

وسوسه کننده بود.
بریزیم دور این شــرایط تعصب به لباس و پیراهن و عشــق های بچگی 
را.راست یا دروغ! پیشــنهادی که می گویند اســتقلالی ها به علیرضا 

بیرانوند داده اند را حتی به سختی می شد صفرهایش را شمرد.
در ماشــین حســاب تلفن های همراه خیلی های مان جا نمی شود و 

تعارف چرا؛تصور کردنش هم برای خیلی ها رویایی است.
فوتبال حرفه ای شده اســت و در دنیای حرفه ای پول و موقعیت است 
که حرف اول و آخر را می زند.می نویسم و امضا می کنم؛خیلی از همان 
نسل دهه شصت که عاشقان سینه چاک تیم های شان بودند اگر زمان 
به عقب برگردد و همین پول و همین پیشنهاد ها روی میزشان باشد به 

راحتی رنگ لباس را عوض می کنند.
فکر می کنید چند درصدشــان هســتند که به آن نه بگویند؟بارها در 
مصاحبه های همه آنهــا خوانده ایم که آن زمان پــول نبود و به جایش 

عشق و علاقه بود.
دقیقا پول نبود که اگر بود قصه طور دیگــری رقم می خورد.چه اگر این 
طور نبود بازیکن های آن نسل در مصاحبه های جدیدشان از این نمی 
گفتند که:»اگر حالا بازی می کردیم قیمت ما ۴۰ - ۵۰ میلیارد تومان 

بود!«
سوال ساده ای می پرســم؛چند نفر حاضر هســتند بزنند زیر میز و بی 
خیال رقمی در حدود ۱۰۰ میلیارد تومان شوند و بگویند:»عشق است 
پیراهن فلان تیم،عشــق اســت هوادار و به تیم رقیب نمی روم.«شاید 
تعــداد نفراتی که تعصب تیم شــان را بکشــند و پشــت پــا بزنند به 
خوشبختی خودشــان و هفت جد و آبادشــان به تعداد انگشتان یک 

دست هم نرسد.
چــرا راه دور می رویــم.در همین موقعیت شــغلی تــک تک مان.اگر 
پیشــنهادی چند برابر حقوقی که می گیریم از شــرکت رقیب،رسانه 
رقیب،یا اصلا جایی بهتــر از محل فعلی که در آن کار می کنیم بشــود 
چند درصدمان بــه آن نه می گوییم؟ )شــاید تعداد کمی باشــند که 

پیشنهاد بهتر را رد کنند.(
درست است که متر و معیار خودمان را داریم اما در قیاس بزرگتر،رقمی 
که بیرو با آن روبرو شــده اســت چیزی نیست که بشــود به راحتی از 

کنارش عبور کرد.
به خصوص اینکه وکیلش هم در گفت و گوهایی که کرده گفته:»عشق 
به پیراهن برای زمان دهه شــصتی ها بود.«و ایــن یعنی خلاص!یعنی 
نوعی تفکر حرفه ای برای رســیدن به اهداف مورد نظر در شــغلی که 

موکلش دارد.
بیایید کلیشــه ها را دور بریزیم و فارغ از هر گونه تعصب های هواداری 
به این فکر کنیم که اگر جای بیرانوند بودیم بــا این رقم هنگفت به تیم 

رقیب نمی رفتیم؟

قربانزادهپاسخاستقلالیهاراداد؛کاربزرگ
رابهآدمهایکوچکنسپاریم

 رئیس سازمان خصوصی ســازی با انتشــار متنی در صفحه اجتماعی 
خود دلیل سرنوشــت متفاوت دو باشــگاه اســتقلال و پرسپولیس را 

تشریح کرد و به ابهامات آبی ها پاسخ داد.
حســین قربانزاده رئیس ســازمان خصوصی ســازی با انتشار رشته 
اســتوری در صفحه اجتماعی خود، در پاسخ به مســائل مطرح شده از 
سوی باشگاه استقلال چنین نوشــت: شفاف سازی می کنم. می گویند 
چرا فلانی این قدر درباره فوتبال حرف می زند. حرف نزنم، کســانی که 
مقصر وضع موجود هســتند، با ناجوانمــردی آدرس غلط می دهند و 

هوادار را گمراه می کنند. 

برادر من، از هرکســی که هر حرفی می زند، سند بخواهید. من همیشه 
مســتند حرف زده ام. یک سال ونیم است تمام تلاشــم برای دو باشکاه 
اســتقلال و پرســپولیس، موفقیت و انضباط مالی آن ها بوده. چرا باید 

مانع بشوم؟ 
در تاریخ این دو باشگاه چه زمانی مدلی مثل سال ۱۴۰۱ طراحی شده 
که هر باشــگاه بیش از ۵۰۰ میلیارد تومان منابع به دست آورد؟! اصلا 
کدام پول از کجا آمده که من مانع بشوم؟ مگر هر کسی هر چیزی برای 
تبرئه خودش نوشت، شما باید باور کنید؟ آدم های کوچک برای بزرگ 
شــدن، دیگران را تخریب می کنند. چاره آن اســت که کار بزرگ را به 

آدم های کوچک نسپاریم!
رئیس سازمان خصوصی سازی در بخش دیگری از این متن چنین 
نوشت: رفتار سازمان خصوصی ســازی با هر دو باشگاه یکسان بود 
اما دلیل سرنوشــت متفاوت دو باشگاه این اســت که اولا مدیران 
اســتقلال همه منابع را خــرج کردند و بدهی هــای کلان ایجاد 

کردند.
 مثلا فصل قبل بــا بازیکن ۲۰۰ میلیونی، ۷ میلیارد قرارداد بســتند، با 
بازیکن ۲ میلیاردی، ۲۲ میلیارد قرارداد بســتند و... ولی پرســپولیس 
این کار را نکرد و الان از همان منابع بورس که با اســتقلال مشــترک 
دریافت کرده بودند، بیش از ۲۰۰ میلیارد تومان در حســابش موجود 

است)که البته وثیقه وام بانک شهر است(. 
ثانیا پرسپولیس بیشــترین درآمدزایی را خودش داشت و حدود ۱۵۰ 
میلیارد تومان از اسپانسری و... درآمد کسب کرد. اما مدیران استقلال 
نتوانســتند در طول یک فصل از اسپانســری این گونه درآمد کســب 

کنند. 
خب ســازمان هــم بــرای حفظ حقــوق هــواداران به همــان دلیل 
خاصه خرجی کــه باعث حذف از آســیا شــد و ضمنا سوءاســتفاده 

مدیرعامل از آن ها، شکایت کرد. 
ضمنا مجــددا با پیگیری و تضمین ســازمان برای هر باشــگاه از بانک 
شــهر مبلغ، ۲ میلیون و ۵۰۰ هزار دلار وام از بانک شهر برای پرداخت 

بدهی های ارزی به  آن ها داده شد.
قربانزاده ادامه داد: من هیچ موضوعی را شــروع نکردم برادر. ســه بار 
مدیرعامل در تلویزیون از چک های شــخصی به عنوان طلب یاد کرد و 

آن ها را نشان می داد و آخرین بار اسم بنده را هم بردند.
 من هم پاســخ دادم و ثابت کردم این ها دوبار پاس شده است! از طرف 
دیگر مدیر پرســپولیس منابع بورس را هدر نداد ولی اســتقلال هدر 
داد. اگر من سکوت می کردم و شــکایت نمی کردم شما باید بازخواست 
می کردید.وی نوشت: سازمان خصوصی ســازی در انتخاب مدیرعامل 
و سرپرست باشگاه هیچ نقشــی نداشــته و ندارد. ما طبق توافق برای 
اســتقرار نظام مالی و جلوگیری از تکرار اشــتباهات گذشته، سه عضو 
مالی، اقتصادی و حقوقی را پیشــنهاد می کردیم و با ده ها نفر مصاحبه 

کرده و گزینه ها را انتخاب کردیم.



اصفهان-مریم مومنی رئیس پلیس 
پیشــگیری فرماندهی انتظامی اســتان 
اصفهان بــا بیان اینکه بســیاری از مردم 
ناخواسته و ندانســته زمینه و بستر جرم 
را برای مجرمــان فراهم مــی آورند، بر 
لزوم فراگیری سواد پیشــگیری از جرم 

توسط آحاد جامعه تاکید کرد.
 سرهنگ عزیز الله ســپهوندرئیس پلیس 
پیشــگیری فرماندهی انتظامی اســتان 
اصفهــان در برنامه رادیویــی نقد و نظر 
که از شــبکه اصفهان پخش شــد، گفت: 
جرم سرقت تابع ۳ ضلع انگیزه مجرمانه، 
هدف مجرمانــه یعنی مال یا شــی قابل 
ربایش و ســرقت و تبدیــل آن به ثمن و 
ســوم فرصت مجرمانه است. یعنی فردی 
که دارای انگیزه و هدف مجرمانه اســت 
بایســتی فرصت ارتکاب جرم را هم پیدا 

کند تا وقوع جرم محقق شود.
وی بــا بیــان اینکــه بســیاری از مردم 
ناخواســته و ندانســته زمینــه و بســتر 
وقوع جــرم را برای مجرمــان فراهم می 
کنند گفت: در بســیاری از مواقع شــاید 

فردی اصلًا انگیزه و قصدی برای ســرقت 
نداشته باشــد ولی وقتی می بیند هدف 
مجرمانه برایش فراهم اســت دســت به 

جرمی همچون سرقت می زند.
رئیــس پلیــس پیشــگیری فرماندهی 
انتظامــی اســتان اصفهان بــا تاکید بر 
این نکته که اگر مــردم دانش و آگاهی 
لازم در خصــوص پیشــگیری از وقوع 
جرم را بدســت آورند جلوی بسیاری از 
سرقت ها گرفته می شــود اضافه کرد: 
امروزه مردم ما علاوه بر ســواد علمی، 
ســواد اقتصادی و مالی و ســواد رسانه 
ای بایستی سواد پیشــگیری از جرم را 

هم فرا گیرند.
ســرهنگ ســپهوند در ادامه به موضوع 
مداخله گــری پلیس قبــل از وقوع جرم 
اشــاره کرد و اظهار داشت: فراجا رویکرد 
پیشــگیری از جرم را چند دهه ای است 
که در دســتور کار جدی خود قرار داده 
و مداخله گــری قبل از وقوع جــرم را با 
این رویکرد انجام می دهــد. در مداخله 
گری قبــل از وقوع جرم پلیس بایســتی 

نقاط آســیب پذیر را مورد رسیدگی قرار 
دهد چــون تهدید از نقاط آســیب پذیر 
به وجــود می آید. آســیب هــم از نقطه 
ضعف می آید و پلیس بایســتی آن نقاط 
ضعفی که منجر به آســیب می شود را با 
نگاه امنیتی شناســایی و به مســئولان و 

شهروندان منتقل کند.
وی تهیه مستند و گزارش های خبری از 
ســوی خبرنگاران رسانه های گروهی در 
زمینه آســیب های جامعه را بسیار مؤثر 
دانســت و اظهار داشــت: این گزارش ها 
که توسط خبرنگاران رســانه ها به ویژه 
رســانه صدا و ســیما از زیر پوست شهر 
تهیه می شــود بــه ما کمک مــی کند تا 
بتوانیم آســیب هــای جامعــه در حوزه 
امنیــت را به راحتــی شناســایی کرده 
و بــرای حل آنهــا راهکار عملــی تهیه و 

تدوین کنیم.
وی یکــی از راهکارهــای پیشــگیری 
از وقــوع ســرقت خــودرو را نصیــب 
سیســتم هــای ایمنــی ضد ســرقت بر 
روی خودروهــای تولید شــده توســط 

خودروســازها عنــوان کــرد و گفــت: 
متاســفانه ضریــب ایمنــی خودروهای 
تولیــد داخــل بســیار پایین اســت و 
ایــن موضــوع را بارها به شــرکت های 
خودروســاز اعلام کرده ایم اما هنوز هیچ 
گونه اقدام عملی از ســوی آنها مشاهده 

نشده است.
ســرهنگ ســپهوند دومین راهــکار در 
خصوص پیشــگیری از ســرقت خودرو 

را شناســنامه دار کردن قطعات خودرو 
عنوان کــرد و گفت: معتقدیــم هر قطعه 
ای بایــد دارای بارکــد مخصــوص بــه 
خود باشــد چون در این صــورت هر جا 
که ســارق قطعات مســروقه خــودرو را 
بخواهد منتقل کرده و یا بفروش برســاند 
بلافاصلــه قابل ردگیــری بــوده و این 
موضوع می تواند به پیشــگیری از سرقت 

قطعات خودرو کمک کند.

مدیرعامل  اردبیل-افســون جبــارزاده 
شــرکت آب و فاضلاب اســتان اردبیــل گفت: 
تکمیــل تصفیه خانه فاضــلاب اردبیل پنج هزار و 

۵۰۰ میلیارد ریال اعتبار نیاز دارد.
علیرضــا نعمت ســلطانی روند عملیــات اجرایی 
طــرح تصفیه خانــه فاضلاب اردبیــل را مطلوب 
ارزیابی کرد و گفت: در صــورت تامین اعتبارات، 
تصفیــه خانه اردبیل دهــه فجر امســال به بهره 

برداری می رسد.
مدیرعامل شــرکت آب و فاضلاب استان اردبیل 
می گوید: بــرای تکمیــل خط انتقال آبرســانی 
اردبیــل یک هــزار و ۷۰۰ میلیارد ریــال و برای 
اصلاح شــبکه آبرســانی به طول ۴۰۰ کیلومتر 
هم نزدیــک ۳۰ میلیارد ریال برای هــر کیلومتر 

هزینه خواهد شد.
او با بیان اینکه در ســال های اخیر میزان آلودگی 
آب آشــامیدنی بــا توجه بــه آرســنیک زدایی 
تصفیه خانه ها پایین آمده اســت، گفت: مشــکل 
آلودگی آب اردبیل آرســنیک آب چاههاست که 
در این زمینه به طــور مداوم نمونه بــرداری انجام 
می شــود و بر اســاس ارزیابی صورت گرفته میزان 
آرسنیک چاه های اردبیل به ۷.۲ دهم رسیده است.

نعمت ســلطانی مــی گوید: شــایعه آلودگی آب 
استان ناشی از ورود پســاب صنعتی ارمنستان به 

ارس، هنوز تایید نشده ولی برخی از کارشناسان 
اذعان دارند که ورود پساب کشــاورزی مغان به 
رود ارس می توانــد منجر به آلودگــی آب کانال 

مغان شود.
مدیر عامل شــرکت آب و فاضلاب استان اردبیل 
با بیان اینکه ســیل اخیر بیــش از ۴۷۰ میلیارد 
ریال در حوزه آب و فاضلاب در شهرهای مختلف 
اســتان اردبیل خســارت بــه بــار آورد، گفت: 
تاسیســاتی که در اثر ســیلاب تخریب شدند در 
حال مرمــت و تعمیر هســتند و تــلاش کردیم 
در ایــن مدت مشــکل قطعی آب هم در اســتان 
اتفاق نیفتد و مشــکلات ایجاد شــده هم با توجه 
به امکاناتی کــه در اختیا داریم، در اســرع وقت 

برطرف شود.

ســاری-امیری فــر  معــاون آمــوزش 
پــرورش  و  آمــوزش  کل  ره  دا ا متوســطه 
رتقاء شــاخص هــای مهارت  ز ا مازنــدران، ا
آموزی در ســطح هنرســتانهای این اســتان 
نســبت به کشــور خبــر داد وگفت: بــا اعلام 
شــاخص های جدیــد، مازنــدران در زمینه 
مهــارت آمــوزی هنرجویــان هنرســتانهای 
نــش حدود ۵ درصد  فنی و حرفه ای و کارودا

از شاخص کشوری بالاتر است.
مصطفــی جعفری اظهــار کرد: در حــال حاضر 
شــاخص کشــوری مهــارت آموزی درســطح 
هنرســتانهای کارودانش وفنی وحرفه ای حدود 
۴۱ درصد اســت که ایــن شــاخص درمازندران 

بیش از ۴۶ درصد است.
وی اضافه کرد، با توجه بــه رویکرد جدی مهارت 
آموزی وگرایــش وعلاقمندی خانــواده ها برای 
آینده شغلی فرزندان به ســمت حرفه آموزی، با 
مدیریت برنامه محوری می تواند این شــاخص را 

حتی ارتقاء داد.
وی ادامــه داد، یکــی از برنامــه هــای محوری 
دراین زمینه استانداردســازی، ایجاد ونوسازی 
کارگاه ها وآزمایشــگاه های مورد نیاز درســطح 
هنرســتانهای فنــی وحرفــه ای وکارودانــش 
درمازندران اســت که برابر اولویت ها وتخصیص 

منابع مالی انجام می شود.
معــاون آمــوزش متوســطه اداره کل آموزش 
و پــرورش مازنــدران با بیــان اینکــه مطابق 
برنامه ششــم توســعه باید تعــداد هنرجویان 
هنرســتانهای کشــور به ۵۰ درصــد از دانش 
آموزان شاغل در متوسطه برســد، اضافه کرد: 
هم اکنون ایــن آمار درمازنــدران بیش از ۴۶ 

درصد کل دانش اموزان متوسطه است.
جعفری افــزود: باید با فراهم آوردن بســترهای 
مناســب وایجاد رشته های متناســب ومورد نیاز 
و به روز بازار کار میــزان علاقمند دانش آموزان 
به هنرســتانها و نیز به چشــم انداز برنامه ششم 

توسعه برسیم.

اردبیل مازندران
مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان:

تکمیل تصفیه خانه فاضلاب اردبیل نیازمند تامین  اعتبار است
معاون آموزش متوسطه آموزش و پرورش استان خبرداد؛

ارتقای ۵ درصدی هنرستان های مازندران در شاخص کشوری

رئیس پلیس پیشگیری فرماندهی انتظامی استان اصفهان:

مردم باید سواد پیشگیری از جرم را فرا بگیرند
نماینده شوش و کرخه اعلام کرد؛ 

راه اندازی منطقه ویژه اقتصادی در شوش 

اهواز- محمد مجدم   نماینده مردم شــوش و کرخه در مجلس 
گفت: موافقت صندوق بازنشســتگی کشــوری به عنوان دستگاه 
متولی منطقه ویژه اقتصادی در شــوش اخذ شــده و این موافقت 

نامه به طور کتبی به نهادهای مربوطه اعلام شود.
محمد کعــب عمیر گفت؛ دردیدارش  با دبیر شــورای عالی مناطق 
آزاد تجاری صنعتی و ویژه اقتصادی کشــور اشــاره کرد و افزود: 
منطقه ویژه اقتصادی شهرستان شــوش یک ظرفیت بسیار خوب 
به شــمار می رود که در ســال های گذشــته این ظرفیــت مغفول 

مانده است.
عضو کمیســیون اجتماعی مجلــس گفت: برای اســتفاده از این 
ظرفیت مغفــول مانده، رایزنی هــا و مکاتباتی بــا رئیس جمهور و 

معاون اول رئیس جمهوری صورت گرفت.
کعب عمیر افــزود: منطقه ویژه اقتصادی شــوش در ســال ۸۹ از 
ســوی هیئت دولت مصوب شــد امــا تاکنون ایــن ظرفیت بدون 
اســتفاده بوده اســت؛ جانمایی نامناســب و… از دلایلی است که 
تاکنون امکان اســتفاده از ظرفیت منطقه ویژه اقتصادی شــوش 

صورت نگرفته است.
وی به انتخاب محل جانمایی منطقه ویژه اقتصادی شــوش اشاره 
کرد و ادامه داد: ســال ۸۹ محل جانمایی منطقــه ویژه اقتصادی 
شــوش را اراضی منابع طبیعی در بخش شاوورشهرســتان شوش 
انتخاب کردند که همین اراضی مشــخص شــده، جزو زمین های 
بودند که مردم در آنجا کشــاورزی می کردند کــه همین امر باعث 
شــده بروز معارض هایی در محل جانمایی منطقــه ویژه اقتصادی 

شوش شده بود.
کعب عمیر تصریح کرد: یکی دیگر از اشــتباهاتی که در گذشته رخ 
داده است، انتخاب شــهرک های صنعتی به عنوان دستگاه متولی 
منطقه ویژه اقتصادی شهرســتان شــوش اســت در حالی که این 
ســازمان دارای اعتبارات و بودجه کافی برای ایجاد زیرساخت ها و 

راه اندازی منطقه ویژه اقتصادی نیست.
وی گفت: بــرای راه انــدازی منطقه ویــژه اقتصادی شــوش نیز 
مصوبه ای دیگر از ســوی هیئت دولت صــورت گرفته و این مصوبه 
در زمانی بود که شرکت هفت تپه واگذار شــد؛ جهانگیری، معاون 
اول رئیس جمهور دولت ســابق با گرفتن مصوبه هیئت دولت محل 
جانمایی و دستگاه متولی منطقه ویژه اقتصادی شوش را تغییر دادند 
و در آن زمان معاون رئیس جمهور، اراضی هفت تپه و دستگاه متولی 

را شرکت کشت و صنعت نیشکر هفت تپه تعیین کردند.
وی اظهار کرد: بــرای تعییــن و تکلیف و راه انــدازی منطقه ویژه 
اقتصادی شهرســتان شــوش نشســت هایی با مدیرعامل توسعه 
نیشکر خوزستان برگزار و اعلام شــد که امکان استفاده از ظرفیت 
منطقه ویژه اقتصادی شــوش در منطقه صنعتــی هفت تپه وجود 
نــدارد و نیازی بــه آن نداریم.نماینــده مردم شــوش و کرخه در 
مجلس افــزود: پــس از رایزنی ها و مکاتبــات فراوان توانســتیم 
موافقت صندوق بازنشستگی کشــوری را به عنوان دستگاه متولی 
منطقه ویژه اقتصادی شهرستان شــوش اخذ کرده تا این موافقت 

نامه به صورت کتبی به نهادهای مربوطه اعلام شود.
وی با اشــاره به راه اندازی منطقه ویژه اقتصادی شهرستان شوش 
اظهار کرد: بــا توجه به تــوان تولیــدی، اقتصادی و کشــاورزی 
شهرستان شــوش، راه اندازی منطقه ویژه اقتصادی تأثیر بسزایی 

در اشتغال و رونق اقتصادی منطقه و کشور خواهد داشت.

بازدید  مدیر کل مدیریت بحران استانداری 
وستای مهرجان اصفهان از نخلستان ر

 و مزرعه رضوانیه
 خوروبیابانک   مهندس شیشــه فــروش مدیــر کل مدیریت 
بحران استانداری اصفهان از نخلســتان روستای مهرجان و مزرعه 

رضوانیه بازدید کرد.
در این بازدیــد فرماندار خوروبیابانک، معــاون برنامه ریزی و امور 
عمرانی فرماندار، بخشــدار مرکزی، مدیر جهاد کشــاورزی، مدیر 
امــور آبفا، مدیر بنیاد مســکن انقــلاب اســلامی،دهیار و اعضای 
شــورای اســلامی روســتای مهرجان و تعدادی از کارشناســان 

فرمانداری، جهاد کشاورزی و کشاورزان وی را همراهی کردند.

آفت زنجره خرما در کمین نخلستان های 
وبیابانک  خور

 خوروبیابانــک   ۲۰۰ هکتــار از نخلســتان های روســتای 
مهرجان و گرمه در کمین آفت زنجره خرما است.

مدیــر کل مدیریــت بحــران اســتانداری اصفهــان در بازدید از 
نخلســتان روســتای مهرجان گفت: زنجــره خرمــا از مهمترین 
آفت نخیلات اســت و در صورت مبارزه نکردن خســارت زیادی به 

محصول وارد می شود.
منصور شیشــه فــروش افزود: این آفــت یک تهدیــد جدی برای 
نخلســتان شمرده می شــود و امسال در نخلســتان های روستای 

مهرجان و گرمه حالت طغیانی به خود گرفته است.
وی در بازدید از نخلســتان مزرعــه رضوانیه مهرجــان افزود: این 
نخلســتان یک ماه گذشته دچار حریق شــد و بیش از ۲ هزار اصله 

نخل و پاجوش در سطح سه هکتار در آتش سوخت و از بین رفت.
وی گفــت: به دلیــل نبود خودروی آتش نشــانی در روســتاهای 
جنوبی، بزرگ ترین نخلســتان شهرســتان در مهرجان و گرمه در 

معرض خطر آتش سوزی قرار دارد.
شیشــه فروش گفت:  آتش ســوزی به نخلســتان مزرعه رضوانیه 

بیش از ۴۰ میلیارد ریال خسارت زد.
وی افزود: در ایــن بازدید اختصــاص یک دســتگاه خودرو آتش 
نشانی به روستاهای جنوبی در دســتور کار قرار گرفت تا در آینده 
نزدیک شــاهد آتش ســوزی مزارع روســتا و همچنین نخلستان 

روستاهای جنوبی نباشیم.
کبکاب، کرمانی، خدشــکن ، قصــب، زاهدی، پیــارم، مضافتی، 

برحی و مجول از ارقام مرغوب خرمای این شهرستان است.
این شهرستان ۳۵۰ هکتار نخلستان بارده دارد و 

از این نخلســتان ها حدود ۳۰۰ تــن رقم های مرغوب برداشــت 
می شود و بیشــترین ســطح زیر کشت در روســتاهای مهرجان و 

گرمه واقع در جنوب مرکز خور و بیابانک است.

شهر سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران
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کرمانشاه-حســنافخارزاده مدیرعامل شــرکت توزیع نیروی 
برق اســتان کرمانشــاه گفت: کاهش برق در ســه ماهه اول نسبت به 
ســال گذشــته، موفقیت طرح پاداش به مشــترکان خانگی را نشان 

می دهد. 
محمد مــرادی با اشــاره به افزایش مصــرف برق در ایران نســبت به 
میانگین جهانی گفت:ارزشــمند نبودن انرژی برق در ایران و ساخت 
نیروگاه های جدیــد در قبال هر افزایش مصرفی دلیل پیشــی گرفتن 

مصرف بر تولید برق است.
وی افزود: اگر بخواهیــم به موازات مصرف برق،تولیــد کنیم علاوه بر 
افزایش دو برابــری تجهیزات کــه کاری غیر ممکن به نظر می رســد 
افزایش مصرف آب، ســوخت و به تبع آن آلودگی هوا و محیط زیست 

را نیز خواهیم داشت.
به گفتــه وی، مدیریت مصرف بــرق تنها راهکار حــل بحران افزایش 

انرژی برق به شمار می آید.
مدیرعامل شــرکت توزیع نیروی برق اســتان کرمانشــاه گفت: این 
شــرکت که در انتهای زنجیره شــبکه برق قــرار دارد از آنجــا که با 
تعداد بیشــتری از مشــترکین در حوزه های خانگی، تجاری، صنعتی، 
کشاورزی و دیگر مصارف ســر و کار دارد و در ارتباط مستقیم با مردم 

است وظیفه سنگینی را بر عهده دارد.
وی تعداد کل مشترکین برق اســتان را ۸۲۰ هزار مشترک اعلام کرد 
و افزود: ۸۳ درصد کل مشترکین برق اســتان مربوط به بخش خانگی 

هستند که حدود ۴۲ درصد مجموع برق استان را مصرف می کنند.
وی با بیــان اینکه تاکنــون به ۹۹.۹۷ درصد شــهرها و روســتاهای 

استان برق رسانی شــده، افزود: ۱۰۰ درصد شهرها و ۹۹.۸۳ درصد از 
روستاهای استان برق دار هستند.

مدیرعامل شــرکت توزیع نیروی برق کرمانشــاه تعداد روســتاهای 
دارای برق استان را ۲۵۵۷ روســتا اعلام کرد و افزود: به ۱۰۰ درصد 

روستاهای بالای ۲۰ خانوار استان برق رسانی شده است.
وی در ادامه پیک بار مصرف برق اســتان را طی ســال گذشته ۸۴۳ 
مگاوات عنــوان کرد و گفــت: پیش بینی می شــود ایــن میزان طی 

تابستان امسال به ۹۰۰ مگاوات برسد.
به گفته این مســئول، اوج مصرف برق کشــور در ۲۵۰ ساعت از فصل 

تابستان و بین ساعت ۱۳ ظهر تا ۲۴ شب است.
رئیس هیئت مدیره شــرکت توزیع نیروی برق اســتان کرمانشــاه با 
اشــاره به مصوبات هیئت وزیران درراســتای مدیریــت مصرف برق، 
طرح پرداخت پاداش به مشــترکین خانگی کم مصــرف رانیز ازجمله 

این راهکارها دانســت وگفت:طی ســال گذشــته ۲۳ میلیارد و ۹۰۰ 
میلیون تومان پاداش به مشــترکین خوش مصرف اســتان پرداخت 
شد که سهم مشــترکین خانگی از این رقم ۱۶ میلیارد و ۹۰۰ میلیون 

تومان بوده است.
وی افزود: طبق مصوبــه هیئت وزیران ادارات ۳۰ درصد در ســاعات 
اداری و ۶۰درصد در ســاعات غیر اداری باید در مصرف صرفه جویی 
کنند،در این راســتا به تعدادی از ادارات پرمصرف اخطار داده و برق 

تعدادی از آنها را نیز قطع کرده ایم.
وی تصریح کرد:بر اســاس مصوبه هیات وزیــران و توافق بین وزارت 
نیرو و صنعــت، صنایع باید نصــف روز در هفته ازســاعت ۱۱تا۲۳ با 

شرکت توزیع برق همکاری کنند.
وی باتاکیــد براینکه صنعت بــه هیچ عنوان محدود نمی شــود گفت: 
جابجایی روز تعطیل از روز جمعه به یکــی از روزهای هفته یکی دیگر 

از برنامه های ما در راستای مدیریت مصرف برق درصنایع می باشد .
وی تصریح کرد:صنایــع و ادارات در صورت همــکاری ونصب کنتور 
هوشــمند، برق از آنها خریداری می شــود که این برق اگر گازســوز 
باشــد در اوج بار به ازای هر کیلــو وات ۱۰۰۰ تومان و اگــر گازوئیل 
باشــد به ازای هر کیلووات ۱۵۰۰ تومان خریداری می شــود، ضمن 
اینکه گازوییل را نیز بــه قیمت دولتی دریافــت خواهندکرد.به گفته 
مدیرعامل شــرکت توزیع نیروی برق اســتان کرمانشــاه طبق توافق 
انجام شــده با کشــاورزان، آنها ۵ روز در هفته از ســاعت ۱۱ تا ۱۸ با 
شــرکت توزیع برق همکاری می کننــد و به ازای ایــن همکاری ۱۹ 

ساعت برق باقیمانده را رایگان دریافت خواهند نمود.

طی 3 ماه نخست سال جاری محقق شد؛
خانگی  مشترکان  به  پاداش  ح  طر موفقیت 

کرمانشاه

بوشهر

بوشهر –هادی مینایی پور سرپرســت معاونــت فنی و مهندسی اداره 
کل بنادر و دریانوردی استان بوشــهر همراه با روسای ادارات زیرمجموعه 
با حضور در بندر خارگ از پروژه های اجرایی ایــن بندر بازدید کرد، عباس 
محمدصادقی در بازدید میدانی از پروژهای اجرایــی بندر خارگ با تاکید 
برلزوم برنامه ریزی مناســب برای تســریع در تکمیل پروژه های دردست 
اقدام، اظهار داشــت: اولویت مجموعه فنی و مهندســی اداره کل بنادر و 
دریانوردی اســتان بوشــهر ارائه خدمات مســتمر و باکیفیت در راستای 
اهداف سازمان بنادر و دریانوری اســت و تلاش دارد برای ایجاد بستر های 

مناســب توســعه بندر خارگ بر مبنای ظرفیت های موجــود و نیازمندی 
های آن گام بردارد. وی بیان کرد: معاونت فنی و مهندســی اداره کل بنادر 
و دریانوردی استان بوشــهر با تمام توان فعالیت های عمرانی را در راستای 

ارتقای کیفیت خدمت رسانی دنبال می کند.
محمدصادقی ابراز داشــت: اجــرای پروژه هــای عمرانی باید بــا در نظر 
گرفتــن طرح جامع مصــوب بنادر صورت گیــرد تا در این راه شناســایی 
مسائل و مشــکلات در پیشــبرد برنامه ها و پیگیری و نظارت در کمترین 

زمان ممکن انجام گیرد.

سرپرســت معاونت فنی و مهندســی اداره کل بنادر و دریانوردی اســتان 
بوشــهر تصریح کرد: بندر خارگ به عنوان یکی از بنادر راهبردی کشــور 
و استان بوشــهر از اهمیت بسیار بالایی برخوردار اســت که مطمنا بازدید 
های میدانی از پروژه هــای این بندر کیفیت و ســرعت پروژه های عمرانی 
را به همراه می آورد. محمد صادقی افزود: در این زمینه حســب دســتور 
مدیرکل بنادر و دریانوردی اســتان بوشــهر دریانوردی طــی یک برنامه 
زمان بندی از پیش تدوین شــده بازدید میدانی از پــروژه های اجرایی به 

صورت مستمر انجام می شود.

سرپرست معاونت فنی و مهندسی اداره کل بنادر و دریانوردی بوشهرتاکید کرد؛

ح جامع وژه های عمرانی بنادر براساس طر ورت اجرای پر ضر



معاون وزارت کار خطاب به 8 بانک عامل:
بدونعذروبهانهواممشاغلخانگی

راپرداختکنید
معاون اشتغال وزارت کار با اشــاره به تصویب پرداخت ۴۰۰۰ میلیارد 
تومان تسهیلات و وام مشاغل خانگی در ســال جاری از ابلاغ پرداخت 
تسهیلات مشاغل خانگی به هشت بانک خبر داد و گفت: هیچ بهانه ای 
برای عــدم پرداخت پذیرفته نیســت. این بانکها موظــف به پرداخت 
تسهیلات مشاغل خانگی هســتند و سرپرستان بانک های استانی باید 

موضوع را پیگیری و با آنها برخورد کنند.
 در راستای توسعه و تقویت کسب و کارهای خانگی وزارت تعاون، کار و 
رفاه اجتماعی تمرکز خود را در سال جاری بر گسترش مشاغل خانگی 

و صدور مجوز برای متقاضیان کسب و کارهای خانگی قرار داده است.
ســال گذشــته مبلغ ۳۰۰۰ میلیارد تومان اعتبار برای ایجاد اشتغال 
خانگی در بودجه ۱۴۰۱ اختصاص پیــدا کرد که با کمک بانک مرکزی 
و بانک های عامل بیش از ۹۰ درصد تســهیلات مذکور پرداخت و برای 
نخســتین بار ۲۹۰۰ میلیارد تومان از تســهیلات جذب شــد. امسال 
این مبلغ با ۳۳ درصد رشــد به ۴۰۰۰ میلیارد تومــان افزایش یافته و 
استان هایی که دارای عملکرد بهتری در حوزه اشتغال خانگی باشند از 

تسهیلات بیشتر بهره مند خواهند شد.
به گفته معاون اشتغال وزیر کار از ابتدای امســال به ۸ بانک ابلاغ شده 
که موظفند تسهیلات مشــاغل خانگی را پرداخت کنند و هیچ بهانه ای 
پذیرفته نیســت و سرپرســتان بانک های اســتان نیز باید موضوع را 

پیگیری و با آنها برخورد کنند.
ســقف تســهیلات پرداختی در حوزه مشــاغل خانگی مستقل ۱۵۰ 
میلیون تومان و برای مشاغل پشتیبان به ازای اشتغالزایی برای ۴۰ نفر 
تا سقف ۴ میلیارد تومان است که به شکل تسهیلات قرض الحسنه و با 

نرخ سود ۴ درصد پرداخت می شود.
محمود کریمی بیرانوند - معاون توســعه کارآفرینی و اشتغال وزارت 
کار با اشــاره به پرداخت ۴۰۰۰ میلیارد تومان تسهیلات برای مشاغل 
خانگی تا پایان ســال می گوید: در صورتــی که تا پایان مهر امســال 
۷۰ درصــد منابع جذب شــود، منابع جدیدی از ســوی بانک مرکزی 

اختصاص می یابد.
به گفته وی سال گذشــته ۱۰۳ هزار فرصت شغلی جدید از محل منابع 
اشتغال خانگی ایجاد شــد که معادل ۱۰ درصد کل اشتغال ایجاد شده 
در کشور اســت و برای امسال نیز هدفگذاری شــده که ۱۵ درصد کل 

اشتغال ایجادی از محل طرح های مصوب مشاغل خانگی باشد.
معاون وزیر کار درعین حــال از عملکرد برخی بانک ها در عدم پرداخت 
تسهیلات اشــتغال زایی تبصره ۱۶ انتقاد کرد و گفت: از ابتدای امسال 
به ۸ بانک ابلاغ شده که موظفند تســهیلات مشاغل خانگی را پرداخت 
کنند و هیچ بهانه ای پذیرفته نیســت و سرپرستان بانک های استان نیز 

باید موضوع را پیگیری و با آنها برخورد کنند.

بر اساس اعلام دبیرخانه ستاد ســاماندهی حمایت از مشاغل خانگی، 
از ابتدای شروع به کار دولت سیزدهم تا پایان سال ۱۴۰۱ بیش از ۱۶۰ 
هزار شــغل خانگی در کشور ایجاد شــده و زنان با ۸۰ درصد بیشترین 

سهم در ایجاد کسب و کارهای خانگی را داشته اند.
در حال حاضر متقاضیان مشــاغل خانگی که بخش قابــل توجهی از 
آنها را زنان تشــکیل می دهند می توانند در ۵۱۲ رشته مصوب مشاغل 
در رشــته های صنایع دســتی، فرهنگی و هنری، امور تولیدات دامی، 
شیلات، صنایع تبدیلی، تکمیلی و تولیدات گیاهی و کشاورزی و فرش 

دستباف به فعالیت بپردازند.
متقاضیان علاقمند می توانند با مراجعه به درگاه ملی مجوزهای کسب 
و کار، اطلاعات هویتی و سایر مدارک مربوطه را بارگذاری کرده و مجوز 

را به صورت برخط دریافت کنند.
 علاقمندان به راه انــدازی کســب و کارهای خانگی جهــت دریافت 
تسهیلات مشاغل خانگی باید به سایت طرح ســاماندهی و حمایت از 
مشاغل خانگی به نشانی https://smkh.mcls.gov.ir مراجعه کرده 

ومراحل ثبت نام خود را دنبال کنند.

راهآهنرشت-انزلیبهکجارسید؟
به گفته مدیرعامل شــرکت ساخت، راه آهن رشــت - انزلی پیشرفت 
فیزیکی حدود ۸۵ درصدی دارد که با تامین اعتبار حدود ۵۰۰ میلیارد 

تومانی، در سال جاری آماده بهره برداری شود.
خط ریلی قزوین - رشت پس از افتتاح در ســال های گذشته قرار بود تا 
بندر کاســپین و پس از آن انزلی ادامه پیدا کند تا دریای خزر از طریق 
ریل بــه خلیج فارس متصل شــود. اما برای ریل گذاری در این مســیر 
مشکلات بسیاری به وجود آمد که یکی از آن ها تاخیر در دریافت مجوز 

زیست محیطی برای راه آهن رشت - انزلی بود.
با وجود این، شــهریور ماه ۱۳۹۹ ریل گذاری در این مسیر آغاز و مقرر 

شد تا پایان این سال، خط ریلی تکمیل شود که این اتفاق نیفتاد.
به دنبال آن سال گذشته نیز استاندار گیلان تکمیل پروژه های مهم این 
اســتان از جمله راه آهن رشــت به انزلی را امری ضروری خواند که باید 

هرچه سریع تر و با رعایت استانداردها به انجام رسد.
البته به تازگی باز هم این پروژه به جریان افتاده و موافقت محیط زیست 
هم کسب شده است؛ در این راستا خیراله خادمی چند روز پیش و طی 
سفر به اســتان گیلان و بازدید از مراحل اجرایی پروژه راه آهن رشت-

انزلی، این راه آهن را یکی از چهار طرح ریلی اولویت دار کشــور نامید و 
گفت: راه آهن رشــت-انزلی به عنوان بخش مهمی از کریدور شمال-

جنوب با پیشرفت فیزیکی حدود ۸۵ درصد با رعایت کیفیت و سرعت 
مناسبی در حال اجرا است.

وی پیشــرفت فیزیکی زیرســازی طرح را ۹۱ درصد اعلام کرد و ادامه 
داد: در حال حاضر زیرســازی این محور ریلی مهم ۵۰ درصد پیشرفت 
فیزیکــی دارد که ۲۱ کیلومتر آن نیز با اســتفاده از ریــل ملی و توان و 

تخصصی مهندسان ایرانی ریل گذاری شده است.
مدیرعامل شرکت ساخت و  توســعه از برنامه زمان بندی اجرا و تامین 
مالی پروژه خبــر داد و گفت:  به منظور اتمام بخش هــای باقیمانده این 
مســیر ریلی حدود ۵۰۰ میلیارد تومان اعتبار نیاز است تا این پروژه در 
ســال جاری آماده بهره برداری شود. با وجود مشــکلات تامین مصالح 
خاکریزی در اســتان، بیش از ۵/۲ میلیون مترمکعب خاکریزی انجام 
شده و ۲۱۰ دســتگاه از پل های بزرگ و کوچک مسیر نیز تکمیل شده 

است.
معاون وزیر راه و شهرســازی یادآور شــد: حدود ۲۵ کیلومتر از مسیر 
راه آهن رشت- انزلی کیلومتر با راه آهن رشت-کاسپین مشترک است 
و مطالعات و طراحی بخش هــای باقیمانده نیز با هماهنگی ســازمان 
محیط زیست کشور در حال انجام اســت که عملیات اجرایی آن پس از 

اتمام فاز اول در قالب فاز دوم قابل اجرا خواهد بود.

در حاشیه سمینار بین المللی اوپک انجام شد
مذاکراتایرانوعراقبرایپیشبردپروژههای

نفتیمشترک
 وزیران نفت ایران و عراق در حاشیه هشتمین سیمنار بین المللی اوپک 
در وین درباره اجرای پروژه های مشــترک نفتی تبادل نظر و گفت وگو 

کردند.

به گــزارش وزارت نفت، جواد اوجــی، وزیر نفت و حیــان عبدالغنی، 
وزیر نفت عراق در حاشیه دومین روز از هشــتمین سمینار بین المللی 
سازمان کشــورهای صادرکننده نفت )اوپک( در زمینه همکاری های 

مشترک نفت و گاز بحث و گفت وگو کردند.
وزیران نفت دو کشــور در این دیدار بر توســعه روابط دوجانبه نفتی، 

تبادلات در حوزه نفت، گاز و فرآورده های نفتی تأکید کردند.
ســرمایه گذاری های مشــترک و توســعه میدان های مشترک 
نفتی، صادرات خدمات فنی و مهندســی ایران به عراق و اجرای 
پروژه های مشــترک از دیگــر محورهای گفت وگــوی اوجی و 

عبدالغنی بود.

اوجیودبیرکلجیئیسیافتحولاتبازارگازرابررسیکردند
وزیر نفت کشورمان همچنین در حاشــیه این سمینار با محمد حامل، 
دبیرکل مجمع کشــورهای صادرکننده گاز )جی ئی ســی اف( دیدار و 

گفت وگو کرد.
دو طــرف در ایــن ملاقــات دربــاره آینــده بازارهــای گاز جهان، 
سرمایه گذاری ها، پیش بینی قیمت و همگرایی کشورهای صادرکننده 

گاز در بازار گفت وگو و تبادل نظر کردند.
برنامه های آینده، موضوع های مربوط به سرمایه گذاری در صنعت گاز 
در میان کشــورهای صادرکننده گاز و خــارج از آن و تحولات جهانی 

حاکم بر بازارهای گاز دنیا بررسی شد.
هشــتمین ســیمنار بین المللی اوپک با شعار »به ســوی یک گذار 
انرژی پایــدار و فراگیر« میزبان چند نشســت وزارتــی و میزگرد 
بلندپایه با حضــور وزیران نفــت و انرژی کشــورهای عضو اوپک و 
برخی مهمانان ویژه از وزیران نفت و انرژی کشــورهای تولیدکننده 
غیراوپک و مصرف کننده، مدیران عامل شــرکت های بزرگ نفت و 
گاز جهان، محققان، کارشناســان و جامع دانشگاهی فعال در حوزه 

انرژی خواهد بود.
در مجموع، طی دو روز برگزاری این ســیمنار )چهارشنبه و پنجشنبه 
۱۴ و ۱۵ تیرماه(، چهار نشســت وزارتی و ۶ میزگــرد بلندپایه برگزار و 
دربــاره مهم ترین موضوع های مربــوط به انرژی دنیا بحث و بررســی 

می شود.
هشتمین سمینار بین المللی اوپک به کار خود پایان داد.

گامبلنددولتدرانتقالآبازخلیجفارس
طرح انتقــال آب از دریای عمــان و خلیج فارس قرار اســت در گام 
نهایی، منابع آبی جدید هفت اســتان هرمزگان، کرمان، خراســان 
جنوبی، خراســان رضوی، یزد، اصفهان و سیســتان و بلوچســتان 
را تامیــن کند و آنطور کــه رییس جمهور اعلام کرده در یک ســال 
گذشــته به اندازه چند ســال روی انتقال آب خلیج فارس کار شده 

است.
 افزایش بحران های آبی در طول چند ســال گذشــته منجر به تسریع 
در طرح های انتقال آب از خلیج فــارس و دریای عمان به فلات مرکزی 
ایران شد. هدف از اجرای این طرح ها تامین آب استان ها در بخش های 

شهری، کشاورزی و صنعتی است.

بر همین اساس فاز نخست نخستین خط لوله انتقال آب در سال ۱۳۹۹ 
اجرا شد و قرار است ســایر طرح های انتقال آب نیز به تدریج اجرا شده و 
بخش مهمی از آب مورد نیاز استان های کم آب شرقی و مرکزی کشور 

از طریق دریای عمان و خلیج فارس تامین شود.
طرح انتقال آب از دریای عمان و خلیج فارس قرار اســت در گام نهایی، 
منابع آبــی جدید هفت اســتان هرمزگان، کرمان، خراســان جنوبی، 

خراسان رضوی، یزد، اصفهان و سیستان و بلوچستان را تامین کند.
برای اجرای این طرح ها حدود ۳۷۰۰ کیلومتر لوله گذاری خواهد شــد 
که آب خلیج فارس و دریای عمان را به هفت استان تعیین شده، منتقل 

می کند.
هم اینک، طرح انتقال آب دریای عمان به استان سیستان و بلوچستان 
در مجلس مصوب و مقرر شده است عملیات اجرایی این طرح بزرگ در 
بخش دریا و آبگیرها با ســرعت به انتها برسد که پیشرفت این پروژه هم 

اکنون هشت درصد است. 
بر این مبنا، خط دوم انتقــال آب از خلیج فارس به فــلات مرکزی نیز 
اواخر ســال قبل آغاز شد، این درحالی اســت که خط اول انتقال آب از 
سال ۱۳۸۸ تعریف و در ســال ۱۳۸۹ مصوب و عملیات اجرایی آن آغاز  

شد.
بر اســاس پیش بینی ها، خط دوم انتقال آب خلیج فارس تا چهار سال 
آتی در مدار فعالیت قرار می گیرد. از سوی دیگر، خط سوم انتقال آب از 
خلیج فارس به فلات مرکزی با محوریت اســتان اصفهان در دستور کار 

دولت سیزدهم قرار گرفته است.
بر اســاس به روزترین اطلاعات این پروژه، عملیات اجرایی این خط از 
غرب بندرعباس آغاز شــده و آب شــیرین کن ها در این ناحیه احداث 
می شــوند. طبق برنامه ریزی های صورت گرفته طی چهار سال  آینده 
میزان تولید آب توسط آب شیرین کن های کشــور در جوار دریا شش 

برابر خواهد شد.
سید ابراهیم رییســی - رئیس جمهوری - در ســفر خود به کرمان، در 
همین رابطه اعلام کرد که در یک سال گذشته به اندازه چند سال روی 
انتقال آب کار شده و اگر به همین شکل پیش برود ظرف چند ماه آینده 
به در شهرهایی که منتظر این آب هستند وارد مرحله بهره برداری می 

شویم.
به نظر می رسد که عزم دولت ســیزدهم برای افتتاح طرح های انتقال 
آب جدی باشد و در آینده نزدیک شــاهد خبرهای خوبی در این حوزه 

باشیم.
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کاهشمجددنرخرشدنقدینگیدرپایانخردادماه

خریدار به دنبال تدویــن و اجرای برنامه پولی و 
تعیین هدف رشد نقدینگی برای سالهای ۱۴۰۱ 
و ۱۴۰۲ در کنار پیگیری جدی سیاســت کنترل 
مقداری رشــد ترازنامه بانکها و جریمه بانکهای 
متخلف از حــدود تعیین شــده از طریق افزایش 
نســبت ســپرده قانونی، نرخ رشــد دوازده ماهه 
نقدینگی در پایان خردادمــاه ۱۴۰۲ با ۸.۸ واحد 
درصد تنزل نســبت به دوره مشــابه ســال قبل 
)معــادل ۳۷.۸ درصد در خردادمــاه ۱۴۰۱( به 

۲۹.۰ درصد کاهش یافت.
 بانــک مرکزی در گزارشــی اعلام کــرد که این 
بانک برای ســال ۱۴۰۱ برنامه هدف گذاری رشد 
نقدینگی ۳۰ درصدی را تنظیم کرد و توانســت 
با اتخاذ اقدامــات عملیاتی نظیر کنترل خلق پول 
بانکی از طریق تنظیم و اعمال جدی کنترل رشد 
ترازنامه بانکها، افزایش نســبت ســپرده قانونی 
در سطح شــبکه بانکی به میزان نیم واحد درصد 
و هدایت نرخ ســود در بازار بین بانکی حول نرخ 
سیاســتی و در محدوده دالان نرخ سود بازار بین 
بانکی، این متغیر را بطور قابل ملاحظه  ای کنترل 
کند. به طوری که رشــد نقدینگی در پایان سال 
۱۴۰۱ معادل ۳۱.۱ درصد بوده اســت که نسبت 
به دو ســال گذشته )رشــد نقدینگی در سال های 
۱۳۹۹ و ۱۴۰۰ به ترتیب معــادل ۴۰.۶ و ۳۹.۰ 
درصد بوده اســت( کاهش قابــل ملاحظه  ای را 
نشــان می  دهد و حکایت از تحقق نســبی برنامه 

پولی تنظیم شده برای سال ۱۴۰۱ دارد.  
در تداوم برنامه های دولــت و بانک مرکزی برای 
کنترل رشــد نقدینگی و تورم و در راستای شعار 
ســال مبنی بر مهار تــورم و رشــد تولید، هدف 
نرخ رشد نقدینگی برای ســال ۱۴۰۲ معادل ۲۵ 
درصد تعیین شده است. آمارهای مقدماتی سال 
۱۴۰۲ نیز نشان می دهد که در سه ماهه اول سال 
جاری، نقدینگی معادل ۳.۹ درصد رشــد یافته 
اســت که این رقم حتی به میــزان قابل توجهی 
کمتر از رشد نقدینگی هدفگذاری شده برای سه 

ماهه اول سال ۱۴۰۲ است.  
براســاس این گــزارش، همچنین، نرخ رشــد 
دوازده ماهه نقدینگــی در پایان خردادماه ۱۴۰۲ 
با ۸.۸ واحد درصد کاهش نســبت به دوره مشابه 
ســال قبل )معــادل ۳۷.۸ درصــد در خردادماه 
۱۴۰۱( به ۲۹.۰ درصد رسید که حاکی از اهتمام 

و تمرکز بر اجرای سیاســت کنترل مقداری رشد 
ترازنامه بانکها و کنترل رشد خلق پول بانکها و به 

تبع آن رشد نقدینگی در سال جاری بوده است.  
به دنبال تدویــن و اجرای برنامــه پولی و تعیین 
هدف رشــد نقدینگی بــرای ســالهای ۱۴۰۱ و 
۱۴۰۲، در کنار پیگیری جدی سیاســت کنترل 
مقداری رشد ترازنامه بانک ها و جریمه بانک های 
متخلف از حــدود تعیین شــده از طریق افزایش 
نسبت سپرده قانونی، رشد دوازده ماهه نقدینگی 
کاهش قابــل توجهی یافتــه و از ۴۲.۸ درصد در 
مهرماه ۱۴۰۰ به ۲۹.۰ درصد در خردادماه ۱۴۰۲ 

رسیده است.  

کاهشمجددنرخرشدنقدینگیدرپایان
خردادماه

در خصوص سیاســت کنترل مقــداری ترازنامه 
بانــک هــا و موسســات اعتبــاری و بازبینی و 
اصلاحات صــورت گرفتــه در آن لازم به توضیح 
است در ســال ۱۴۰۱ هیات عامل بانک مرکزی 
در جلسه مورخ ۱۴۰۱/۰۵/۰۸ خود ضوابط ناظر 
بر کنترل مقداری دارایی های شــبکه بانکی کشور 
)ابلاغی طی بخشــنامه شــماره ۹۹/۴۲۱۹۲۹ 
مــورخ ۱۳۹۹/۱۲/۲۷( را تکمیــل و اصــلاح و 
طــی بخشــنامه شــماره ۰۱/۱۲۷۰۵۰ مورخ 

۱۴۰۱/۰۵/۲۴ به شبکه بانکی ابلاغ کرد.
 بر اســاس ضوابط اصلاحی مزبور، حد مجاز رشد 
ماهیانــه خالص مجمــوع دارایی های هــر بانک/
موسسه اعتباری متناســب با امتیاز احصاء شده 
بر مبنای شاخص های ســلامت بانکی و بر اساس 

نقدینگی هدف گذاری تعیین و ابلاغ می  شود.
همچنین، در این بخشــنامه، بــه مصوبه مورخ 
۱۴۰۱/۰۵/۰۴ شــورای پول و اعتبــار مبنی بر 
مجوز افزایش نسبت ســپرده قانونی تا سقف ۱۵ 
درصد برای بانک ها و موسســات اعتباری ناسالم و 
تخطی  کننده از مقررات و ضوابط ناظر بر رشــد 
ترازنامه آنها توســط بانک مرکزی اشــاره شده 

است.  
در ادامــه با توجه به رشــد بدهی  هــای خارج از 
اســتانداردهای نظارتی برخی از بانکها علی رغم 
رشــد مجاز دارایی  های آنها، هیــات عامل بانک 
مرکزی نســبت بــه تصویب ضوابــط جایگزین 
تحت عنــوان ضوابــط ناظر بر کنتــرل مقداری 

ترازنامه شبکه بانکی کشور مشــتمل بر ضوابط 
ناظر بر کنترل میزان داراییها و بدهیهای بانکها و 
موسسات اعتباری )مصوب چهل و نهمین جلسه 
مورخ ۱۴۰۱/۱۰/۰۳ هیات عامل بانک مرکزی( 
و ابلاغ آن طی بخشنامه شــماره ۰۱/۲۶۳۸۸۲ 
مورخ ۱۴۰۱/۱۰/۲۱ جهت اجرا به شــبکه بانکی 
اقدام کرد.  اضافه شــدن موضوع کنترل مقداری 
بدهی ها، تغییر مبنای محاســبه از متوسط رشد 
ماهیانه به مبلغ مجاز ماهیانه و اعمال محدودیت 
در اعطاء/ایجاد تسهیلات/تعهدات کلان و مرتبط 
بانک/موسسه اعتباری خاطی از اهم موارد تغییر 

نسبت به ضوابط قبلی است.

افزایش25.8درصدیتسهیلاتپرداختی
درسهماهاولسال1402

این گزارش در ادامه می گوید: لازم به توجه است 
که بانک مرکــزی ضمن کنترل رشــد نقدینگی 
)در چارچوب برنامه پولی( از تامین مالی اقتصاد 
و به طور خاص بخش ــهای تولیدی اقتصاد غافل 
نشــده و سیاســتهای هدایت اعتباری به سمت 
فعالیتهای مولد اقتصادی و تامین مالی صاحبان 
کســب و کار و خانوارها را نیز در دستور کار قرار 
داده است. در این زمینه می توان به کل تسهیلات 
پرداخت شده شــبکه بانکی کشور به بخش های 
مختلف اقتصادی طی سال ۱۴۰۱ اشاره نمود که 
با ۴۵.۳ درصد افزایش نســبت به سال گذشته به 

۴۴۴۸۵.۳ هزار میلیارد ریال بالغ شده است.  
همچنین کل تســهیلات پرداخت شــده شبکه 
بانکی کشور به بخش های مختلف اقتصادی طی 
سه ماهه اول ســال ۱۴۰۲ معادل ۹۲۱۳.۵ هزار 
میلیارد ریال بوده اســت که نســبت به رقم دوره 
مشابه ســال قبل به میزان ۲۵.۸ درصد افزایش 
نشــان می دهد. از کل تســهیلات پرداختی طی 
دوره مذکــور، ۸۵.۲ درصد به صاحبان کســب 
و کار و ۱۴.۸ درصــد بــه مصرف کننــده نهایی 
)خانوار( تعلق داشته اســت. لازم به ذکر است که 
۶۶.۵ درصد از کل تســهیلات پرداختی در دوره 
مذکور صرف تامیــن مالی ســرمایه در گردش 
واحدهــای تولیدی شــده اســت.   همچنین از 
مجموع تسهیلات پرداخت شده در بخش مزبور، 
۸۲.۵ درصد صرف ســرمایه در گردش واحدهای 

صنعتی و معدنی شده است.

انرژی

 مدیرکل دفتــر راهبری و نظارت 
بر انتقال و توزیع برق وزارت نیرو 
با بیان اینکه شدت مصرف انرژی 
در ایران ۲ برابر متوســط جهانی 
و چهار برابر کشــورهای توسعه 
یافته است، افزود: با بهینه سازی 
مصرف و حرکت در مســیر گذار 
انرژی می توانیم شــدت مصرف 
انرژی کشــور را تا یــک چهارم 

کاهش دهیم.
نیــرو،  وزارت  گــزارش  بــه 
»عبدالصاحــب ارجمند« درباره 
آخرین وضعیــت مصرف برق در 
ایران گفت: ایران در حوزه تولید 
انرژی رتبه چهاردهم را در جهان 
دارد که این امــر نقش مهمی در 
فرایند توسعه اقتصادی، افزایش 
رفــاه و نیــز امنیــت جامعه در 

بخش های مختلف داشته است.
وی افــزود: بر اســاس آمارهای 
منتشر شده توسط سازمان های 
بین المللــی در حال حاضر ۹۹.۹ 
درصد مردم ایــران به انرژی برق 
دسترســی دارند و از دو ســال 
گذشــته نیــز توزیــع پنل های 
خورشــیدی قابــل حمــل به 
عشایر در دســتور کار قرار گرفته 
و تا کنون در این حــوزه بیش از 
۲۰ هزار پنل خورشــیدی میان 

عشــایر کشــور توزیع 
شده است.

مدیر کل دفتر راهبری 
و نظــارت بــر انتقال و 
توزیع برق وزارت نیرو 
با اشــاره به تدوین یک 
برنامه راهبردی و میان 

مدت در وزارت نیرو برای حرکت 
در مسیر گذار انرژی بیان کرد: در 
وزارت نیرو اقــدام به تدوین یک 
برنامه بلند مــدت کرده ایم که بر 
اساس آن تا سال ۱۴۲۰ میلادی 
باید سهم برق ایران از ۱۰ درصد 

انرژی نهایی به ۲۰ درصد برسد.
ارجمند بــا انتقاد از بــالا بودن 
شــدت مصرف انرژی در کشور 
بیــان کــرد: یکی از مشــکلات 
بزرگ ایــران در حــوزه مصرف 
بــرق، بالا بــودن شــدت انرژی 
اســت که در حال حاضر ۴ برابر 
متوسط کشورهای توسعه یافته 
و ۲ برابر متوسط جهانی است که 
در صورت اجرای طرح های بهینه 
ســازی مصرف می توان شــدت 
انرژی ایران را نیــز تا یک چهارم 

کاهش دهیم.
وی اضافه کرد: در صورت سرمایه 
گــذاری و اجــرای برنامه هــای 
هوشمندانه با هدف کاهش شدت 

انرژی در ایران در آینده 
نزدیک می توانیم با یک 
چهارم انرژی برقی که 
در حال حاضر مصرف 
می کنیم، همین مقدار 
رفــاه و تولیــد خالص 
را فراهــم کنیم ضمن 
اینکه میزان آلاینده های زیست 
محیطی از محل تولید برق را نیز 
به میزانی که شدت انرژی کاهش 

یافته است، کاهش خواهیم داد.
ارجمند ضمن تأکید بر ضرورت 
پیگیری پروژه های برقی ســازی 
در کشــور گفت: در همین راستا 
پروژه برقی ســازی کشــور در 
حوزه های مختلف در دستور کار 
است که بخش عمده ای از انرژی 
مورد نیاز این حوزه باید از طریق 
توســعه انرژی های تجدیدپذیر 
تأمین شــود.وی در همین باره 
افزود: برقی ســازی شهری یکی 
از مفاهیــم جزئی اســت که در 
چارچــوب مفهــوم کلانتری به 
نام گذار انرژی تعریف می شــود 
و لازم است در ســال های آینده 
روی موضوع گــذار انرژی تمرکز 

بیشتری داشته باشیم.
مدیر کل دفتــر راهبری و نظارت 
بر انتقال و توزیع برق وزارت نیرو 

در ارتباط با مفهــوم گذار انرژی 
توضیح داد: منظور از گذار انرژی 
جایگزینی سوخت های فسیلی با 
منابع انرژی کم کربن اســت که 
یک بخش از این مفهوم ســمت 
مصرف کننده قرار دارد و معنای 
آن لزوم بهینه سازی بخش های 
مختلف مصرفی اســت. به طور 
مثال همه ســاله و در فصل گرم 
ســال چیزی حدود ۴۰ درصد از 
کل انرژی برق کشــور در بخش 
سیســتم های سرمایشی مصرف 
می شود که ما می توانیم از طریق 
بهینه ســازی لوازم سرمایشی تا 
۲۰ درصد این میــزان مصرف را 

کاهش دهیم.
وی با اشــاره بــه لــزوم ارتقای 
اســتانداردها در حــوزه لــوازم 
برقی با هدف جلوگیری از تولید 
محصولات بــا بازدهــی پایین، 
اضافه کرد: انرژی ذخیره شــده 
از طریق بهینه ســازی مصرف را 
می تــوان در بخش های مختلف 
دیگر همانند برقی سازی حمل و 
نقل بکار گرفــت و ضمن افزایش 
رفاه عمومــی و ذخیره ســازی 
انرژی های فسیلی نقش موثری 
در کاهــش آلاینــده زیســت 

محیطی ایفا کرد.
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